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چگونه زنان سرپرست خانوار 
را توانمند كنيم؟

در اين تردي��دي وجود ندارد 
كه اقتصاد ايران در سال هاي 
گذشته با مش��كلاتي جدي 
مواج��ه ب��وده و در همي��ن 
چارچ��وب، ب��ه كار گي��ري 
برخي سياست هاي حمايتي 
و اس��تفاده از ظرفيت ها براي 
كاهش فشارها بايد در دستور 

كار دولت و ساير نهادهاي تصميم گير قرار بگيرد.
با توجه به بالا رفتن نرخ تورم و فش��ارهايي كه از ناحيه 
تحريم ها وارد شده، اقشار كم درآمد جامعه در سال هاي 
گذشته، روزهاي دشواري را پشت سر گذاشته اند و اگر 
حمايت هاي دولتي به شكلي دقيق به آنها نرسد، قطعا 

توان عبور از اين شرايط را نخواهند داشت.
بخش خصوصي در سال هاي گذش��ته اعلام كرده كه 
پشتيبان اين سياست هاي حمايتي خواهد بود و حتي 
معتقد است به جاي سياست هاي غيرمستقيم مانند ارز 
4200 توماني، دولت مي تواند به س��مت حمايت هاي 
مس��تقيم حركت كند كه هم تبع��ات منفي كمتري 
براي توليد داشته باشد و هم راه را براي استفاده از يارانه 
توس��ط گروه هاي هدف هموار كن��د. در كنار حمايت 
از مردم اما بايد در نظر داش��ت كه فعالان اقتصادي نيز 
نياز به حمايت هايي خاص خواهند داشت. در سال هاي 
گذشته بر روي اين سرمايه گذاران، فشار شديدي وارد 
ش��ده كه همين موضوع كار را ب��راي ادامه فعاليت آنها 
دش��وار كرده است. ما بايد توجه داشته باشيم كه اساسا 
سرمايه فرّار است. يعني با كوچك ترين خطر و ريسكي، 
س��رمايه گذار ترجيح مي دهد از حوزه خطر پول خود را 
خارج كند. وقتي ما مي بينيم كه ميزان خروج سرمايه از 
كش��ور تا چه ميزان افزايش يافته و در تشكيل سرمايه 
جديد، چقدر كار دش��وار شده بايد به اين فكر كنيم كه 
چرا فعالان اقتصادي در حال گريز از اين شرايط هستند. 
بي ثباتي اقتصادي، بالا رفتن نرخ ارز، نامش��خص بودن 
سياس��ت هاي دولتي، محوريت دولت در بس��ياري از 
طرح ها و اصرار بر تصدي گري تنها بخشي از مشكلاتي 
است كه سرمايه گذاران در اين سال ها با آنها مواجه بوده اند 
و به نوعي اگر تحريم هاي خارجي كار را سخت كرده، در 
داخل نيز سياست هاي درستي براي حمايت از آنها در 
دستور كار قرار نگرفته است. به اين ترتيب حتي اگر بنا 
باشد تحريم ها كنار بروند نيز ما بايد اين سوال را بپرسيم 
كه چقدر بستر لازم براي استفاده از فرصت هاي جديد 
را در اقتصاد ايران فراهم كرده ايم. در كنار اين مشكلات 
زيرساختي، در حوزه هايي چون سياست هاي مالياتي، 
مواجهه با نهادهايي چون تامين اجتماعي و ديگر حوزه ها 
نيز فعالان اقتصادي آسيب هاي زيادي خورده اند و نياز 
به توجه ويژه دارند. به اين ترتيب بايد تاكيد كرد كه اگر 
دولت به دنبال افزايش حمايت از اقشار كم درآمد جامعه 
است، بايد به شكل همزمان از فعالان اقتصادي كه به توليد 
و رشد اقتصادي كشور كمك مي كنند نيز حمايت كند.

براس��اس آخرين آم��اري كه 
مع��اون وزير كش��ور از ميزان 
خودكشي در ايران داده است، 
سالانه 100 هزار نفر در كشور 
اقدام به خودكش��ي مي كنند. 
اعلام چنين آمارهايي نش��ان 
مي دهد كه برخي مس��ائل در 
كش��ور از مرز هشدار گذشته و 
به بحران رسيده است. اينكه چرا افراد دست به خودكشي 
مي زنند دلايل متعددي مي تواند داش��ته باشد، اما وقتي 
شرايط اقتصادي و معيشتي در كشور سخت و طاقت فرسا 
مي ش��ود و همزمان با آن آمار خودكشي در يك سال رقم 
100 هزار را پشت س��ر مي گذارد. مي توان به اين نتيجه 
رس��يد كه تاثيرات ناكامي هاي اقتصادي و معيشتي در 
بالا رفتن آمار خودكشي بس��يار زياد است. بر اساس نظر 
بس��ياري از روانپزشكان بحث خودكشي پيچيده  است و 
حتما بيش از يك علت مي توان ب��راي آن در نظر گرفت. 
تعامل بين عوامل زيستي، رواني، اجتماعي به عنوان عامل 
خطر يا محافظت كننده مطرح ش��ده است. به علاوه نرخ 
بيكاري و فقر، سن، جنس، مصرف مواد و الكل، بيماري هاي 
روانپزشكي درمان نشده، ميزان دسترسي به روش هاي 
مهلك خودكشي و ناامني محيط از عوامل تاثيرگزار هستند.

در واقع خودكشي يكي از آسيب هاي اجتماعي است كه 
شرايط اقتصادي و اجتماعي به شدت روي آن موثر است. به 
عنوان مثال، زماني كه شاخص توسعه انساني پايين تر است، 
ميزان خودكشي افزايش پيدا مي كند. اما مساله ديگري كه 
بايد در اين ميان به آن توجه ش��ود كانون هاي خودكشي 
در كشور است، بحثي كه در بسياري از مواقع مورد توجه 
قرار نمي گيرد در حالي كه بررس��ي آن مي تواند در فراهم 
آوردن شرايط براي جلوگيري از بالا رفتن آمار خودكشي 
در كشور تاثير مستقيم داشته باشد. گزارش هاي رسمي 
سازمان پزش��كي قانوني كشور، نشان مي دهد كه از سال 
1384 تاكنون خودكشي روند صعودي داشته است. طبق 
گزارش سازمان بهداشت جهاني در سال 2021 ميزان آن 
5/2 نفر در صد هزار نفر جمعيت بوده است. آمار برگرفته از 
آخرين سالنامه آماري منتشر شده سازمان پزشكي قانوني 
نشان مي دهد كه به نظر طي سال هاي اخير نرخ خودكشي 
حدود 8 تا 10 درصد افزايش داشته است. توزيع جغرافيايي 
موارد خودكشي در سطح استان هاي كشور ناهمگن است. 
ادامه در صفحه 3 استان هاي مختلف در... 

اقتصاد و بازار سرمايه با سخن و 
وعده  و وعيد اداره نمي شود؛ در 
گذشته هم كارگروه و جلسات 
متعددي در خصوص حمايت 
از بازار تش��كيل ش��د اما هيچ 
يك از آن جلس��ات خروجي 
و ثمره خوبي نداش��ت. دولت 
ب��راي حمايت از بازار س��هام 
مصوبه هاي��ي در هي��ات وزيران به تصويب رس��انده اما 
متاس��فانه ادارات مربوطه در حوزه تعيين نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها يا نرخ فولاد و غيره رفتارهايي بنا بر ميل 
خ��ود دارند و در حقيق��ت مطابق اين مصوب��ات گام بر 
نمي دارند. بنابراين حتي اگر تصميم ويژه اي براي بهبود 
شرايط بازار سهام اخذ شود تا زماني كه جديت و حميتي 
در اجراي آن وجود نداشته باشد، شاهد رويكرد جديد و 

بهبود شرايط در بازار نخواهيم بود. 
جلسات و كارگروه هاي زيادي همانند مصوبه 10 بندي 
شكل گرفته اس��ت اما به نظر مي رسد كه گوش عوامل 
اجرايي دولت به اين موضوعات بدهكار نيست و بيش از 
پيش شاهد رفتارهاي سليقه اي آنها هستيم. فارغ از اين 
موضوع، طرح مطالبه و پيگيري آنها نيز به خودي خود 
تبديل به يك چالش اساسي شده است و محور مشخصي 
در اين باره وجود ندارد. از طرفي بازار س��هام در سال ۹۹ 
دوران بسيار نامطلوبي را پشت سر گذاشت و اساس و پايه 
نارضايتي هاي كنوني مربوط به آن برهه زماني و تجربه 
تلخ س��هامداران مي ش��ود. در حقيقت در رشد كذايي 
بازار سرمايه، قيمت ها در قياس ارزش ذاتي و ارزش روز 
س��هام از حد و حدود كارشناسي و منطقي عبور كرد اما 
اكنون خلاف اين موضوع رقم مي خورد و برخلاف سال 
گذشته، ارزش معاملاتي و قيمت سهام به مراتب از ارزش 
ذاتي آنها كمتر ب��وده و روند غيرمنطقي را طي مي كند؛ 
به بيان ديگر معاملات كنوني سهام كمتر از ارزش واقعي 

)UnderValue( انجام مي شود.
بسته هاي حمايتي و كارگروه هاي مربوط به بازار سرمايه 
باي��د داراي پايگاهي براي فعالان ب��ازار و نهادهاي مالي 
داشته باشند و در واقع اهالي بازار بايد در تصميم گيري ها 
و تصميم سازي ها در كنار دولت حضور داشته و به عنوان 
يك ركن اثرگذار فعال باش��ند. مادامي كه قانونا چنين 
بستري ايجاد نشود، نمي توان انتظار نتيجه گيري قابل 
قبولي را داشته باشيم. در جلسات10 نفره شوراي عالي 
ب��ورس، حداقل بايد يك نماين��ده از بخش خصوصي و 
نهادهاي مالي حضور داش��ته باش��د. اعضاي اين شورا 
دولتي هستند و به طور طبع تمام تصميمات اقتصادي 
آنها يا هيات وزيران توام با نگاه ويژه به منافع دولت است.

كانون ه��ا و نهاده��اي مالي مس��تقل همانن��د كانون  
نهادهاي س��رمايه گذاري، كارگزاران، س��بدگردان ها و 
سهامداران حقيقي بيش از نيمي از بودجه عمومي دولت 
را اداره مي كنند اما هيچ س��همي در تصميم سازي هاي 
ادامه در صفحه 3 اموراقتصادي و ... 

1- »تيغ بي دريغ ماليات« تيتر 
يك ديروز روزنامه س��ازندگي 
بود ك��ه گزارش��ي تحليلي را 
نمايندگ��ي مي ك��رد. در اين 
گزارش با اشاره به آراي ايروينگ 
فيشر، اقتصاددان نئوكلاسيك 
و شناخته ش��ده امريكا درباره 
پيامدهاي »تورم« در جامعه و 
پيدايي وضعيت »توهم پولي« نوشته شده بود: »چند دهه 
پس از طرح نظريه »توهم پولي«، مردم ايران مي توانند آن 
را به گونه اي ديگر تبيين كنند؛ چون به نظر مي رسد، بيشتر 
از آنكه ما گرفتار»توهم پولي« شده باشيم، دولت در اين تله 
گرفتار شده است. دولتي كه خود مسبب تورم است، فكر 
مي كند، قيمت دارايي ها افزايش يافته و به اشكال مختلف 
تلاش مي كند، كسري بودجه اش را از جيب مردم تامين 
كن��د.« اين گزارش كه به همراه كارتون��ي از وزير اقتصاد 
در صفحه نخست روزنامه يادش��ده بازنمايي شده بود، با 
واكنش فوري و »تند« يكي از خبرگزاري هاي وابسته به 
»اصولگرايان« مواجه ش��د. اين خبرگزاري در گزارشي با 
عنوان »حمله مدافعان طبقه سوداگر به برنامه اخذ ماليات 
از دلالي« نوشت: »عزم دولت سيزدهم در راستاي تصويب 
ماليات بر عايدي سرمايه بار ديگر صداي سوداگران را بلند 
كرد و دستگاه هاي عريض و طويل تبليغاتي آنها را عليه تيم 

اقتصادي دولت را به كار انداخت.« 
2- از آنجا كه تورم زايي اقتصاد ايران دست كم قدمتي 50 
ساله دارد، بي گمان، منظور گزارش روزنامه يادشده، صرفا 
دولت سيزدهم با كمتر از شش ماه سابقه فعاليت اجرايي 
نيس��ت، هر چند به باور كارشناسان اقتصادي، اين دولت 
نيز در مسير اشتباه دولت هاي پيشين گام نهاده است. در 
عين حال، »ماليات بر عايدي سرمايه« هم مساله اي »تازه 
و مختص« به دولت سيزدهم نيس��ت، چه آنكه در سال 
13۹1 وزارت امور اقتصادي و دارايي لايحه اصلاح قانون 
ماليات هاي مستقيم را ارايه كرد و پس از طرح اين لايحه در 
كميسيون اقتصادي مجلس و اعمال تغييراتي در محتواي 
آن، لايحه اصلاحي قانون ماليات هاي مستقيم به شكل 
ماده واحده اي حاوي تعداد ۶4 بند در 25 دي 13۹2 براي 
رأي گيري به صحن علني مجلس تقديم شد. اما در شهريور 
ماه سال 13۹3 طي بررسي لايحه اصلاح قانون ماليات هاي 
مستقيم بند 1۷ اين لايحه حذف شد و مجلس اصولگراي 
»نهم« به ماليات بر عايدي سرمايه »رأي منفي« داد. طرح 
دريافت ماليات بر عايدي سرمايه دوباره در ابتداي سال ۹۷ 
در بخش مسكن، تهيه و به امضاي 11۷ نفر از نمايندگان 

مجلس رسيد و....
3- تورم ريشه در مكانيزم تبديل دلارهاي نفتي به ريال و 
همچنين شيوه تامين كسري بودجه دولت ها دارد. البته 
در دور تازه جهش هاي تورمي كه از ابتداي سال 13۹۷ 
و در پي خروج امريكا از »برجام« و بازگش��ت تحريم ها 
)كاهش شديد فروش نفت و افت ورود دلارهاي نفتي به 
ادامه در صفحه 8 كشور( آغاز شد...  

 نرخ ت��ورم 42.4 درصدي دي 
ماه 1400 كه ب��ه تازگي اعلام 
شده و رش��د ميانگين قيمت 
كالاها را بالاي 42 درصد و تورم 
خوراكي ها را 5۶ درصد نش��ان 
مي ده��د، حكاي��ت از افزايش 
فشار بر معيش��ت مردم دارد و 
نشان دهنده اين واقعيت است 
كه موضوع تورم مزمن و فزاينده و رشد قيمت ها و عوامل 

رشد آن همچنان ادامه دارد. 
در گزارش اخير بانك مركزي نيز شاخص هاي پولي رشد 
تورم يعني پايه پولي و نقدينگي در ۹ ماه اول سال 1400 
رش��د بالايي داشته است. رش��د 22 درصدي پايه پولي و 
2۷ درصدي نقدينگ��ي در اين مدت، افزايش 8 درصدي 
مطالبات بانك مركزي از بانك ها و رش��د بدهي دولت به 
بانك ها در س��ه فصل براي تامين كس��ري بودجه، رشد 
منفي صنايع و معادن و كشاورزي، همگي مواردي است 
كه موضوع رشد نقدينگي، افزايش قيمت ها و تورم، ادامه 
كسري بودجه، ادامه استقراض دولت از بانك ها را تشديد 

خواهد كرد و اين موضوع ادامه تورم را نشان مي دهد. 
براين اساس، دولت نه تنها بايد فكري براي تورم 1400 و 
شرايط رشد آن در ماه هاي آينده و سال آينده داشته باشد 
بلكه بايد مراقب باشد كه در سال آينده به عوامل رشد تورم 

مانند افزايش قيمت ارز براي كالاهاي اساسي دامن نزند. 
علاوه برهمه اين موارد بايد توجه داش��ت كه تورم با خود 
بسياري از مشكلات اجتماعي و اخلاقي، فساد اقتصادي، 
سوداگري و مش��كلاتي مانند آنچه در سال هاي اخير در 
بورس، ارز، كالاهاي مصرفي وخوراكي، مسكن و ساير موارد 
شاهد بوده ايم را خواهد داشت و مردم ديگر توان ادامه اين 
مسير را ندارند و طبق آمار تعداد فقرا به بيش از 10 ميليون 
نفر رسيده و طبقه متوسط در حال تبديل شدن به طبقه 
كم درآمد و فقير اس��ت و اين موضوع سرمايه اجتماعي را 
تضعيف خواهد كرد و ميل به مهاجرت را تشديد كرده است. 
براين اساس دولت در مقطع كنوني بايد تصميمات سخت 
بگيرد و اصلاحات ساختاري در سياست و جامعه و فرهنگ 
را همزمان با اقتصاد پي بگيرد چون واقعيت اين است كه اگر 
تورم و ساير مشكلات راهكار اقتصادي داشت با اين نخبه ها 
و وزيران و مديران بايد راه حلي پيدا مي شد اما نه تنها تورم 
15 درصدي دهه 1380 حل نشد بلكه به بالاي 40 درصد 
ادامه در صفحه 8 رسيده است و... 

يك��ي از مهم تري��ن تغييرات 
اجتماعي و جمعيتي وسيعي 
كه جامعه ايران در س��ال هاي 
گذش��ته تجربه كرده، افزايش 
خانوارهاي زن سرپرست بوده 
است. اين افزايش را مي توان با 
زنانه ش��دن سالمندي و به تبع 
آن زنانه شدن سرپرستي خانوار 
در ميان جمعيت سالمند و نيز گسترش سرپرستي خانوار 
در ميان زنان هرگ��ز ازدواج نكرده يا طلاق گرفته مرتبط 
دانست. در سال هاي اخير، تعداد خانوارهاي زن سرپرست 
طبق آمارهاي رسمي كشور، روندي صعودي داشته است. 
نسبت چنين خانوارهايي به كل جامعه از ۶.5 درصد در سال 
1345 به 12.۷ درصد در سال 13۹5 رسيده كه افزايش 
حدوداً دو برابري را نشان مي دهد. زنان سرپرست خانوار 
بنا بر گفته هاي متخصصان، با مسائل و مشكلات بسياري 
روبرو هستند. با توجه به وضعيت فرهنگي و اجتماعي جامعه 
ايران، عمدتاً و در حالت معمول، مردان سرپرستي خانوار را 
بر عهده داشته اند و اين موضوع انتظارات اجتماعي از زنان 
سرپرست خانوار را متفاوت مي كند. ميانگين تعداد اعضاي 
خانوار در خانوارهاي زن سرپرست با سرپرستان بي همسر به 
دليل طلاق يا فوت همسر بيش از خانوارهاي مردسرپرست 
بي همس��ر به دليل طلاق يا فوت همسرانشان است. اين 
موضوع نشان دهنده مسووليت بيشتر زنان نسبت به مردان 
در تأمين نيازهاي خانواده پس از جدا شدن از همسر يا فوت 
او است. همين موضوع باعث مي شود كه جامعه، مسووليت 
بسيار سنگيني در قبال توانمندسازي چنين زناني داشته 
باش��د. حال اگر مس��ائل و مش��كلات اين قبيل زنان را با 
شاخص هاي رفاه مقايسه كنيم، شكاف گسترده اي مشاهده 
خواهيم كرد. براي مثال، شاخص هايي كه براي سنجش 
رفاه اجتماعي به كار گرفته مي شوند عبارتند از: بهداشت، 
آموزش و يادگيري، اش��تغال و موقعي��ت اقتصادي فرد، 
مشاركت اجتماعي، فرصت هاي اجتماعي، محيط زندگي 
و روابط اجتماعي. در مورد اين زنان، عامل فقر اقتصادي به 
ويژه تعيين كننده  اصلي وضعيت نابسامان آنها است. اين 
شرايط زنان را از آموزش و كسب مهارت داشته و موجب 
دستمزد كمتر در مشاغل پاره وقت يا اشتغال خانگي آنها 
مي شود. دشواري تركيب شغل زنان با مراقبت از خانواده 
موجب تمركز غير رسمي آنان در بخش غير رسمي بازار كار 
ادامه در صفحه 8 نيز مي شود...  

مجيد اعزازيفردين آقابزرگيعباس آرگون

مريم شاهسمنديمحسن شمشيري  ياسر مدني
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 فاضلاب شهر پرديس
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چشم انداز  مثبت بازار ارز 
براي سال آينده

احتمال مذا كره مستقيم 

پروندهتخلف16ميليونيورويیشرکتیکهبهجایروغنآبواردکرد،چهشد!

سکوت گمرک درباره تخلف بزرگ ارزی

گروه بازارسرمايه| بازار سهام طي دو هفته شاهد 
روندهاي نزولي بود. ش��اخص كل حدود چهار درصد 
عقب نشيني كرد و دماسنج بازار به كانال يك ميليون 
و 200 هزار واحدي بازگشت. در بازار ارز آزاد نيز دلار 
با سطح حمايتي مهم 2۷ هزار تومان درگير شد كه در 
گذشته بارها به عنوان مانع براي افت بيشتر عمل كرده و 
اين بار هم موجب هدايت قيمت ها به سمت كانال بالاتر 
شد. در ساير وضعيت بازارهاي مالي وضعيت بهتر بود 
و ميزان سوددهي بازارهاي موازي بورس به بالاترين 

حد خود رسيد.
در حال حاضر روند معاملات تغيير كرده است، اغلب 
سرمايه گذاران صبر كرده اند تا تصميم گيرندگان به 
ثبات برس��ند و پس از شروع به خريد و فروش كنند. 

گزارش ۹ ماهه شركت ها نيز نتوانست تاثير بسزايي 
در روند معاملات بازار داش��ته باش��د، تنها عملكرد 
پالايشگاه ها، بعضي پتروشيمي   ها و نيز تك سهم   ها در 
صنايع مختلف، جبهه بنيادي در بورس تقويت شد.  
ياسر شريعت، كارش��ناس بازار سرمايه درخصوص 
وضعيت بازار نوش��ت: اتفاقات هفته هاي اخير اغلب 
از جنس سياس��ي بوده و نه اقتصادي. به طور معمول 
بازار به متغير   هاي سياسي واكنش    هيجاني بيشتري 
از خود نشان مي دهد، به اين معني كه در پي مخابره 
سيگنال مثبت سياسي اما سرمايه گذاران و به طور كلي 
بازار، واكنش متفاوتي از خود نسبت به اين مهم نشان 
مي دهند. حال سوال اينجاست كه علت اين موضوع 
چيست؟ گاهي اوقات پالس   هاي سياسي باعث ايجاد 

تغييرات متض��اد در متغير   هاي اقتصادي اثر   گذار در 
روند معاملاتي بازار س��هام مي شوند. به عنوان مثال 
در صورتي كه اتفاقات مثبت در بعد سياست خارجه 
منجر به كاهش نرخ دلار )رس��يدن به ارقامي كمتر 
از ن��رخ دلار نيمايي فعلي( ش��ود طبيعتا در چنين 
حالتي اغلب صنايع بورس��ي كه بي��ش از ۶0 درصد 
بازار را شامل مي شوند به صورت مستقيم تحت   تاثير 
چنين رويدادي قرار مي گيرند و اثر منفي درآمدي نيز 
مي تواند ديگر پيامد اين مهم محسوب شود. بنابراين 
واكنش منفي بازار به اتفاقات مثبت سياس��ي كاملا 
طبيعي ارزيابي مي ش��ود. به اعتقاد بنده اكنون بازار 
س��هام در يك فضاي بلاتكليفي و عدم قطعيت قرار 
صفحه 4 را بخوانيد گرفته است چرا   كه...  

تعادل | فرشته فريادرس | »يک تخلف ارزی بزرگ 
که در سکوت خبری گمرک گم شد.« آبان ماه سالجاری 
معاون وقت گمرک از کشف تخلف يک شرکت واردکننده 
کالای اساسی در سال ۹۹ خبر داد. عناصر اصلی يکی از 
بزرگترين شبکه های دلالی که در پوشش يک شرکت 
خصوصی توليدکننده تحت عناوين��ی، چون »کالای 
رسوبی« و »کالای در حال حمل«، بيش از 25 ميليون 
دلار ارز 4200 تومان��ی برای واردات روغن خام دريافت 
کرده بودند. اما با گذشت بيش از يک سال، نه تنها روغنی 

وارد نکرده، بلکه برای فريب بازرسان دولتی، مخازن خود را 
به جای روغن، با آب پر کرده بودند! آن ها در ادامه اقدامات 
مجرمانه خود، قصد داشتند با استفاده از اسناد جعلی، 
مقاديری از تعهدات ارزی معوق خود را رفع تعهد کنند که با 
اقدام به موقع نهادهای نظارتی در اين امر ناکام ماندند. با اين 
حال، عدم شفاف سازی گمرک از جمله توضيحات معاون 
 فنی وقت گمرک ايران، جزئيات اين پرونده را در هاله ای

 از ابهام قرار داده است.  سکوت گمرک در مورد اين پرونده 
در حالی است که سال گذشته در مقاطع مختلفی بازار 

روغن با چالش های جدی مواجه ش��د؛ به طوری که يا 
روغنی در فروش��گاه ها نبود و يا اگر موجود بود، به بهای 
گزافی به فروش می رس��يد. حال با توجه به اينکه طی 
هفته های اخير نيز خبرهايی مبنی بر کمبود روغن در بازار 
شنيده می شود، گمرک به جای در پيش گرفتن سياست 
سکوت، بهتر است در مورد جزئيات اين پرونده پاسخگو 
باشد.  از فروردين 13۹۷ که دلار  4200 تومانی پابه عرصه 
اقتصاد ايران گذاشت، بيش از سه سال می گذرد؛ ارزی 
صفحه 7 را بخوانيد که...  



»هنوز كميسيون تلفيق وارد بخش هزينه اي هدفمندي 
يارانه ها نشده اس��ت، ولي با اين وجود حتما يارانه نقدي 
افزاي��ش پيدا مي كن��د، البته هن��وز مبلغ و مي��زان آن 
مش��خص نيس��ت.« اين بخش��ي از صحبت هاي رحيم 
زارع - س��خنگوي كميس��يون تلفيق مجلس - اس��ت، 
صحبت هايي كه نش��ان  مي ده��د هرچند مجلس هنوز 
 وارد بررس��ي جزيي��ات دقيق مبحث يارانه ها نش��ده اما 
جمع بندي هاي ابتدايي حاكي از آن است كه مبلغ يارانه 
نقدي افزايش خواهد يافت، موضوعي كه از چند ماه قبل 
بارها مطرح ش��ده اما به نظر مي رس��د كه ديگر به امسال 
نمي رس��د.  بحث افزايش حمايت هاي معيشتي از مردم 
در ماه هاي گذشته يكي از اصلي ترين شعارهاي مجلس و 
دولت بوده و دو طرف بارها از افزايش مبالغ حمايتي در قالب 
طرح هاي مختلف خبر داده اند، اين طرح ها اما تاكنون به 
مرحله اجراي نهايي نرسيده اند و شايد بودجه سال 1401 
نخستين گام را براي افزايش اين حمايت ها بردارد. البته 
اجراي حمايت هاي جديد بدون هزينه نيز نخواهد بود. در 
سال 89 و در زماني كه دولت وقت يارانه 45 هزار توماني را 
در نظر گرفت، قيمت بنزين افزايش يافت، در آبان 98 نيز 
پيش از پرداخت سبد معيشتي خانوار، قيمت بنزين بار ديگر 
بالا رفت. در ماه هاي گذشته و پس از آنكه معاون اقتصادي 
رييس جمهوري از اعلام خبرهاي جديد در حوزه يارانه ها 
خبر داده بود، بار ديگر اين گمانه زني به وجود آمد كه شايد 
بناست قيمت بنزين بار ديگر تغيير كند، خبري كه البته 
مقامات مختلف دولتي آن را تكذيب كردند و به نظر مي رسد 
اگر بنا بر افزايش يارانه نقدي باشد، بنزين عامل تامين منابع 
مال��ي آن نخواهد بود. البته طبق اع��لام زارع صد در صد 
ميزان يارانه نقدي از 45 هزار تومان بيشتر خواهد شد و در 
نهايت ميزان يارانه نقدي و يارانه معيشتي در لايحه بودجه 
مشخص مي شود و به اين ترتيب در روزهاي آينده دولت و 
مجلس بايد در كنار شفاف سازي ميزان افزايش يارانه نقدي، 

چگونگي تامين منابع آن را نيز مشخص كنند.
كاهش اخت��لاف طبقاتي و پايين آوردن فش��ار روي كم 
درآمدترين گروه نيز يكي ديگر از برنامه هايي اس��ت كه 
مجلس دنبال كرده و در اين زمينه بحث افزايش حداقل 
دريافتي را در دستور كار قرار داده است. در بودجه امسال، 

حداقل دريافتي سه ميليون و 800 هزار تومان در نظر گرفته 
شده بود و دولت براي سال آينده پيش بيني چهار ميليون و 

500 هزار توماني را در دستور كار قرار داده بود.
متن مصوبه كميسيون تلفيق به شرح زير است: 

حقوق گروه هاي مختلف حقوق بگير در تمامي دستگاه هاي 
اجرايي موضوع ماده )۲9( قانون برنامه شش��م توسعه و 
همچنين نيروهاي مسلح وزارت اطلاعات و سازمان انرژي 
اتمي از قبيل كاركنان كشوري و لشكري، اعضاي هيات 
علمي دانشگاه ها و موسس��ات آموزش عالي و پژوهشي و 
قضات به طور متوسط به ميزان ده درصد )10%( به شرح 
زير به گونه اي افزايش مي يابد تا طبقات پايين تر از درصد 

افزايش بيشتري برخوردار شوند.
در حك��م كارگزين��ي تمام��ي گروه ه��اي مختلف 
حقوق بگير مذكور، مبلغ پنج ميليون و سيصد و سي و 
هشت هزار )5.۳۳8.000( ريال معادل 1۷00 امتياز 
براي مش��مولين قانون مديريت خدمات كش��وري 
يا مع��ادل اين امتياز ب��راي مش��مولين قانون نظام 
هماهنگ پرداخت و مش��مولين مقررات خاص، در 
سطري جداگانه با عنوان افزايش حقوق سال 1401 

درج مي گردد كه مشمول كسور بازنشستگي است و 
در محاسبه هيچ كدام از امتيازات مربوط به حقوق و 
مزاياي مستمر و فوق العاده ها و نظاير آن قابل محاسبه 
نيست. علاوه بر مبلغ مذكور، ضريب حقوق به ميزان 
)۳%( افزايش مي يابد. پس از اعمال افزايشات موضوع 
بند 1_ 1 مجموع مبلغ من��درج در حكم كارگزيني 
براي كاركنان رسمي و پيماني و مبلغ قرارداد منعقده 
ماهانه براي كاركنان قرارداد كار معين )مش��خص( و 
كاركنان طرح خدمت پزشكان و پيرايزشكان در وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي به نسبت مدت 
كاركرد نبايد از پنجاه و شش ميليون ريال كمتر باشد.

يكي از اعضاي كميسيون تلفيق نيز گفته: حداقل حقوق در 
بودجه 1401 به پنج ميليون و ششصد هزار تومان و حداقل 

حقوق بازنشستگان به پنج ميليون تومان رسيد.
هرچند هنوز مجلس درباره ميزان افزايش حقوق سال آينده 
تصميمي نگرفته اما به نظر مي رسد بر اساس نگاه پلكاني، 
كس��اني كه كمترين دريافتي را دارند، بيشترين افزايش 
حقوق را نيز در سال آينده تجربه خواهند كرد. تورم نقطه 
به نقطه ايران بر اساس گزارش مركز آمار در حدود ۳5 درصد 

است و اگر مجلس بنا داش��ته باشد كه حمايت از حقوق 
بگيران را در دستور كار قرار دهد، بايد ميزان افزايش حقوق را 
با عددي نزديك به اين نرخ افزايش دهد. در كنار بحث درباره 
حقوق، نتايج بررسي ها درباره سرنوشت ارز 4۲00 توماني 
نيز هنوز نهايي نشده است. سخنگوي كميسيون تلفيق 
بودجه 1401 درباره زمان تشكيل كميته مشترك مجلس 
و دولت براي بررسي حذف ارز ترجيحي گفت: طي چند روز 
آينده اين جلسات تشكيل خواهد شد و احتمالا از مجلس، 
هيات رييسه كميسيون تلفيق و از دولت، رييس سازمان 

برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد حضور خواهند داشت.
زارع در واكنش به انتشار اخباري در خصوص تشكيل نشدن 
جلسات كميته ارز ترجيحي گفت: موضوع ارز ترجيحي 
بسيار مهم است و بايد جلس��ات آن در سطح كلان و بين 
مجلس و دولت تشكيل شود، چون مستقيم به معيشت 
مردم ربط دارد. آقاي نادران رييس كميته ارز ترجيحي است 
و قطعا با توجه به تجربه اي كه دارد مي تواند به بهترين شكل 
تصميم گيري كند. حال اينكه جلسات كميته تشكيل شده 
يا نه، بنده اطلاعي ندارم چون كميس��يون تلفيق بيش از 
۲0 كميته دارد. اگر بحث تغيير در سياست هاي يارانه هاي 
پنهان در دستور كار نباشد و دولت و مجلس طرحي براي 
افزايش قيمت بنزين يا ساير انرژي ها نداشته باشند، احتمالا 
يكي از مباني افزايش يارانه نقدي، حذف ارز 4۲00 توماني 
خواهد بود. هرچند بسياري از كارشناسان هشدار مي دهند 
كه با توجه به بالا بودن نرخ تورم در اقتصاد ايران، نمي توان 
انتظار داشت كه يارانه نقدي در بلندمدت توان تاثيرگذاري 
بر زندگي مردم داشته باشد و از اين رو حمايت هاي كالايي 
با محوريت كوپن يكي از راهكار هاي پيشنهادي است اما 
با توجه به تاكيد دو قوه بر افزاي��ش يارانه نقدي، احتمالا 
لااقل بخش��ي از تبعات حذف ارز 4۲00 توماني از طريق 
يارانه نقدي جبران خواهد شد. البته با توجه به اينكه گمانه 
زني ها درباره اثرات حذف ارز ترجيحي همچنان ادامه دارد 
و مشخص نيست كه با كنار رفتن آن ميزان افزايش قيمت 
كالاهاي اساسي تا چه حد خواهد بود، معلوم نيست كه رقم 
يارانه نقدي در كجا خواهد ايستاد اما با توجه به تاكيد مجلس 
بر لزوم شناسايي گروه هاي پولدار و حذف آنها، احتمالا سال 

1401، براي يارانه ها دوره اي جديد را آغاز خواهد كرد.
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لزوم استفاده از شيوه هاي نوين 
تامين مالي

معاون اول رييس جمهور اس��اس كار نهضت احياي 
واحدهاي اقتصادي غيرفعال را بهره گيري از مديريت، 
سرمايه، فكر و خلاقيت مردم دانست و تاكيد كرد: دولت 
در اين نهضت بزرگ تنها نقش پشتيبان و تسهيل گر 
ام��ور را بر عهده دارد و باي��د وزارتخانه هاي مربوطه و 
نهادهاي عموم��ي و انقلابي با تعامل و ه��م افزايي و 
همچنين ايجاد روش هاي نوين تامين مالي در جهت 
فعال سازي و واگذاري واحدهاي غيرفعال و نيمه فعال 
به مردم بيش از پيش قدم بردارند.  محمد مخبر صبح 
در دومين جلسه نهضت احياي واحدهاي اقتصادي 
غيرفعال با تاكيد بر اينكه رمز موفقيت و نجات اقتصاد 
كش��ور درگرو حضور و محوريت مردم در اداره كشور 
است، تصريح كرد: بايد محور ساماندهي و برنامه ريزي 
به منظور احي��اي واحدهاي اقتصادي تعطيل و نيمه 
تعطيل مردم باشند؛ چرا كه منابع محدود دولتي و حتي 
نهادهاي عمومي پاسخگوي نياز كنوني جامعه براي 
فعال شدن بخش توليد در كشور نيست. در اين زمينه 
لازم است دستگاه هاي اقتصادي با نوآوري و خلاقيت 
شيوه هاي نويني براي تامين مالي به صورت نهضتي و 
توسط مردم به كار گيرند.  معاون اول رييس جمهور 
خاطرنشان كرد: نهضت احياي واحدهاي اقتصادي 
به دنبال فعال سازي بنگاه هاي توليدي تعطيل و نيمه 
تعطيلي است كه مالك آن مردم هستند و نبايد اجازه 
دهيم كه مخاطب و هدف اين نهضت بزرگ تنها بخش 

و قشرخاصي از كشور شود.

مهار رشد اجاره بها 
در دستور كار دولت

در جلسه ستاد هماهنگي اقتصادي دولت كه به رياست 
آيت الله سيد ابراهيم رييسي برگزار شد سه موضوع مهم و 
تعيين كننده در اقتصاد كشور مورد بررسي قرار گرفت. در 
اين جلسه گزارش مركز آمار ايران در مورد تورم دي ماه و 
اجاره مسكن در سبد هزينه خانوار مطرح و پس از بررسي 
مقرر شد ستاد هماهنگي اقتصادي سياست حمايتي در 
اين زمينه را با هدف كنترل رشد اجاره بها و حمايت از 
اجاره نشينان تدوين و ارايه كند. در اين جلسه گزارشي 
از وضعيت رشد نقدينگي و عملكرد بانك ها ارايه شد و 
رييس جمهور دستور داد بانك مركزي سياست هاي لازم 
براي مديريت رشد نقدينگي را تدوين و در سريع ترين 
زمان ممكن به ستاد هماهنگي اقتصادي ارايه كند. در 
ادامه جلسه اين ستاد، وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
از وضعيت صندوق هاي بازنشستگي و مشكلات آنها 
گزارش داد و مقرر گرديد به صورت لايحه راهكارهاي 
مربوط به صندوق ها و مشكلات به شوراي عالي اقتصادي 

و به مجلس ارايه گردد.

بانك مركزي درباره رمزارزها 
شفاف سازي كند

حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در نشست 
ش��وراي عالي قوه قضاييه ضمن اشاره به اينكه عنوان 
اتهامي س��رقت در صدر عناوين مجرمانه كشور قرار 
دارد و بيش��ترين پرونده ه��اي مطرح رس��يدگي در 
دادسراها به آن اختصاص دارد، به دادستان هاي سراسر 
كشور تكليف كرد كه با هماهنگي با نيروي انتظامي 
نس��بت به س��ارقيني كه موجبات آزار مردم را از اين 
طريق فراهم مي آورند و حس ناامني در جامعه ايجاد 
مي كنند بدون هرگونه اغماض و مماشات برخورد كنند. 
قاضي القضات در همين رابطه متذكر شد كه تسهيلات و 
تأسيسات ارفاقي نظير »آزادي مشروط« و »عفو« شامل 
حال سارقين س��ابقه دار، باندي و شبكه اي نمي شود. 
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در ادامه ضمن 
تاكيد بر تلاش مستمر و مجدانه مقامات دستگاه قضا 
براي رفع مشكلات همه كاركنان اين دستگاه، از بروز 
برخي اقدامات ناشايست و دور از انتظار، از سوي تعدادي 
از كاركنان س��ازمان زندان ها گلايه ك��رد و به رييس 
سازمان زندان ها تكليف كرد كه نسبت به توجيه كاركنان 
اين سازمان پيرامون توطئه و كيد بدخواهان داخلي و 
خارجي جهت سوءاستفاده از اعتراضات آنها، اهتمام 
ورزد. رييس قوه قضاييه همچنين از تلاش ها و اقدامات 
دولت و ش��خص رييس جمهور جهت رفع مشكلات 
مردم تقدير به عمل آورد و حجت الاسلام والمسلمين 
رييسي را شخصي دلسوز براي همه مردم و كاركنان 
دستگاه قضايي دانست. موضوع »رمزارزها« و خطراتي 
كه ممكن است از اين ناحيه در آينده دارايي هاي مردم 
را تهديد كند و براي دولت دردسرآفرين شود، از ديگر 
مقوله هاي مطرح شده از جانب رييس عدليه در نشست 
امروز شوراي عالي قوه قضاييه بود؛ رييس دستگاه قضا 
بر همين اساس دادستان كل كشور و سازمان بازرسي 
را مام��ور كرد تا از بانك مركزي بخواهند هر چه زودتر 
در قبال مس��اله رمزارزها و همچنين تشريح وظايف 
دستگاه هاي مختلف در اين رابطه شفاف سازي كند. 
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي به دادستان 
كل كشور ماموريت داد موضوع اعلام جرم ديرهنگام از 
سوي دستگاه هاي ذي ربط در زمينه تغيير كاربري هاي 
غيرمجازي كه مشمول مرور زمان شده اند را در جلسه 
آينده شوراي حفظ حقوق بيت المال مطرح كند تا اگر 
در اين زمينه نياز به اصلاح يا تغيير قانون وجود دارد، 
اقدامات لازم صورت بگيرد. رييس دستگاه قضا در همين 
زمينه گفت: اعلام جرم ديرهنگام از سوي دستگاه هاي 
ذي ربط در زمين��ه تغيير كاربري ه��اي غيرمجازي 
كه مشمول مرور زمان ش��ده اند، علاوه بر آنكه به يك 
منشأ تشكيل پرونده هاي بي نتيجه در دستگاه قضايي 
تبديل شده، يك راه فرار و مفر گريزي نيز براي متخلفان 
ايجاد كرده است. رييس عدليه روند ساخت وسازهاي 
غيرقانوني در اراضي ملي، منابع طبيعي، حريم و بستر 
رودخانه ها، تغيير كارب��ري اراضي زراعي و نيز اهمال 
و عدم لحاظ جنبه هاي پيش��گيرانه از س��وي برخي 
دستگاه هاي ذي ربط و همچنين تعدد دستگاه هايي 
كه براي ساخت وسازها اقدام به صدور مجوز مي كنند را 

رويه اي نامطلوب و فسادزا دانست.

نگاه وزير به مراكز جديد 
اقتصادي در همسايگي ايران

وزير اقتص��اد و امور دارايي گفت: ما حتماً در مرزهاي 
ش��رقي و در حوزه ش��مالي با محوريت روس��يه و در 
كرانه ه��اي غربي با تمركز در تركي��ه و عراق و نيز در 
جنوب خليج فارس، مراكز تجاري ايجاد خواهيم كرد. 
احسان خاندوزي طي سخناني در همايش ملي ايران 
و همسايگان، با بيان اينكه برخلاف فشار غيرقانوني و 
فزاينده ايالات متحده امريكا، تشكيل قطب بندي هاي 
جديد سياسي و اقتصادي و شكل گيري ائتلاف هاي 
بين المللي، فرصت فزاينده اي براي جمهوري اسلامي 
ايران جهت مقابله با هژموني امريكا فراهم كرده است، 
اظهار كرد: تحولات بين المللي منجر به شكاف سياسي 
بين ايالات متحده و ساير قدرت هاي بزرگ جهاني در 
ارتباط با نوع رابطه و همكاري با جمهوري اس��لامي 
ايران شده اس��ت. وي افزود: خوشبختانه با روي كار 
آمدن دولت سيزدهم و آغاز سياست خارجي مبتني 
بر سياست همسايگي و افزايش همكاري با كشورهاي 
همسايه و هم سو، تمام اركان اجرايي دولت عزم جدي 
خود را براي گس��ترش روابط اقتص��ادي خارجي با 
كشورهاي همسايه و دوست ارتقا داده اند.  خاندوزي با 
تاكيد بر جايگاه صادرات غيرنفتي در اقتصاد مقاومتي، 
گفت: اگر بنا داريم آسيب پذيري و وابستگي اقتصاد به 
نفت را درهم بشكنيم، يكي از راه هاي آن اين است كه 
سهم بالاي ناشي از صادرات نفت را به سمت درآمدهاي 
ارزي ناش��ي از صادرات غيرنفتي حركت دهيم. وزير 
اقتصاد و امور دارايي با بيان اينكه بين سرمايه گذاري 
خارجي و توسعه صادرات، همبستگي نزديك وجود 
دارد، تاكي��د ك��رد: س��رمايه گذاري صادرات محور 
مي تواند امنيت ملي ما يعني ميزان اطمينان كش��ور 
به مقاوم بودن در برابر آسيب هاي خارجي را افزايش 
و وابستگي بودجه به نفت را كاهش دهد. بنابراين اگر 
وابس��تگي تجارت خارجي به صادرات نفتي را تقليل 
دهيم، توانستيم آسيب پذيري كشور را كاهش دهيم. 
خاندوزي ادامه داد: جمهوري اسلامي مي تواند با پيش 
گرفتن راهبرد همسايگي و با در نظر گرفتن كانال هاي 
ارتباطي پيوندها و اتصال هاي راهبردي نسبت به ايجاد 
و گسترش الگوي وابستگي اساس اقدام كند تا از اين 
منظر وزن و منزلت خود را عمق بيشتري ببخشد. وي 
ادامه داد: جمهوري اسلامي به عنوان واحد كانوني، بايد 
گستره اي از كانال هاي ارتباطي سياسي، اقتصادي و 
فرهنگي را در منطقه ايجاد كند تا برآيند آن شكل گيري 
وابس��تگي حس��اس بر مدار جمهوري اسلامي ايران 
باش��د. از اين طريق، مي توان با كنت��رل جريان هاي 
ارتباطي و منزلت جمهوري اسلامي نزد همسايگان 
را به نحوي عمق بخشيد كه از سوي آنها ناديده گرفته 
نشود. وزير امور اقتصاد و دارايي اضافه كرد: ايران يگانه 
واحد منطقه اي در خاورميانه است كه توانايي عملياتي 
كردن چنين الگويي را در راستاي سامان بخشيدن به 
نظم منطقه اي در راستاي منافع خود دارد. برجستگي 
ژئوپليتيك ايران و برخ��ورداري از موقعيت كانوني، 
مزيت راهبردي است كه بايد از آن در راستاي دستيابي 
به چنين هدفي استفاده كرد. وي با بيان اينكه ايران 
با داشتن 15 كشور همس��ايه مي تواند كريدور چين 
و هند از س��ويي و روس��يه و اروپا از سوي ديگر باشد، 
تاكيد كرد: تمام همس��ايگان ايران در دو دهه اخير از 
متوسط نرخ رشد اقتصادي بالاتري نسبت به متوسط 
رشد اقتصادي جهاني قرار دارند. اين روند بيانگر رونق 
اقتصادي همسايگان ايران و بهبود ظرفيت هاي بالقوه 
همكاري اقتصادي و تجاري با اين كش��ورها اس��ت. 
خاندوزي تاكيد كرد: نوسان در سياست خارجي بايد 
بر پيوندهاي اقتصادي ريشه دار دو كشور تاثيرگذاري 
كمتري داشته باشد؛ هر وقت فرصت شناسي ما براي 
آسيب پذيري كمتر، بالا باشد، قوت و عمق بيشتري به 
ما خواهد داد. وي درباره آنچه بايد به عنوان راهبردهاي 
استفاده كردن از پتانسيل هاي همسايگي در عرصه 
اقتصادي مدنظر قرار بگيرد، گفت: ما در عصري هستيم 
كه تجارت مبتني بر تعاملات بانكي و ارزي اس��ت. تا 
زماني كه تعاملات ارزي و بانكي ما وابس��تگي كاملي 
به نظامات قابل تحريم داش��ته باشد حتماً نمي تواند 
پشتيباني كننده تجارت باشد. وزير اقتصاد و امور دارايي 
افزود: بنابراين ناچاريم ب��راي اينكه تجارت پايداري 
داشته باشيم نظامات تعاملات بانكي و ارزي مقاوم در 
برابر شرايط تحريم داشته باشيم. خاندوزي با بيان اينكه 
تدابير مشخص اين است كه ما حداقل پنج مركز تجاري 
در قطب هاي همس��ايگي ايران تاسيس كنيم و فعلًا 
تمركز خودمان را بر همين پنج مركز تجاري قرار دهيم، 
گفت: ما حتماً در مرزهاي شرقي يعني در پاكستان و 
افغانستان در حوزه شمالي خودمان با محوريت روسيه 
و بقيه كش��ورهاي CIS و حتما در كرانه هاي غربي با 
نقطه تمرك��ز در تركيه و عراق و يك نقطه مركزي در 
جنوب خليج فارس، مركز تجاري ايجاد خواهيم كرد.

ارسال پيامك به صاحبان 
خودروهاي لوكس

معاون فناوري هاي سازمان امور مالياتي اظهار داشت: 
تعداد كل مشمولان ماليات بر خودروهاي ۲۷۲ هزار نفر 
براي 54۷ هزار خودرو در كل كشور هستند كه ارسال 
پيامك را با ارسال براي 15 هزار مشمول آغاز كرده ايم و 
به طور مستمر به اين عدد اضافه مي شود و به زودي براي 
تمام ۲۷۲ هزار مشمول پيامك ارسال مي شود هادي 
خاني درباره آخرين اطلاعات از شناسايي خودروهاي 
لوكسي كه در سال جاري شامل اخذ ماليات مي شوند، 
اظهار داشت: در حال حاضر تمام ديتاها و اطلاعات مورد 
نظر درباره ماليات بر خودروهاي لوكس در پنجره واحد 
خدمات س��ازمان امور مالياتي بارگذاري شده  است و 
دارندگان خودرو مي توانند به سايت مربوطه مراجعه 
و اطلاعات مورد نياز خود را دريافت كنند. وي با اشاره 
به آغاز ارسال پيامك به مشمولان گفت: به افرادي كه 
مشمول ماليات بر خودروهاي لوكس مي شوند و شماره 
تماس آنها ثبت شده و در اختيار سازمان امور مالياتي قرار 

داشت، پيامك مالياتي ارسال شده  است.

افزايشيكميليونوصدهزارتومانيحداقلدريافتي

ازهرزمانيبهتوافقنزديكتريم

يارانهنقديقطعاافزايشمييابد

احتمال مذاكره مستقيم ايران و امريكا
در ش��رايطي كه در ماه هاي گذش��ته و در جريان مذاكرات 
وين، ايران و امريكا به ش��كل مستقيم با يكديگر مذاكره اي 
نداشتند، وزير امور خارجه احتمال مذاكره مستقيم ميان دو 
كشور را رد نكرد. وزير امور خارجه كشورمان درباره مذاكرات 
هس��ته اي در وين اظهار كرد: ما در تم��ام مراحل مذاكرات 
تلاش كرديم در سطح سفراي كشورهاي همسايه در تهران 
يا با سفر دستياران وزارت امور خارجه به اين كشورها يا سفر 
بنده آنها را در جريان آنچه بين ما و پنج كشور مي گذرد قرار 
دهيم. وي خاطرنش��ان كرد: مذاكرات ما در وين به نقطه اي 
دارد نزديك مي شود كه مذاكرات فني ما در آينده نه چندان 
دور به حد اشباع مي رسد و ما بايد تصميم سياسي بگيريم. امير 
عبداللهيان درباره رويكرد اروپايي ها در مذاكرات اظهار كرد: تا 
اينجاي كار سه كشور اروپايي رفتارشان در مذاكرات اين طور 
بوده كه وقتي از تحريم صحبت مي شود آن را به امريكا حواله 
مي دهند و در اين موضوع non paper هاي شما و امريكا 
عمل مي كند و اتحاديه اروپا به عنوان واسطه اقدام مي كند. در 
موضوع هسته اي وقتي صحبت مي شود اروپايي ها مي گويند 
موضوع مورد نگراني ماست و در همه موضوعات مربوط به آن 
آماده گفت وگو هستيم. اما انتقاد ما اين است كه اروپايي ها 
هيچ ابتكار جديد، س��ازنده و رو به جلويي در مذاكرات ارايه 
ندادن��د البته تلاش كردن��د در مذاك��رات هفته هاي اخير 
منطقي و س��ازنده ورود پيدا كنند. حتي امروز ديگر فرانسه 
نقش پليس بد را در مذاكرات بازي نمي كند. وي افزود: چين 
و روسيه تلاش دارند هم در 1  + 4 نقش سازنده و مثبت ايفا 
كنند هم گاهي در نقل و انتقال پيام هايي كه امريكايي ها براي 
موضوع مذاكرات دارند، فعال هستند. البته برخي از كشورهاي 
همسايه ما هم در اين موضوع با نگاه به تسريع در رسيدن به 
توافق سعي مي كنند حامل پيام ها از طرف امريكايي به ايران 
 non paper باشند. البته طرف امريكايي تاكنون به صورت
پيشنهادات خودش را در موضوعات فني به ايران ارايه داده 
است. وزير امور خارجه كشورمان گفت: امروز در نقطه اي قرار 
داريم كه بايد نتيجه كار كميته هاي سه گانه را در يك تعامل 
سياسي با همه طرف ها مورد توجه قرار دهيم و تصميم بگيريم 
كه چه چيزي در مقابل چه چيزي اتفاق مي افتاد. در عين حال 
طرف امريكايي از طرق مختلف پيام هايي را به ما مي دهد كه 
خواهان سطحي از مذاكرات مستقيم با ايران است. مذاكرات 
ما با 1+4 به طور مستقيم است و مذاكرات با امريكا از طريق 
non paper و آقاي مورا و يكي- دو كشور عضو برجام در 
وين است. از اين رو اينكه بعضا در برخي از كانال هاي مجازي 
منتشر مي شود كه ايراني ها در حال مذاكره مستقيم با امريكا 
هستند، صحت ندارد اما در عين حال اگر در روند مذاكرات به 
مرحله اي برسيم كه رسيدن به يك توافق خوب با تضمين بالا 
لازمه اش اين باشد كه سطحي از گفت وگوها را با امريكايي ها 
داشته باشيم اين را هم ناديده نخواهيم گرفت. روز گذشته 
همچنين خطيب زاده از نزديك شدن به توافق در مذاكرات 
هسته اي خبر داد و گفت كه ايران پيش شرطي را نمي پذيرد. 
سخنگوي وزارت خارجه با بيان اينكه هنوز زمان برگزاري دور 
پنجم گفت وگوهاي ايران و عربستان مشخص نشده است، 
گفت: اولين منتفع از عادي شدن روابط بين ايران و عربستان، 
منطقه خواهد بود. س��خنگوي وزارت خارجه در نشس��ت 
خبري خود با خبرنگاران داخلي و خارجي در پاسخ به سوالي 
در ارتباط با بحث مذاكرات وين و آخرين تحولات در جريان 
اين مذاكرات گفت: آنچه كه امروز در موضوع مذاكرات وين 
شاهد آن هستيم اين است كه پيشرفت گفت وگوها در اين 

زمينه در مسير درستي قرار دارد. ما در چهار حوزه اسنادي 
براي گفت وگو داريم. پيشرفت هاي خوبي انجام شده است. 
در برخي از اسناد اختلافات و پرانتزها كمتر شده است. موفقيت 
بزرگ اين بود كه بسياري از ايده هاي ايران تبديل به كلمات 
شده است از جمله در حوزه تضامين. سخنگوي وزارت خارجه 
همچنين در پاسخ به اين سوال كه برخي از اخبار مويد اين 
است كه امريكايي ها براي رسيدن به توافق پيش شرط هايي 
را مط��رح كرده اند، گفت: ايران هيچ پيش ش��رطي را از روز 
اول نپذيرفته است. وي در ادامه پاسخ به اين پرسش تصريح 

كرد: مذاكرات به اندازه كافي پيچيده است و نبايد با اظهارات 
اينچنيني آن را پيچيده تر كرد. خطيب زاده همچنين در مورد 
اظهارات اخير رابرت مالي نماينده ويژه امريكا در مذاكرات 
وين در ارتباط با آزادي اتباع امريكايي در ايران و ارتباط آن با 
مذاكرات وين اظهار كرد: ما نگراني هاي خود را در مورد وضعيت 
اتباع ايراني در امريكا از همان روز اول مطرح كرده ايم، چه به 
صورت مستقيم و چه غيرمستقيم و چه پيش از اين مذاكرات 
و چه همزمان با مذاكرات. البته اين دو، دو مسير مختلف است 
و اگر امريكا به توافقات قبلي  پايبند باشد اين مساله در كمترين 

زمان قابل حل است.
سخنگوي وزارت خارجه ادامه داد: اتباع ايراني به بهانه هاي 
واهي از جمله دور زدن تحريم هاي ظالمانه و غيرقانوني امريكا 
از سوي واش��نگتن به گروگان گرفته شده اند و برخي از اين 
اتباع در شرايط غيرانساني نگهداري مي شوند، اين در حالي 
است كه افرادي كه در ايران زنداني هستند اتهامات آنها توسط 
قوه قضاييه اعلام شده است و آنها جرايمي مرتكب شده اند و 
مراحل رس��يدگي به جرايم آنها در دادگاه صالحه طي شده 
اس��ت. وي بار ديگر تأكيد كرد: اين دو، دو مس��ير جدا از هم 
هستند، البته اگر اراده در طرف مقابل باشد اين امكان وجود 
دارد كه در كمترين زمان در مورد دو موضوع به يك توافق پايدار 
برسيم. سخنگوي وزارت خارجه همچنين در پاسخ به سوال 
ديگري در مورد آخرين وضعيت بدهي كره به ايران و همچنين 
اخبار منتشر شده مبني بر اينكه از طريق بازپرداخت بخشي 
از بدهي كره به ايران مشكل به وجود آمده در مورد حق رأي 
ايران در سازمان ملل برطرف شده است، اظهار كرد: متأسفانه 
بدهي قطعي كره جنوبي به ايران همچنان پرداخت نشده و 
اين بدهي باقي مانده است. گفت وگوهايي كه بين دو كشور 
در اين زمينه انجام مي شود با يك سرعت لاك پشتي در حال 
انجام است و مورد قبول ما نيست و اين موضوع از سوي ايران 
فراموش نمي ش��ود. اين پول هاي ملت ايران است كه در نزد 
كره امانت است كه متأسفانه ما شاهد رعايت امانت نبوديم. 
وي همچنين با ارايه توضيحاتي در مورد چگونگي پرداخت 
بدهي ايران به سازمان ملل از طريق بخشي از پول هاي ما نزد 
كره جنوبي گفت: بخشي از اين پول  از طريق امن به حساب 
سازمان ملل منتقل شده است. خطيب زاده همچنين با بيان 
اينكه اين عدم پرداخت بدهي طي دو سال گذشته به خاطر 
تحريم هاي امريكا بوده است، گفت: متأسفانه ما در اين زمينه 
برخورد مناسبي از دبيرخانه سازمان ملل با توجه به آگاهي 
آنها از شرايط نبوديم. وي در مجموع گفت: ما منتظر شرايطي 
هستيم كه امكان دسترسي ما به منابع مالي مان فراهم شود. 
خطيب زاده همچنين در پاسخ به سوال ديگري در مورد بحث 
توافق موقت در مذاكرات وين و برخي از اخباري كه مجددا در 
اين ارتباط مطرح شده است، گفت: همانطور كه پيش از اين 
نيز گفته ام موضع ما درباره آنچه كه در وين در حال گفت وگو 
است روشن و ثابت است. ما به دنبال توافقي هستيم كه پايدار 
و قابل اتكا باشد و هيچ چيز را كمتر از اين نمي پذيريم. آنچه 
كه براي ما اصالت دارد كيفيت آن چيزي اس��ت كه در مورد 
آن توافق مي شود نه چيز كمتر و نه بيشتر. سخنگوي وزارت 
خارجه در پاس��خ به اين سوال كه تا چه زماني مذاكرات دور 
هشتم ادامه پيدا مي كند، گفت: نزديك يك ماه از دور هشتم 
مذاكرات گذشته است. البته در اين چند هفته ما يك تنفس 
داشتيم ولي گفت وگوها در سطوح مختلف ادامه داشته است. 
روز گذشته براي اولين بار روساي هيات هاي مذاكره كننده 
در فرمتي غير از كميسيون مشترك برجام جلسه داشتند 
و تا مادامي كه اين موضوعات به نقطه اي نرسيده كه نيازمند 
بازگش��ت همه هيات ها به پايتخت هايشان باشند همين 
دور ادامه پيدا مي كند ولي اگر به نقطه اي برسيم كه نيازمند 
بازگشت هيات ها به پايتخت هايشان براي كسب مشورت هاي 
سياسي و اخذ تصميمات خاص باشند غير از بحث تنفس ها، 
دور هشتم پايان مي يابد. وي ادامه داد: در يك ماه گذشته مسير 
مذاكرات پيوسته و آهسته رو به پيشرفت بوده است و ما از هر 
زمان ديگري به نقطه توافق نزديك تر هس��تيم و همچنين 
نقطه اي كه امريكا بايد تصميمات خاص سياسي خود را بگيرد.

وزير امور خارجه با اش��اره به حاشيه سازي ها درباره سفر 
رييس جمهور به روسيه اظهار كرد: البته اين روزها در فضاي 
مجازي به دليل تحركاتي كه وجود دارد با حاشيه هايي 
سعي مي كنند براي اين سفر ساخته شود به دليل اينكه 
گاهي اوقات حاشيه ها بر متن غلبه مي كند.  وي افزود: در 
جمع شما ديپلمات ها، انديشمندان و فرهيختگان عزيز 
توضيح بدهم كه دستاوردهاي اين سفر كاملا در راستاي 
منافع ملي كشور هس��ت. ما بارها سعي كرديم توضيح 
بدهيم كه هيچ اقدامي كه خدشه اي به تصميم سياسي 
و شعار پايدار جمهوري اسلامي ايران مبني بر استقلال 
سياسي كشور و نه شرقي و نه غربي خدشه اي وارد كند، 
اتفاق نيفتاده است، نه در رويكرد ما به چين و نه در رويكرد 
ما به روسيه.  امير عبداللهيان تصريح كرد: به صراحت اعلام 
مي كنيم كه در روابط خارجي هم با شرق و هم با غرب كار 
مي كنيم اما در حوزه استقلال سياست نه شرقي نه غربي با 
قدرت در جاي خودش به درستي قرار دارد.  رييس دستگاه 
ديپلماسي خاطرنشان كرد: در حاشيه هاي سفر آقاي دكتر 
رييسي بيان مي كنند كه نحوه چيدمان ميز و نحوه استقبال 
از رييس جمهور متفاوت از روساي جمهور ديگر بود. ما چند 
روز قبل از اينكه سفر را به روسيه انجام بدهيم، به ما اعلام 
كردند كه شرايط كرونايي در روسيه به شدت وخيم است. 
روزي كه ما در آنجا بوديم ۷00 نفر آمار رسمي فوتي هاي 
مبتلا به كرونا در روسيه بود و ۳4 هزار نفر آمار مبتلاياني كه 
تست PCR از آنها انجام شده بود. وي افزود: ما توافق كرديم 
كه به دليل اين محدوديت ها و شرايط كرونايي در نشستن و 
چيدمان، پروتكل ها كاملا رعايت و فاصله لازم حفظ شود. 
براي ما بسيار مهم است كه رييس جمهور كشورمان در سفر 

خارجي كه دارند آن هم در مرحله خطير به كشوري كه تا 
اين حد درگير كرونا هست، همه پروتكل ها به دقت رعايت 
شود.  امير عبداللهيان يادآور شد: آقاي پوتين براي اينكه از 
آقاي رييسي استقبال كنند، از چند دقيقه قبل در كرملين 
در اتاق استقبال از ايشان قدم مي زد و منتظر بود و وقتي 
آقاي رييسي وارد شد با شتاب سمت آقاي رييس جمهور 
آمدند. وي ادامه داد: به ما گفته بودند از ۲ ساعت تا 5 ساعت 
آقاي پوتين گفتند كه آماده گفت وگو هستند، هر مقدار كه 
فضاي گفت وگو اجازه بدهد. ما از قبل گفته بوديم به دليل 
طولاني بودن مذاكرات، هيات ايراني و آقاي رييس جمهور 
در اذان مغرب بايد نمازش��ان را ادا كنند. س��اعت 5 و 1۲ 
دقيقه كه زمان اذان مغرب بود، آقاي پوتين به آقاي رييسي 
اش��اره مي كنند كه من اطلاع دارم وقت نماز شماست و 
منتظر شما مي مانم. 9 تا 10 دقيقه آقاي پوتين در همان 
اتاق مي نشينند و منتظر مي مانند كه تا آقاي رييسي نماز 
را بخوانند و برگردند.  وزير امور خارجه افزود: در فرودگاه 
هم استقبالي كه از آقاي رييسي انجام شد، استقبال رسمي 
بود و صرف نظر از تمام محدوديت هاي كرونايي كه بود، 
 تمام آداب و پروتكل ها رعايت شد. سخنراني ايشان در دوما 
و ساير ملاقات هايي كه داشتند و از همه مهم تر طرح همه 
موضوعاتي كه در راستاي منافع ملي ماست و براي ما مهم 
است.  اميرعبداللهيان اضافه كرد: در مناسبات با روسيه، در 
سطح ملاقات با روساي جمهور انجام شد و روز بعد هم هر دو 
رييس جمهور مطالب را به وزراي خارجه منتقل كرده بودند 
و براي عملياتي كردن آن توافقات در سطح وزراي خارجه 
هم گفت وگوي مفصلي شد و روي نقشه راه و كليات آن و 

موضوعات ديگري كه بايستي پيگيري شود، توافق شد.

پاسخوزيرخارجهبهحاشيههايسفررييسيبهمسكو



گروه بانك و بيمه |ريي��س كل بانك مركزي درباره 
آخرين وضعيت ارزي كشور گفت: در ۱۰ ماهه امسال 
۴۴ ميليارد دلار ارز در سامانه هاي نيما و بازار متشكل 
ارزي تامين ش��ده كه مويد وضعيت بسيار خوبي است 
و پيش بيني مي شود تا پايان امس��ال روند رو به رشد و 
مثبتي را شاهد باشيم. طبق اعلام بانك مركزي، اعضاي 
كميس��يون اقتصادي مجلس ظهر دوش��نبه ۴ بهمن 
۱۴۰۰، با رييس كل بانك مرك��زي و هيات عامل اين 
بانك ديدار و در جريان تحولات بازار ارز، قانون ساماندهي 
پايانه هاي فروش��گاهي و فرآيند تدوي��ن قانون بانك 
مركزي قرار گرفتند. در حاشيه اين جلسه، رييس كل 
بانك مركزي با بيان اينكه در جلسه مشترك كميسيون 
اقتصادي مجلس و بانك مركزي موضوع تحولات بازار ارز 
كشور به دقت مورد بررسي قرار گرفت، افزود: بر اساس 
پيش بيني هاي ارائه شده چش��م انداز تحولات بازار ارز 

براي سال آينده مثبت است. 
گزارش اقدامات بحث پايانه هاي فروشگاهي به اعضاي 
كميسيون مجلس ارائه شد؛ ضمن آنكه خوشبختانه در 
ماه هاي اخير روند اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي 
سرعت خوبي گرفته و مقرر شد تا پايان سال ساماندهي 

پايانه هاي فروشگاهي تكميل شود.
وي تصري��ح ك��رد: ب��ا اتم��ام س��اماندهي پايانه هاي 
فروش��گاهي، پرونده هاي مالياتي دارندگان اين ابزار به 
سازمان امور مالياتي ارسال مي شود. همچنين مقدمات 
قانون بانك مركزي فراهم و مقرر ش��ده اس��ت تا پايان 
امسال كليات و مواد اين قانون در كميسيون اقتصادي به 
جمع بندي برسد و در سال آينده در صحن علني مجلس 

مطرح و مورد بررسي قرار بگيرد.

  ممنوعيت اخذ سود از جرايم ديركرد
رييس كل بانك مركزي با اشاره به ممنوعيت قطعي اخذ 
سود از جرايم ديركرد تسهيلات بانكي گفت: طبق شرع 
مقدس اس��لام از جريمه، سود نمي توان گرفت؛ ضمن 
آنكه از جريمه نيز جريمه گرفته نمي شود. بر اين اساس 
مقرر شد كه موضوع پيگيري و نظارت هاي لازم محقق 
شود. وي در خصوص ناظران شرعي كه در شبكه بانكي 
مستقر خواهند شد، گفت: اكنون در بانك ها كميته هاي 
رعايت مقررات وجود دارن��د و در آينده يكي از اعضاي 
كميته رعايت مقررات، افرادي هستند كه از دانش لازم 
در حوزه هاي بانكداري اسلامي برخوردار بوده و تلاش 
خواهند كرد آموزش هاي لازم را به كاركنان شبكه بانكي 
ارائه كنند تا اجراي مصوبات شوراي فقهي در بانك ها به 
نحو صحيح و كامل انجام شود. صالح آبادي در خصوص 
فرصت زماني براي انجام كامل اعتبارسنجي در شبكه 
بانكي به منظور اعطاي تسهيلات خرد گفت: همان طور 

كه رييس جمهور محترم نيز تاكيد كرده اند بايد شموليت 
مالي و دسترسي سهل مردم به تسهيلات و نظام بانكي 
را گسترده كنيم. تسهيل دسترسي ها بخشي مربوط به 
تسهيلات و بخشي مربوط به خدمات بوده و بر اين اساس 
اين موضوع از برنامه هاي جدي بانك مركزي است. بر اين 
مبنا بانك ها بايد تسهيلات خرد را با شرايط سهل تري 

مشروط به اعتبارسنجي در اختيار مردم قرار بدهند.

  اجراي رمز پول ملي از سال آينده
وي در خصوص رمزپول ملي، دغدغه رييس قوه قضاييه و 
روند اجرايي قوانين رمزپول گفت: دستورالعمل رمزپول 
ملي در ش��وراي پول و اعتبار مصوب شده و مقدمات و 
راه اندازي آن در دست انجام است و اميدواريم اوايل سال 

آينده اجرايي شود.
در خصوص رمز دارايي هاي موجود نيز حوزه اقتصادي 
رياست جمهوري موضوع را پيگيري مي كند و ضمن آنكه 
بانك مركزي به همراه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
جلسات متعدد كارشناسي را برگزار كرده است كه نتايج 
آن به زودي جمع بندي و به دولت ارائه خواهد شد تا آن 
دسته از رمز دارايي هايي كه مجوز استخراج گرفته اند در 

يك سامانه عرضه شوند و واردكنندگان با ثبت سفارش 
مي توانند از اين رمز دارايي ها براي واردات استفاده كنند. 
صالح آبادي در خصوص برنامه بانك مركزي براي كنترل 
پايه پولي نيز گفت: تركيب پايه پولي تغييراتي داشته 
كه در دي ماه حدود ۳۹ هزار ميليارد تومان سپرده هاي 
بخش دولتي در بان��ك مركزي افزايش يافته اس��ت؛ 
بنابراين در تركيب اجزاي پايه پولي در بخش ساير اقلام، 
ريپو افزايش پيدا كرده است اما در مقابل، بدهي دولت 
به بانك مركزي كاهش پيدا كرده كه منشأ آن افزايش 

سپرده هاي دولتي در بانك مركزي است.

  اصلاح قانون بانك مركزي 
در دستور كار مجلس

محمدرضا پورابراهيمي رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس نيز گفت: با توافقي ك��ه در بانك مركزي انجام 
شد ظرف دو هفته آينده جمع بندي كميته پولي بانكي 
كميسيون اقتصادي با بانك مركزي و وزارت اقتصاد در 
خصوص اصلاح قانون بانك مركزي به اتمام مي رسد و 
تا پايان سال اين موضوع در كميسيون اقتصادي نهايي 
مي شود. از ابتداي س��ال آينده بررسي شور دوم اصلاح 

قانون بانك مركزي كه پس از سال ها متوقف شده بود در 
دستور كار صحن علني مجلس قرار مي گيرد.

  فرار مالياتي در سال آينده به حداقل ممكن 
مي رسد

پورابراهيمي گفت: توافق شد تا پايان امسال، ۹۰ درصد 
از تمامي ابزارهاي پرداخت كشور پرونده مالياتي خواهند 
داشت و به اين مفهوم است كه اشراف نظام اقتصادي بر 
گردش اطلاعات مالي در حوزه اقتصاد به واسطه تمركز 
بر اجراي اين قانون افزايش مي يابد. در پايان ارديبهشت 
ماه سال آينده پرونده مربوط به ايجاد فايل هاي مالياتي 
براي همه كس��اني كه از سيس��تم پرداخت اس��تفاده 
مي كنند، بس��ته  مي ش��ود و در نتيجه فرار مالياتي به 

حداقل ممكن مي رسد.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس گفت: وضعيت تراز 
تجاري كشور بر اساس گزارش هاي دريافتي روند بسيار 
مناس��بي دارد و پيش بيني مي كنيم كه حجم تجارت 
كشور تا پايان سال از ۵۰ ميليارد دلار عبور كند و حدود 
۲۵ تا ۳۰ درصد افزايش ظرفيت صادراتي كشور تقويت 

شده است.
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افزايش قيمت طلا و ارز در بازار
گروه بانك و بيمه |  نرخ دلار در بازار آزاد دوشنبه، 
چهارم بهمن ماه ۱۴۰۰ به ۲8۰8۰ تومان افزايش 
يافت و در برخي س��اعات با قيمت ۲8۱۲۰ تومان 
فروخته ش��د. به دنبال آن سكه نيز به ۱۲ ميليون 
و ۵۴۰ هزار تومان رس��يد. در ساعات صبح نيز هر 
دلار امريكا ۲7 هزار و ۹۲۰ تومان و درهم امارات 7 
هزار و 66۰ تومان معامله ش��د. نرخ دلار )دوشنبه، 
چهارم بهمن ماه( در صرافي هاي بانكي با ۲6۳ تومان 
كاهش قيمت نسبت به روز گذشته، با نرخ ۲۵ هزار و 
۴۹6 تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با كاهش 
۳۹ توماني قيمت نسبت به روز گذشته برابر با ۲8 
هزار و ۹88 تومان بود. قيمت خريد هر دلار ۲۵ هزار 
و ۲۴۲ تومان و نرخ خريد هر يورو نيز ۲8 هزار و 7۰۰ 
هزار تومان اعلام شد.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار 
در بازار متشكل ارزي ۲۵ هزار و ۳7۱ تومان و نرخ 
ف��روش آن ۲۵ هزار و 6۰۲ تومان بود. اين در حالي 
است كه نرخ خريد يورو در اين بازار ۲8 هزار و 8۰۲ 
تومان و نرخ ف��روش آن نيز ۲۹ ه��زار و 6۴ تومان 
اعلام شد.همچنين در س��امانه نيما در معاملات، 
حواله يورو به قيمت ۲7 هزار و 8۵۵ تومان فروخته 
و حواله دلار به بهاي ۲۴ هزار و ۵۳7 تومان معامله 
ش��د. قيمت دلار از خردادم��اه وارد كانال ۲6 هزار 
تومان شد و پس از آن در محدوده قيمت ۲6 تا ۲7 

هزار تومان نوسان داشت. 
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چشم انداز  مثبت بازار ارز براي سال آينده

رشد 36 درصدي پايه پولي و افزايش سپرده هاي بخش دولتي
گروه بانك و بيمه |

رش��د پايه پولي در پايان هفته منتهي به ۱۴۰۰.۱۰.۱6 
نس��بت به هفته مشابه سال گذش��ته، رقم ۳6.۲ درصد 
 را ثب��ت كرده اس��ت؛ اي��ن در حالي اس��ت كه رش��د 
دوازده ماه��ه پايه پولي در پايان آذر ۱۴۰۰ معادل ۳7.6 
درصد بوده است. اين آمار به اين معناست كه در هفته هاي 
اخير به طور نسبي از رشد پايه پولي كاسته شده و صرفاً 
تركيب اجزاي پايه پولي تغيير يافته است؛ به طوري كه 
كاهش خالص مطالبات بانك مرك��زي از بخش دولتي 
به واسطه افزايش س��پرده هاي دولت نزد بانك مركزي 
با افزايش بدهي بانك ها به بانك مركزي جايگزين شده 
اس��ت. به دنبال انتش��ار برخي گزارش ها درخصوص 
افزايش اضافه برداشت بانك ها و موسسات اعتباري از 
بانك مركزي و تحليل هاي صورت گرفته در اين راستا 
درخصوص آثار اين اضافه برداش��ت در رشد پايه پولي، 
متغير اضافه برداش��ت بانك ها و موسسات اعتباري از 
بانك مركزي داراي ماهيت يك شبه بوده و در بازه هاي 
بسيار كوتاه مدت مي تواند نوسانات بالايي از خود نشان 
دهد. چنانكه بررس��ي آمار سه ماه گذشته حاكي از آن 
است كه اضافه برداشت بانك ها از مبالغي بالاتر از ۹۰۰ 
ه��زار ميليارد ري��ال در اواخر آبان م��اه ۱۴۰۰ به ارقام 
كمتر از ۴۰۰ هزار ميليارد ريال در اواسط آذرماه ۱۴۰۰ 
رسيده بود. اين مساله در سال هاي گذشته نيز مسبوق 
به سابقه بوده به طوري كه در اواخر مهرماه سال ۱۳۹۹ 
نيز اضافه برداشت بانك ها و موسسات اعتباري از بانك 
مركزي افزايش شديدي را تجربه نمود و به ارقام بالاي 

۱۰۰۰ هزار ميليارد ريال رسيد.
از آنجا كه اضافه برداشت بانك ها و موسسات اعتباري 
از منابع بانك مركزي به معناي منفي ش��دن حس��اب 
جاري بانك نزد بانك مركزي )بدهكار ش��دن بانك به 
بانك مركزي( به ميزان كسري منابع براي تسويه كامل 
كل مبادلات روزانه مرتبط با آن بانك است؛ لذا، عوامل 
موثر بر هر يك از ارقام ورودي و خروجي به حساب مزبور 
مي تواند تغييرات اضافه برداشت بانك ها را متاثر نمايد. از 
اين رو تغييرات در اضافه برداشت بانك ها صرفا متاثر از 
رفتار مالي خرد بانك ها و موسسات اعتباري نبوده و رفتار 
مالي ساير نهادها از جمله دولت و شركت هاي دولتي، 
بانك مركزي، ساير بانك ها و بنگاه ها نيز مي تواند منجر 

به تغييرات اضافه برداشت بانك ها گردد.
• بر اين اساس ملاحظه مي ش��ود كه در طول سال هاي 
۱۳۹8 و ۱۳۹۹، ب��ه دنب��ال افزاي��ش ش��ديد خالص 
دارايي هاي خارجي بانك مركزي و افزايش سقف مجاز 
تنخواه گردان خزانه )به ترتيب از ۳ درصد بودجه عمومي 
به ۵.۵ و 6 درصد در دو سال مذكور( و به تبع آن افزايش 
شديد پايه پولي، تزريق ذخاير به شبكه بانكي به طور قابل 
ملاحظه اي افزايش يافت، كه اين امر باعث شد تا بانك ها 
براي تامين كس��ري منابع خود كمتر به اضافه برداشت 

از بانك مركزي متوس��ل گردند و در نهايت، سهم بدهي 
بانك ها به بانك مركزي در رش��د پايه پولي كاهش يابد. 
به عبارت ديگر، در دو س��ال مذكور، افزايش پايه پولي از 
محل خالص دارايي هاي خارجي بانك مركزي و خالص 
مطالبات بانك مركزي از بخش دولتي، زمينه ساز افزايش 
منابع در دس��ترس بانك ها و تأمين ذخاير موردنياز آنها 

بوده است.
در ماه هاي اخي��ر، عليرغم نوس��انات رخ داده در اضافه 
برداشت بانك ها و موسسات اعتباري از بانك مركزي، رشد 
پايه پولي تغيير خاصي نداشته است، به طوري كه بر اساس 
آخرين آمار و اطلاعات پولي كش��ور، رشد پايه پولي در 
پايان هفته منتهي به ۱۴۰۰.۱۰.۱6 نسبت به هفته مشابه 
س��ال قبل، رقم ۳6.۲ درصد را ثبت نموده است. اين در 
حالي است كه رشد دوازده ماهه پايه پولي در پايان آذرماه 
۱۴۰۰ معادل ۳7.6 درصد بوده است. از اين رو ملاحظه 
مي شود كه در هفته هاي اخير به طور نسبي از رشد پايه 
پولي كاسته شده و صرفاً تركيب اجزاي پايه پولي تغيير 
يافته اس��ت؛ به طوري كه كاهش خالص مطالبات بانك 
مركزي از بخش دولتي به واس��طه افزايش سپرده هاي 
دولت نزد بانك مركزي با افزايش اضافه برداشت بانك ها 
از بانك مركزي )افزايش بدهي بانك ها به بانك مركزي( 

جايگزين شده است.
• براساس آخرين اطلاعات منتشر شده از سوي بانك 
مركزي, اگرچه اضافه برداشت بانك ها از بانك مركزي 
در پايان هفت��ه منتهي به ۱۴۰۰.۱۰.۲ در مقايس��ه 
با هفته منتهي ب��ه ۱۴۰۰.۱۰.۱6، مبل��غ ۱8۵ هزار 
ميليارد ريال افزايش يافته اس��ت، اما در مقابل ميزان 
سپرده هاي بخش دولتي نزد بانك مركزي در دو هفته 
مذكور به ميزان ۳۹۳.۵ هزار ميليارد ريال، يعني بيش 
از دو برابر ميزان رشد اضافه برداشت بانك ها افزايش 
يافته اس��ت كه اين موضوع، كاهش نس��بي رشد پايه 

پولي را نشان مي دهد .

در خصوص افزايش سپرده هاي دولت نزد بانك مركزي 
لازم به توضيح است كه براساس بند )ب( ماده )۱7( قانون 
برنامه ششم توسعه و همچنين بند )الف( ماده )۲۰( قانون 
احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور، كليه حساب هاي 
بانكي اعم از ريالي و ارزي براي وزارتخانه ها، موسس��ات، 
شركت ها، سازمان ها، دانش��گاه هاي دولتي و اعتبارات 
دولت��ي نهادهاي عموم��ي غيردولتي، صرف��اً از طريق 
خزانه داري كل كشور و نزد بانك مركزي مي باشد. از اين 
رو ملاحظه مي شود كه با افزايش سپرده هاي دولت نزد 
بانك مركزي، بانك ها به منابع كمتري دسترسي داشته 
و آن را از طريق اضافه برداش��ت بانك ها از بانك مركزي 
جبران مي كنند. البته لازم به اشاره است كه با هزينه كرد 
دولت منابع مذكور مجدداً به شبكه بانكي بازگشته و اضافه 

برداشت بانك ها كاهش خواهد يافت.
اواخر مهرماه س��ال ۱۳۹۹ در دوره رياست »عبدالناصر 
همتي« بر بانك مركزي، اضافه برداشت بانك ها از بانك 
مركزي افزايش ش��ديدي را تجربه كرد و به ارقام بالاي 
يك هزار هزار ميليارد ريال رسيد. در ماه هاي اخير، با وجود 
نوسانات رخ داده در اضافه برداشت بانك ها و موسسات 
اعتباري از بانك مركزي، رش��د پايه پولي تغيير خاصي 
نداشته است، به طوري كه بر اساس آخرين آمار و اطلاعات 
پولي كشور، رشد پايه پولي در پايان هفته منتهي به ۱6 
دي ماه امسال نسبت به هفته مشابه سال قبل، رقم ۳6.۲ 
درصد را ثبت كرده است. اين در حالي است كه رشد ۱۲ 
ماهه پايه پولي در پايان آذرماه ۱۴۰۰ معادل ۳7.6 درصد 
بوده است. از اين رو ملاحظه مي شود كه در هفته هاي اخير 
به طور نسبي از رشد پايه پولي كاسته شده و فقط تركيب 
اجزاي پايه پولي تغيير يافته است؛ به طوري كه كاهش 
خالص مطالبات بانك مركزي از بخش دولتي به واسطه 
افزايش س��پرده هاي دولت نزد بانك مركزي با افزايش 
اضافه برداش��ت بانك ها از بانك مركزي )افزايش بدهي 

بانك ها به بانك مركزي( جايگزين شده است.
براس��اس آخرين اطلاعات منتشر ش��ده از سوي بانك 
مركزي، اگرچه اضافه برداشت بانك ها از بانك مركزي در 
پايان هفته منتهي به دوم دي ماه ۱۴۰۰ در مقايسه با هفته 
منتهي به ۱6 دي ماه ۱۴۰۰ يك هزار ميليارد ريال افزايش 
يافته است، اما در مقابل ميزان سپرده هاي بخش دولتي 
ن��زد بانك مركزي در دو هفته مذك��ور به ميزان ۳۹۳.۵ 
هزار ميليارد ريال، يعني بيش از ۲ برابر ميزان رشد اضافه 
برداشت بانك ها افزايش يافته است كه اين موضوع، كاهش 

نسبي رشد پايه پولي را نشان مي دهد .

مشمولانطرحپرداختهايخردبدون
ضامنچهكسانيهستند؟

گروه بانك و بيمه |
مدي��ران عامل بانك هاي ملي، س��په، مس��كن، 
كشاورزي، صنعت و معدن، توسعه صادرات ايران، 
توسعه تعاون، پس بانك ايران، قرض الحسنه مهر 
ايران، تج��ارت، صادرات، مل��ت و رفاه كاركنان 
همگي با امضاي صورتجلسه آمادگي خود براي 
پرداخت تس��هيلات با ش��رايط جدي��د را اعلام 
كردند. اين ۱۳ بانك با امضاي صورتجلسه متعهد 
شدند پرداخت وام بدون ضامن را به متقاضياني 

كه مشمول شرايط هستند پرداخت كنند.
پس از تاكيد رييس جمهوري مبني بر تس��هيل 
پرداخت وام به آحاد جامعه روز گذشته ۱۳ مدير 
بانكي با امضاي صورتجلس��ه اي ك��ه براي اعلام 
جزييات و شرايط پرداخت تسهيلات خرد برگزار 
شد متعهد به انجام اين كار شدند. تسهيل شرايط 
اخذ وام مطالبه و دغدغه اصلي رييس جمهوري و 

تيم اقتصادي دولت سيزدهم است. 
در اين راس��تا نيز گام هايي برداشته شده است. 
وزارت اقتصاد و بانك مركزي در جلسه با مديران 
عامل بانك هاي كشور جزييات و شرايط دريافت 
تس��هيلات با اين ش��رايط را اعلام كردند تا همه 
افرادي كه متقاضي دريافت وام هاي خرد هستند 
ناچار به پشت سرگذاشتن هفت خان نباشند و به 
كمك اعتبار سنجي موفق به دريافت تسهيلات 

خرد باشند. 
جامع��ه هدف پرداخت تس��هيلات خ��رد بدون 
ضامن در مرحله اول كاركنان، بازنشس��تگان و 
مس��تمري بگيران بخش هاي عمومي، دولتي و 
خصوصي كه حقوق دريافت مي كنند، هس��تند. 
در مراحل بعدي ساير اقشار جامعه مي توانند از 

اين طرح بهره مند شوند. 
همچنين، ارايه تسهيلات به اشخاص فاقد رتبه 
اعتباري و رتبه هاي اعتباري پايين تر از C مطابق 
ضوابط و مقررات و بخش��نامه هاي داخلي بانك 

خواهد بود. 
چنانچه بانك مربوطه تش��خيص دهد ش��رايط 
آس��ان تري براي پرداخت تسهيلات وجود دارد، 
بانك براس��اس رويه خ��ود عمل مي كن��د. بايد 
توجه داش��ت كه اعطاي تسهيلات خرد به ديگر 
مش��تريان بانك كه حساب در بانك دارند، طبق 

ضوابط هر بانك خواهد بود.
در اين مرحله شاغلان، بازنشستگان و مستمري 
بگيران اجراي��ي دولتي همچ��ون وزارتخانه ها، 
س��ازمان هاي دولت��ي، ش��ركت هاي دولت��ي و 
نهادهاي عمومي غيردولتي و شركت هاي معتبر 
بخش خصوصي براس��اس تش��خيص بانك كه 
حقوق افراد به آن واريز مي ش��ود مشمول طرح 
هس��تند. متقاضيان بايد رتب��ه اعتباري B، A و 

C باشد.  
كاركنان ساير ش��ركت هاي بخش خصوصي به 
تشخيص بانك كه حقوقش��ان در بانك مربوطه 
اس��ت و رتبه A و B را دارند. همچنين كاركنان 
 C س��اير ش��ركت هاي بخش خصوصي كه رتبه
داشته باشند و حقوقشان نزد بانك مربوطه باشد 

مي توانند تسهيلات دريافت كنند.
در پرداخ��ت وام ۵۰ ميليون توماني، ش��اغلان، 
بازنشستگان و مس��تمري بگيران تنها بايد يك 
نامه كسر از حقوق ارايه كنند. همچنين بايد توان 
بازپرداخت تسهيلات توس��ط بانك احراز شود.

كاركنان شركت هاي خصوصي كه حقوق آنها به 
 B و A بانك مربوطه واريز مي ش��ود و داراي رتبه
هستند علاوه بر نامه كسر از حقوق بايد يك برگ 

چك يا سفته ارايه كنند.
كاركنان شركت هاي خصوصي كه رتبه C دارند 
بايد يك ضامن معتبر و يك برگ چك يا سفته به 
بانك ارايه كنند.كاركنان شركت هاي خصوصي 
كه حقوق آنها نزد بانك مورد نظر است يك ضامن 

معتبر و يك برگ چك يا سفته ارايه كنند.
شاغلان، بازنشستگان و مس��تمري بگيران تنها 
بايد يك نامه كسر از حقوق به اضافه سفته يا چك 
 B و A ارايه كنند. كاركنان بخش خصوصي با رتبه
كه حقوق آنها به بانك مربوطه واريز مي شود نيز 
بايد يك ضامن معتبر، سفته يا چك ارايه كنند. 
كاركنان بخش خصوصي با رتبه C نيز كه حقوق 
آنها نزد بانك مربوطه واريز مي ش��ود در دريافت 
وام هاي ۱۰۰ ميليوني باي��د يك ضامن معتبر و 

سفته يا چك به بانك ارايه كنند.
احس��ان خاندوزي، وزير اقتصاد، اعلام كرد كه با 
بخشنامه  وزارت اقتصاد، بانك هاي زيرمجموعه 
اين وزارتخانه مكلف شده اند تسهيلات زير ۱۰۰ 
ميليون تومان افراد حقوق بگير و مستمري بگير 
داراي رتب��ه اعتباري مناس��ب را ب��دون ضامن 

انجام دهند. 
بر اين اساس پرداخت تسهيلات خرد به مردم از 
طريق اعتبارسنجي به جاي اخذ وثيقه يا ضامن 
انجام مي ش��ود. معاون وزير اقتصاد هم مي گويد 
ش��اغلان، بازنشس��تگان و مس��تمري بگيران 
دس��تگاه هاي اجرايي و... مي توانند از ش��عبات 
بانكي كه حقوق مي گيرند، تنها با يك نامه كسر 

از حقوق، ۵۰ ميليون تومان وام بگيرند.

 افزايش آمار خودكشي 
در كشور

 ط��ول زمان ميزان ه��اي متفاوتي از خودكش��ي 
را ثب��ت كرده ان��د. در اين بين بعضي از اس��تان ها 
مانند ايلام، كرمانش��اه، لرس��تان، همدان، گيلان 
و كهگيلويه وبويراحمد همواره مي��زان بالاتري از 
ميانگين كش��وري را گزارش كرده اند. بر اس��اس 
آخرين برآورد مركز آمار ايران در تابستان ۱۴۰۰، 
استان هاي ايلام، كهگيلويه وبويراحمد، كردستان، 
لرس��تان ش��اخص فلاكت بالايي دارند. )شاخص 
فلاكت بر پايه تورم و بيكاري محاس��به مي شود.( 
از طرفي اين اس��تان ها از كانون هاي خودكشي در 
ايران حس��اب مي شوند. بر اس��اس همين آمارها 
بيشترين ميزان خودكشي ها در گروه افراد با مشاغل 
آزاد، بيكار و خانه دار اس��ت ك��ه تاييدكننده نقش 
وضعيت نابسامان اقتصادي در اقدام به خودكشي 
است. پيش��گيري از خودكش��ي اصلا كار راحتي 
نيست و مستلزم يك رويكرد جامع و اجراي طيف 
گسترده اي از مداخلات از آموزش فرزندپروري تا 
مشاوره خانوادگي و درمان اختلالات رواني است. 

به هر حال اگر بخواهيم نگاهي واقع بينانه به افزايش 
آمار خودكشي در كشور داشته باشيم نمي توانيم 
نقش مشكلات اقتصادي و معيشتي را در بروز اين 
رفتار پرخطر ناديده بگيريم. در ش��رايطي كه اكثر 
افراد جامعه براي تامين معاش خود با مش��كلات 
زيادي مواجه هستند، رفتن به سوي راه حلي براي 
رهايي از تمام مش��كلات آن هم به شيوه اي كاملا 
خطرناك و غير قابل بازگش��ت، نبايد چندان هم 
دور از ذهن باشد. ضمن اينكه در بسياري از موارد 
اين خودكشي ها ممكن است ناكام بماند اما باعث 
معلوليت افراد ش��ود كه اين خود دريچه اي ديگر 
به دنياي پر از خش��م و انكار را باز مي كند. بسياري 
از افراد وقتي تصمي��م مي گيرند تا به زندگي خود 
پايان دهند در واقع بي اميدي به آنها چيره ش��ده 
است، نمي توانيم نقش نبود شادي و اميد در جامعه 
كنوني را بر افزايش ميزان خودكشي در كشور ناديده 
بگيريم. اين آمار به خودي خود پايين نخواهد آمد، 
محرك هاي زيادي احتياج دارد تا انسان ها را به ادامه 

زندگي اميدوار كند.

مطالبه گري تبديل  به چالش 
شده است

فضاي كاري خود ندارند و متاس��فانه در مس��ائل 
مهمي همچون نرخ خوراك و حتي قيمت فروش 
محصولاتش��ان هيچ نقش��ي ندارند و ب��راي آنها 
تصميم گيري مي شود. اين چالش ها باعث ترديد 
ورود و حض��ور س��رمايه گذاران در بازار س��رمايه 
مي ش��ود و در اين حوزه ضعف قانوني وجود دارد. 
قانون بازار س��رمايه در شرف اصلاح بوده و اين يك 
موقعيت مناسب براي بازنگري و تصحيح باگ ها و 
خلاءهايي است كه در نهايت باعث سلب اعتماد و 
بي ميلي سهامداران به سرمايه گذاري مي شود. اگر 
دولت قصد بازگرداندن اعتماد و جذابيت هاي لازم 
براي بازار سهام را دارد بايد اين موارد را در اولويت و 

راس امور خود قرار بدهد.

13 مديربانكي متعهد به پرداخت 
وام بدون ضامن شدند



گروه بازارسرمايه|
بازار س��هام طي دو هفته شاهد روندهاي نزولي بود. 
ش��اخص كل حدود چهار درصد عقب نشيني كرد و 
دماسنج بازار به كانال يك ميليون و 200 هزار واحدي 
بازگش��ت. در بازار ارز آزاد نيز دلار با سطح حمايتي 
مهم 2۷ هزار تومان درگير شد كه در گذشته بارها به 
عنوان مانع براي افت بيشتر عمل كرده و اين بار هم 
موجب هدايت قيمت ها به س��مت كانال بالاتر شد. 
در س��اير وضعيت بازارهاي مالي وضعيت بهتر بود و 
ميزان سوددهي بازارهاي موازي بورس به بالاترين 

حد خود رسيد.
در حال حاضر روند معاملات تغيير كرده است، اغلب 
سرمايه گذاران صبر كرده اند تا تصميم گيرندگان به 
ثبات برسند و پس از شروع به خريد و فروش كنند. 
گزارش 9 ماهه شركت ها نيز نتوانست تاثير بسزايي 
در روند معاملات بازار داش��ته باش��د، تنها عملكرد 
پالايشگاه ها، بعضي پتروشيمي   ها و نيز تك سهم   ها در 
صنايع مختلف، جبهه بنيادي در بورس تقويت شد. 

   سمت و سوي معاملات بازارسرمايه
ياسر شريعت، كارش��ناس بازار سرمايه درخصوص 
وضعيت بازار نوش��ت: اتفاقات هفته هاي اخير اغلب 
از جنس سياسي بوده و نه اقتصادي. به طور معمول 
بازار به متغير   هاي سياسي واكنش    هيجاني بيشتري 
از خود نشان مي دهد، به اين معني كه در پي مخابره 
سيگنال مثبت سياس��ي اما سرمايه گذاران و به طور 
كلي بازار، واكنش متفاوتي از خود نسبت به اين مهم 
نشان مي دهند. حال س��وال اينجاست كه علت اين 
موضوع چيس��ت؟ گاهي اوقات پالس   هاي سياسي 
باعث ايجاد تغييرات متضاد در متغير   هاي اقتصادي 

اثر   گذار در روند معاملاتي بازار سهام مي شوند.
به عنوان مث��ال در صورتي كه اتفاقات مثبت در بعد 
سياست خارجه منجر به كاهش نرخ دلار )رسيدن به 
ارقامي كمتر از نرخ دلار نيمايي فعلي( شود طبيعتا 
در چني��ن حالتي اغلب صنايع بورس��ي كه بيش از 
۶0 درصد بازار را شامل مي شوند به صورت مستقيم 
تحت   تاثير چنين رويدادي قرار مي گيرند و اثر منفي 
درآمدي نيز مي تواند ديگر پيامد اين مهم محسوب 
ش��ود. بنابراين واكنش منفي بازار به اتفاقات مثبت 
سياس��ي كاملا طبيعي ارزيابي مي ش��ود. به اعتقاد 
بنده اكنون بازار س��هام در يك فض��اي بلاتكليفي 
و عدم قطعي��ت ق��رار گرفته اس��ت چرا   ك��ه برآيند 
رويداد         هاي سياس��ي و اقتص��ادي در حال وقوع كه 
منجر به چه نرخي از تورم و نرخ برابري ارز در سال آتي 
خواهد شد نيز براي سرمايه گذاران در ابهام قرار دارد. 
اگر بازار از شرايط عدم اطمينان فعلي خارج و به يك 
اطمينان نسبي در خصوص آينده دلار برسد به نظر 
مي رسد تكليف معامله   گران روشن شده و بازار روندي 
مشخص به خود خواهد گرفت. فرض كنيد بازار با يك 
قطعيت مناسب به اين نتيجه برسد كه گشايش   هاي 
سياس��ي رخ مي دهد و نرخ ارز هم در مقابل كاهشي 
خواهد بود. طبيعتا فضاي معاملات در كوتاه   مدت به 
سمت صنايعي كه از چنين موضوعي متنفع مي شوند 
)صنايع تحريمي و گروه هاي مصرف كننده ارز( مانند 
خودرو و بانك تغيير مسير خواهد داد و به كانون توجه 

بازار مبدل مي شوند. در صورتي كه اتفاق ديگري رخ 
دهد و بازار نتيجه   گيري كند كه در كوتاه مدت اتفاق 
خاصي روي نخواهد داد و ممكن است نرخ ارز به طور 
مجدد به مس��ير صعودي بازگ��ردد، طبيعتا بازار در 
گروه هايي مانند فلزات،    پتروش��يمي و پالايشگاهي 
مورد اقبال قرار مي گيرد. با توجه به اينكه تا اين لحظه 
مشخص نيست روند مذاكرات به چه صورتي خواهد 
بود اما برآورد مي ش��ود كه در مسير كاهش تنش   ها 

)مذاكرات اتمي و منطقه   اي( قرار گرفته   ايم. 
در صورتي كه گش��ايش هاي سياس��ي نيز به وقوع 
بپيوندد اين موضوع نمي تواند باعث كاهش ش��ديد 
نرخ اس��كناس امريكايي ش��ود. با توجه به وضعيت 
نرخ نيمايي بعيد به نظر مي رس��د كه در كوتاه مدت 
نرخ دلار در مس��ير نزول قرار بگيرد. بنابراين برآورد 
مي شود كه بازار به طور آهسته در حال جدايي از فاز 
عدم اطمينان و ريس��ك ب��وده و گروه ها از معاملات 
يك   دس��ت منفي چند وق��ت اخير فاصل��ه بگيرند. 
زماني كه روند اصلي بازار س��هام صعودي نيس��ت 
طبيعتا در كوتاه مدت نوس��ان گيري از قيمت سهام 
ش��ركت ها براي معامله   گران ه��م محتمل نخواهد 
ب��ود. در اين حالت باي��د اس��تراتژي بورس   بازان به 
سمت شركت هايي باشد كه از سود   سازي مطلوب و 
سود تقسيمي مناسبي برخوردار هستند. از انتهاي 
ارديبهش��ت تا تير   ماه سال ۱۴0۱ مجامع شركت ها 
پيش   روي بازار است، اغلب سهم      ها با توجه به كاهش 
قيمتي كه روي داده اس��ت يقينا س��ود تقس��يمي 
مناسبي دارند. به اعتقاد بنده بهترين استراتژي فعلي 
معامله   گران پيدا كردن صنايع كم   ريسك با P/ E پايين 
است كه اتفاقا از سود تقسيمي مناسبي برخوردارند. 
در اين حالت ارزش دارايي سرمايه گذاران نيز حفظ 

مي شود.

   همه عدم قطعيت هاي بازار 
پيمان حدادي، كارش��ناس بازار سرمايه نيز نوشت: 
شرايط اين روزهاي بازار سهام تقريبا مشابه شرايط سه 
ماه گذشته است با اين تفاوت كه با توجه به ريزش هاي 
اخير قيمت ها قاعدتا قيمت هاي كمتري هستند. در 
اين ميان، مهم ترين مشكل بازار سرمايه كه همه به آن 

اشراف دارند، نبود نقدينگي در بازار است. براي يافتن 
علت نبود نقدينگي در بازار در گام نخست بايد فعالان 
بازار سرمايه را به دو قسمت تقسيم كنيم؛ يكي فعالان 
حقيقي و ديگ��ري حقوقي. حقيقي   ها به دو علت در 
بازار سهام پول نمي   آورند و نبايد اميد داشته باشيم 
كه به اين زودي   ها، پول از طرف حقيقي   ها وارد بازار 
سرمايه شود. بررسي آمار موجود نيز نشان از آن دارد 
كه از ابتداي س��ال جاري تاكن��ون تقريبا نزديك به 
۵0 هزار ميليارد تومان پول توس��ط افراد حقيقي از 
بازار خارج شده است. در اين ميان خروج نقدينگي 
س��هامداران حقيقي از ابتداي مه��ر حدود 22 هزار 

ميليارد تومان بوده است.
اما چرا حقيقي   ها پول نمي   آورند؟ در پاس��خ به اين 
سوال به تشريح دو محور اصلي مي پردازيم: ۱-يكي 
از علت   ها اين اس��ت كه اعتماد ندارن��د. چرا اعتماد 
ندارند؟ چون در دو سال گذشته، هم در اين دولت و 
هم در دولت گذشته، وعده هاي مختلفي از مسوولان 
ش��نيدند كه اين وعده ها هيچگاه به واقعيت منجر 
نشده است و به قول معروف، ديگر اعتمادي به حرف 

مسوولان در ارتباط با بازار سهام ندارند.
۱- دليل دوم كه كمتر به آن پرداخته مي ش��ود اين 
اس��ت كه زماني كه حقيقي   ها پول وارد بازار س��هام 
كردند يعني از انتهاي سال 9۸ تا خردادماه سال 99، 
دقيقا مصادف بود با زماني كه شرايط كرونا در كشور 
بس��يار بحراني بود، قرنطينه هاي مختلفي داشتيم، 
خيلي از كسب و كارها تعطيل بود و با توجه به اينكه 
معاملات در بازار س��رمايه شرايط آس��اني دارد و به 
صورت آنلاين هس��ت، خيلي از افراد با فعاليت هاي 
مختلف و كس��ب و كارهاي مختلف، پولشان را وارد 
بازار س��هام كردند. ريزش بازار سهام، همزمان شد 
با بهبود شرايط كرونا در كشور. فعاليت ها و كسب و 
كارها به تدريج باز شدند و مردم به كسب و كار اصلي 
خود برگشتند. در آن زمان مردم هرچند ديگر به بازار 
سهام هم اميدي نداش��تند و خيلي انتظار نداشتند 
كه زيان ش��ان جبران شود، اما تصميم گرفتند كه با 
مرور زمان، آن مقدار پولي كه در بازار سهام دارند را 
نقد كنند و به كسب و كار اصلي خودشان برگردانند 
و اگر هم پولي به دست شان برسد، در همان كسب و 

كار اصلي خود، سرمايه گذاري كنند نه در بازار سهام. 
پس بر اساس اين دو علت، خيلي نبايد انتظار داشته 
باشيم كه پول توسط حقيقي   ها وارد بازار سهام شود.

اما به دو عل��ت، پول توس��ط حقوقي   ه��ا وارد بازار 
سهام نمي شود؛ ۱- با توجه به تغيير دولت، مديران 
مياني خيلي از دس��تگاه ها، نهادها و ش��ركت هاي 
س��رمايه گذاري كه در رابطه با خريد و فروش سهام 
اثرگذار و تصميم گيرنده هستند، تغيير نكردند و آن 
مدير مياني نمي   داند كه آيا تغيير خواهد كرد يا اينكه 

ابقاء خواهد شد. پس تصميمي نمي گيرد.
2- تحليلگره��اي حقوقي هن��وز نمي   دانند بر چه 
اساس��ي بايد EPS ش��ركت ها را تحلي��ل كنند؛ به 
عنوان نمونه به   خاطر قطعي برق و قطعي گاز صنايع، 
الان خيل��ي از ش��ركت ها، توليد خ��ود را براي يك 
س��ال، به جاي ۱2 ماهه۱0 ماهه در نظر مي گيرند. 
يا به علت تعدد بس��يار زياد و تغيير بس��يار زياد در 
تصميمات و قواني��ن ازجمله قيمت خودرو، بودن يا 
نبودن دلار ۴200 تومان، بحث فرمول نرخ خوراك 
پتروش��يمي   ها، قيمت نرخ گاز صنايع و... تحليلگر 
نمي داند ك��ه كدام آيتم   ها را بايد در نظر بگيرد. حالا 
شما به همه اينها، ش��رايط مذاكرات سياسي وين و 
اثرات آن در قيم��ت ارز را هم اضافه كنيد. تحليلگر 
نمي تواند از سودآوري ش��ركت ها و صنايع تحليلي 

ارايه بدهد كه درصد خطاي كمي داشته باشد.
به اين ترتيب مش��اهده مي ش��ود كه ب��ه دو علت 
مزبور، سهامداران حقوقي نيز پولي وارد بازار سهام 
نمي كنن��د و بالطب��ع وقتي پولي وارد بازار نش��ود، 
هرچند كه شرايط بنيادي بازار ارزنده باشند مثل نرخ 
دلار نيما، مثل قيمت هاي جهاني و بعضا گزارش هاي 
خوب شركت ها؛ حجم معاملات كاهش پيدا مي كند 
كه اين كاهش حجم معاملات، قاعدتا ركود به دنبال 
خواهد داشت و نتيجه   ركود هم كاهش قيمت ها در 
بازار س��هام است. تفاوتي كه الان ركود بازار سهام با 
ركود بقيه   بازارها دارد اين اس��ت كه شاهد كاهش 
قيمت دربازار س��هام هستيم، اما كاهش قيمتي كه 
هر روز روي تابلو مش��خص اس��ت وكاهش قيمت 
احتمالي در بازار خودرو و مس��كن يا ساير بازارهاي 
موازي به علت اينكه تابلوي معاملات ندارد و مشهود 
نيست، خيلي جنبه   رواني ندارد و خيلي بزرگ جلوه 
داده نمي شود؛ اما در بازار سهام به دليل اينكه روي 
تابلوي معاملات مش��خص هست، متاس��فانه اين 
خودش از بُعد تصميمات هيجاني و رواني اثر منفي 
دارد.اما چه كاري مي شود كرد كه شرايط بازار بهتر 
شود؟ من فقط يك مورد را نام مي   برم كه به نظرم اين 
يك موردِ بسيار حياتي است. اينكه هيچ كدام از افراد 
كه مسوول )مس��وولان دولتي، مجلسي و نهادهاي 
مختلف( هس��تند، اگر در بازار سرمايه تخصصي و 
مس��ووليتي ندارند، از هرگونه اظهارنظر دررابطه با 
بازار سرمايه به ش��دت پرهيز كنند. در واقع متولي 
اصلي بازار سرمايه را كه سازمان بورس است به عنوان 
يك مرجع بشناسند، چه از نظر كارشناسي و چه از 
نظر تصميماتي كه قرار هس��ت گرفته شود. به نظر 
مي رس��د در اين صورت و چنانچه اين مورد رعايت 
ش��ود، حتما اعتماد به بازار س��رمايه به مرور زمان 
برخواهد گشت و شرايط بازار خيلي بهتر خواهد شد.
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تسهيل فرآيند رفع ممنوع از معامله
معاون عمليات شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق 
بهادار و تسويه وجوه در نامه اي به تمامي شركت هاي 
كارگزاري بورس و فرابورس به طور رس��مي اعلام كرد 
ش��يوه رفع ممنوع از معامله نوع S كد معاملاتي تغيير 
كرده اس��ت. در نامه فريبا اخوان آمده است: به منظور 
رفاه و ارايه خدمت به سهامداران و در ادامه بهره برداري 
از سامانه جامع اطلاعات مشتريان »سجام« رفع ممنوع 
از معامله نوع S كد معاملاتي با ثبت نام و احراز هويت در 
سامانه مذكور به صورت مكانيزه و بدون حضور و ارسال 
درخواست اعمال مي شود. سازمان بورس و اوراق بهادار 
سال 9۱ در راستاي حفاظت از دارايي راكد سهامداران 
ب��ا تصويب دس��تورالعملي اعلام كرد: تم��ام كدهاي 
س��هامداراني كه در طول مدت 2 سال با ارزش دارايي 
بيشتر از ۵0 ميليون تومان اقدام به فروش سهام نكرده 
باش��ند، ممنوع المعامله S مي شوند و سهامداراني كه 
مشمول ممنوع المعامله s مي شوند، اجازه فروش ندارند، 

اما خريد براي اين افراد بلامانع است.

دستورالعمل تحويل
و عرضه سوخت در بورس انرژي

در جلس��ه بعدازظهر روز يكش��نبه هيات دولت به 
رياست آيت الله سيد ابراهيم رييسي، دستورالعمل 
اجرايي تحويل سوخت صرفه جويي شده يا حواله آن 
در نيروگاه هاي تجديد پذير براي فروش و عرضه آن 
در بورس انرژي تصويب شد. در اجراي بند )ي( تبصره 
)۱۵( قانون بودجه سال ۱۴00 كل كشور مبني بر 
تكليف دولت براي تحويل س��وخت صرفه جويي 
ش��ده يا حواله آن در نيروگاه ه��اي تجديد پذير به 
سرمايه گذاران با تأييد سازمان انرژي هاي تجديدپذير 
و بهره وري انرژي برق )ساتبا( براي فروش و عرضه 
در بورس انرژي، دستورالعمل اجرايي مربوط به اين 
بند از قانون را تصويب كرد.س��اتبا موظف است در 
پايان هر فصل گزارش س��ه ماهه ميزان توليد برق 
نيروگاه هاي تجديدپذير برحسب كيلووات ساعت، 
معادل مقدار س��وخت صرفه جويي ش��ده و مبلغ 
بدهي )ريال( به تفكيك هر يك از سرمايه گذاران را 
تهيه و به سازمان برنامه و بودجه كشور ارايه نمايد.

وزارت نفت از طريق شركتهاي تابعه خود حداكثر تا 
پانزده )۱۵( روز پس از اعلام سازمان برنامه و بودجه، 
نسبت به واگذاري سوخت صرفه جويي شده قابل 
تحويل به س��رمايه گذاران در سقف ميزان )حجم( 
مجوز صادر شده از سوي سازمان و با ارزشي حداكثر 
معادل ميزان رقم مطالبات س��رمايه گذار از دولت 
)اعلامي توسط سازمان برنامه( اقدام و معادل آن را 
به حساب بدهكار دولت منظور و مراتب را به سازمان، 
ساتبا و وزارت امور اقتصادي و دارايي اعلام مي نمايد.

ساتبا مجاز اس��ت با تأييد سازمان نسبت به تسويه 
بدهي هاي قطعي خود تا پايان س��ال ۱۳99 كه با 
توجه به ماده )20( قانون محاسبات عمومي كشور 
تسجيل شده و به تأييد ذيحساب رسيده باشد، از 
محل اين قانون و با رعايت مفاد اين دس��تورالعمل 
اقدام نمايد.وزارت امور اقتصادي و دارايي نيز موظف 
است نس��بت به اتخاذ تمهيدات و س��از و كارهاي 
لازم براي تسهيل عرضه س��وخت يا اوراق توسط 
س��رمايه گذار، مطابق روش هاي متداول در بورس 
انرژي، حداكثر ظرف مدت يك ماه پس از ابلاغ اين 
دستورالعمل، اقدام كند. لازم به ذكر است، فروش و 
عرضه داخلي و صادراتي سوخت صرفه جويي شده 

يا اوراق صرفاً در بورس انرژي مجاز است.

بازار سرمايه در دوراهي 
تصميمات مجلس و دولت

حميدرضا فولادگر مشاور وزيراقتصاد، در خصوص 
تأثي��ر عملكرد س��ازمان برنامه و بودج��ه مبني در 
حمايت از بازار س��رمايه، اظهار كرد: بازار س��هام در 
اصل دماسنجي از ش��رايط اقتصادي كشور است و 
به طور حتم اگر وضعيت آن به ثبات نس��بي نرسد، 
بدنه اقتصاد آسيب جدي خواهد ديد. او افزود: اكنون 
به سبب پاره اي از مشكلات نقش بورس هاي داخلي 
برخلاف بازارهاي س��هام در ساير كش��ور ها، در امر 
مشخص كردن قيمت محصولات توليدي براساس 
عرضه و تقاضا بسيار كمرنگ است. در شرايط فعلي 
نمي توان اذعان كرد كه بازارسرمايه وابسته به دولت 
و حتي مجلس نيس��ت، زيرا ش��اهديم تصميماتي 
كه از س��وي اين نهاد گرفته مي ش��ود به راحتي اين 
بازار را تحت الش��عاع خود قرار مي دهد. مشاور وزير 
اقتص��اد تصريح ك��رد: وقتي بازار س��رمايه تابعي از 
مقررات كلي اقتصاد اس��ت، پس نوس��اناتي كه در 
آن رخ مي دهد امري طبيعي اس��ت اما مطابق يك 
دستورالعمل مناسب مي توان ش��رايط را مديريت 
كرد.: دولت سيزدهم به سبب وعده هايي كه قبل از 
انتخابات در خصوص بهبود شرايط بازار سهام ارايه 
كرد، اكنون مكلف اس��ت برخي اقدامات ش��اخص 
س��از را در جهت ثبات بازار انج��ام دهد به نحوي كه 
شاهد ريل گذاري هاي مناسب در اين بازار باشيم. او 
افزود: در حال حاضر دولت و مجلس شوراي اسلامي 
مي توانند از دوطريق يعني تصويب يا عدم تصويب 
برخي از تبصره ها يا احكام مندرج در بودجه ۱۴0۱ 
اقدامات شاياني را در س��ال آتي در بازار سهام انجام 
دهند. مشاور وزير اقتصاد بيان كرد: بندهاي ۱0 گانه 
كه توسط وزير اقتصاد پس از ارايه متن پيش نويس 
بودجه ۱۴0۱ مطرح و در ستاد هماهنگي اقتصادي 
كش��ور به تصويب رسيد، قرار شد يا به بودجه الحاق 
شود يا در زمان بررس��ي لوايح اين بندها نيز در نظر 
گرفته شوند. فولادگر بيان كرد: از آنجايي كه در حال 
حاضر شركت هاي پتروشيمي و فولادي جز مهم ترين 
صنايع بورسي ما هستند به همين  خاطر يك بند از 
اي��ن ۱0 بند حمايتي به تعيين ن��رخ گاز خوراك يا 
سوخت اين صنايع اختصاص يافته است. همانطور كه 
كارشناسان و متخصصان بازار سرمايه نيز مي گويند 
اگر فرمول نرخ گاز خوراك صنايع تغيير نكند و ثابت 

بماند صنايع متعددي با زيان مواجه خواهند شد .

فروش املاك شهرداري
در تالار بورس كالا

عرضه املاك ش��هرداري تهران در ب��ورس كالا و 
بررس��ي مزاياي اين رويداد، موضوعي است كه در 
اين گزارش از س��وي ابوالفضل فلاح معاون مالي و 
اقتصاد شهري شهرداري تهران، احمد علوي عضو 
شوراي شهر تهران، معين محمدي پور رييس اداره 
مطالعات اقتصادي بورس كالاي ايران و عمادالدين 
س��خايي مديركل دفتر برنامه ريزي و هماهنگي 
امور اقتصادي ش��هرداري تهران مورد واكاوي قرار 

گرفته است.
ابوالفضل ف��لاح مع��اون مالي و اقتصاد ش��هري 
ش��هرداري تهران، درباره عرضه املاك شهرداري 
در بورس كالا گفت: بحث اساس��ي تر اين است كه 
شهرداري تهران را به لحاظ تامين مالي و شفافيت 
به سمت بازار سرمايه مي بريم. يكي از موضوعاتي 
كه مي خواهيم از بازار سرمايه استفاده كنيم بحث 
مولدسازي دارايي ها است  خصوصا در بحث املاك 
و اموال غير منقول كه فروش ملكي در بورس است.

معاون مالي و اقتصاد ش��هري ش��هرداري تهران 
افزود: در گذشته فروش از طريق مزايده بود كه ۱.۵ 
تا دو ماه طول مي كش��يد و اگر مورد استقبال قرار 
نمي گرفت بازهم تا دو ماه طول مي كش��يد. ضمن 
اينكه ش��فافيت در آن حداقلي اس��ت. اما در بازار 
سرمايه و بورس نهاد نظارتي قوي از سه قوه حضور 
دارند و در هفت روز اين عرضه اتفاق مي افتد و يك 

آينه و تالار شيشه اي وجود دارد
فلاح ادامه داد: امكان ديگر اين اس��ت كه املاك و 
ام��وال غير منقول كه امانت مردم اس��ت را تبديل 
به نقد كرده و در پروژه ها وارد كنيم. بخش ديگر را 
نيز به عنوان بدهي به پيمانكاران در حال حاضر از 
طريق سازوكارهايي اتفاق مي افتد كه در آن حداقل 

۳0 درصد ارزش ملك از دست شهرداري مي رود.
او اضافه كرد: سازوكاري كه بازار سرمايه در اختيار 
ما گذاشت اين است كه حواله غير نقد پيمانكار را به 
عنوان آورده نقدي پيمانكار مي پذيرد و پيمانكار هاي 
ما نيز مي توانند وارد ش��وند و طلب خود را دريافت 

كند.
معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران بيان 
كرد: برآورد اوليه ما اين است كه در حال حاضر اين 
آمادگي را داريم كه ح��دود ۴ هزار ميليارد تومان 
از ام��لاك را عرضه كنيم و به تعادل بخش��ي بازار 
كمك كنيم. با اين كار مي توانيم باعث ش��فافيت 
و مولد س��ازي دارايي و كمك به تعادل بخشي و به 
حداقل رساندن س��فته بازي شويم. در بورس كالا 
قيمت پايه قيمت كارشناس��ي اس��ت و با توجه به 
اس��تقبال افزايش پيدا مي كن��د. اختلاف قيمت 
كارشناس��ي و بازار حدود 20 تا 2۵ درصد است و 
ما معمولا بين اين دو عدد مي فروش��يم و متقاضي 
نيز س��ود مي برد. پيش بيني ما اين است از سمت 
پيمانكاران و افراد حقيقي استقبال خوبي صورت 

بگيرد.
فلاح عنوان كرد: در هر تغييري احتمال مقاومت 
وج��ود دارد. براي اينكه اي��ن مقاومت به حداقل 
برسد مسير قبلي را فعلا مسدود نكرديم و مسير 
مزايده را براي املاكي كه قابليت عرضه در بورس 
ندارند را باز نگه داش��تيم. به هرحال اين مس��ير 
غير ش��فاف ذينفعاني دارد كه تمايلي به نهادينه 
شدن اين مس��ير ش��فاف ندارند. اما بايد اموال و 
املاك ش��هرداري كه در واقع املاك مردم شهر 
اس��ت را به ص��ورت واقعي تبديل به نق��د و براي 

خدمت به مردم هزينه كنيم.
احمد علوي از اعضاي شوراي شهر تهران گفت: بحث 
عرضه املاك در بورس بر اساس آسيب شناسي روي 
بحث تهاتر و غير نقد انجام مي شود. در بحث فروش 
املاك، شيوه غير نقد و تهاتر بيشتر صورت مي گيرد 
و آزمون و خطاهاي متعددي انجام شده است. تهاتر 
به صورت مستقيم كمتر در شهرداري انجام مي شود 
و در تهاتر به صورت كارگزاري نواقصي وجود دارد و 
در اين مسير ۵0 درصد از منابع و حق شهر تضييع 
مي شود. بايد تا مي توانيم اينها را وارد نقد كنيم. بايد 
املاك وارد بورس شود و قيمت ها واقعي شود و اين 
مساله ويژگي هايي خواهد داشت و روي بحث قيمت 

مسكن نيز اثر گذار است.
اين عضو شورا افزود: يكي از نكاتي كه شوراي شهر 
و شهردار تهران تاكيد داشتند بحث شفاف سازي 
و جلوگيري از رانت ها و فس��اد در مسيرهاي مالي 
بود. طراحي هاي زيادي در شورا و شهرداري انجام 
مي شود كه اين موارد شفاف و از تضييع حقوق شهر 
جلوگيري شود. پرداختن به اين موضوعات و پيش 
بردن آن كار سختي است كه در اين راه مي تواند به 
درآمدهاي ش��هر كمك كند و از اينكه براي هزينه 
شهر، ميزان عوارض را بالا ببريم جلوگيري مي كند 

و هزينه كمتري بر شهر و شهروندان وارد مي شود.
معين محمدي پور، رييس اداره مطالعات اقتصادي 
بورس كالاي ايران نيز گفت: بورس كالاي ايران از 
تابستان سال گذشته اين امكان را فراهم كرده كه 
املاك در آن عرضه شود. اميدواريم با شهرداري 
اين گام بزرگ را برداريم ك��ه البته تا اينجاي كار 
ش��هرداري چابك و خوب عمل كرده و مي توانيم 
تا اين هفته پذيرش و تا يك هفته تا ۱0 روز آينده 

شاهد عرضه آن باشيم.
محم��دي پور افزود: تس��ويه ام��لاك مي تواند از 
طريق تسويه مطالبات شهرداري اتفاق بيفتد. در 
اين روند، حراج به صورت آنلاين و شفاف صورت 
مي گيرد و كس��ي ك��ه برنده حراج مي ش��ود اگر 
مطالباتي از شهرداري داشته باشد مي تواند بخشي 
از مطالبات را از طريق قيم��ت ملك انجام دهد و 
تهاتر ارزش اصلي خود را پيدا مي كند. همچنين 
فرصت بازديد براي متقاضيان فراهم مي شود و اين 
زمان اطلاع رس��اني مي شود و به صورت آزاد همه 
مي توانند به ح��راج ورود كنند. مدت حراج نهايتا 
هفت روز است و اگر ش��ركت كننده اي در حراج 

وجود نداشته باشد اين حراج تمديد مي شود.

»تعادل«روندمعاملاتبازارسرمايهرابررسيميكند

عصر يخبندان  بورس

سه راهكار براي تامين مالي شركت  هاي پتروشيمي

رونداصلاحيبورسادامهدارد

ميث��م فدايي، مديرعامل ش��ركت فراب��ورس گفت: 
آمادگ��ي اي��ن را داريم كه تامين مالي ش��ركت هاي 
پتروش��يمي را در قالب ش��ركت هاي عام و پروژه، به 
صورتي كه ۵0 درصد آورده توس��ط خود آنها باشد و 
مابقي آن از بازار سرمايه و پذيره نويسي عمومي تامين 

شود، انجام دهيم.
به گفته او، شركت هاي پتروشيمي مي توانند، بخشي 
از تامين مالي ريالي خود را از بازار س��رمايه و در قالب 
ابزار هاي بدهي انجام دهند كه اين كار، بازار اوراق بدهي 

را نيز متنوع مي كند؛ اما در حال حاضر، يكي از نواقص 
بازار بدهي اين است كه بيشترين حجم از تامين مالي، 

به دولت تعلق دارد.
مديرعامل ش��ركت فرابورس، سومين راهكار تامين 
مالي ش��ركت هاي پتروش��يمي از طريق ب��ورس را، 
 Sector Fund تشكيل صندوق هاي سرمايه گذاري
 Private صندوق هاي سرمايه گذاري بخش��ي( و(
Equity ي��ا PE )صندوق ه��اي س��رمايه گذاري 

خصوصي( دانست.

در بازار سرمايه، صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي 
PE در حوزه ه��اي مختلف وجود دارن��د؛ اما در مورد 
پتروشيمي اين طور نيست. فدايي مي گويد، هر يك از 
هلدينگ هايي كه متولي اين موضوع هستند، مي توانند 
درخواس��ت خود را به س��ازمان ب��ورس ارايه كنند و 

فرابورس نيز آماده پذيره نويسي اين صندوق هاست.
پيش ت��ر، فريبرز كريمايي قائم مق��ام انجمن صنفي 
كارفرمايي صنعت پتروش��يمي گفته ب��ود كه براي 
تكميل طرح هاي جهش دوم تا پايان امس��ال، حدود 

2 ميليارد دلار و براي تكميل طرح هاي جهش سوم 
تا پايان س��ال ۱۴0۴ نيز، ۱9 ميليارد دلار س��رمايه 

نياز است.
علي محمد بس��اق زاده مدير طرح هاي شركت ملي 
صنايع پتروش��يمي هم گفته است: بيشتر طرح هاي 
جهش سوم از س��وي هلدينگ هاي پتروشيمي اجرا 
مي شود كه در بورس حضور داشته و محصول توليد 
و صادر مي كنن��د، بنابراين تامين مناب��ع مالي براي 

هلدينگ هاي پتروشيمي تسهيل مي شود.

شاخص كل بازار بورس در سومين روز كاري هفته يعني 
دوشنبه، چهارم بهمن ماه با 2۱ هزار و ۸2۴ واحد كاهش، 
در جايگاه يك  ميليون و 2۳۴ هزار واحدي قرار گرفت. در 
معاملات اين روز بيش از چهار ميليارد و ۵0۶ ميليون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 2۷ هزار و ۶۸۱ ميليارد ريال 
داد و ستد شد. همچنين شاخص كل )هم وزن( با چهار هزار 
و 2۷۳ واحد كاهش به ۳2۳ هزار و 9۷۳ واحد و ش��اخص 
قيمت )هم وزن( ب��ا 2  هزار و ۶۸۳ واحد افت به 20۳ هزار و 
۴۴2 واحد رسيد. شاخص بازار اول، ۱۸ هزار و ۶۷0 واحد 
و شاخص بازار دوم، ۳۵ هزار و ۶۴۴ واحد كاهش داشتند. 
علاوه بر اين در بين همه نماده��ا، ايران خودرو )خودرو( با 
2۳۳ واح��د، پالايش نفت تهران )ش��تران( با ۱99 واحد، 
سايپا )خساپا( با ۵۸ واحد، پديده شيمي قرن )قرن( با ۵۵ 
واحد، صنعت غذايي كورش )غكورش( با ۳۳ واحد، گروه 
صنعتي پاكشو )پاكشو( با 2۴ واحد و گسترش سرمايه گذاري 
ايران خودرو )خگستر( با 22 واحد تاثير مثبت بر شاخص 
بورس داش��تند. در مقابل، صنايع مس ايران )فملي( با 2 
هزار و ۳0۱ واحد، صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( 
ب��ا 2  هزار و ۸2 واحد، معدني و صنعتي چادرملو )كچاد( با 
يك هزار و ۵۸2 واحد، نفت و گاز و پتروشيمي تامين )تاپيكو( 
با يك هزار و ۱۴۱ واحد، گروه مديريت سرمايه گذاري اميد 
)واميد( با يك هزار و ۴۳ واحد، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( 
با يك هزار و 2۶ واحد، پتروش��يمي جم )جم( با يك هزار و 
هشت واحد و پتروشيمي پرديس )شپديس( با يك هزار و 

هفت واحد تاثير منفي بر شاخص بورس همراه شدند. برپايه 
اين گزارش، در اين روز نماد پالايش نفت تهران )شتران(، 
ملي صنايع مس ايران )فملي(، پتروشيمي نوري )نوري(، 
ايران خودرو )خودرو(، ساير اشخاص بورس انرژي )انرژي(، 
پالايش نفت بندرعباس )شبندر( و فولاد مباركه اصفهان 
)فولاد( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. گروه شيميايي 
هم در معاملات امروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت 
ش��د و در اين گروه ۱۶9 ميليون و ۴۴9 هزار برگه سهم به 

ارزش 2 هزار و ۴۷۴ ميليارد ريال داد و ستد شد.

    فرابورس كاهشي شد
طي روز دوشنبه ش��اخص فرابورس بيش از ۱۱2 واحد 
كاهش داشت و بر روي كانال ۱۷ هزار و 2۴2 واحد ثابت 
ماند. نمادهاي سرمايه گذاري مس سرچشمه )سرچشمه(، 
مديريت انرژي اميد تابان هور )وهور(، تجلي توسعه معادن 
و فلزات )تجلي(، توسعه و عمران استان كرمان )كرمان(، 
فرآورده هاي غذايي و قند چهارمحال )قچار(، ريل پرداز 
نوآفري��ن )حآفري��ن( و توزيع داروپخ��ش )دتوزيع(، با 
تاثير مثبت بر شاخص فرابورس همراه بودند. همچنين 

پتروشيمي تندگويان )شگويا(، پتروشيمي مارون )مارون(، 
پالايش نفت لاوان )شاوان(، گروه سرمايه گذاري ميراث 
فرهنگي )سمگا(، سنگ آهن گهرزمين )كگهر(، توليدات 
پتروش��يمي قائد بصير )شبصير(، مجتمع جهان فولاد 
سيرجان )فجهان( و توليد نيروي برق دماوند )دماوند( 

تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند.

    نيم نگاه بازار به بسته خاندوزي
مس��عود ميرزاباقري، كارش��ناس و فعال بازار سرمايه 
مي گويد: با توجه به اينك��ه در ابتداي معاملات امروز، 
موج فروش بسيار ش��ديدي در بازار شكل گرفت و در 
نهايت نمادهاي ليدر محور بورس هم عملكرد خوبي از 
خود به جاي نگذاشتند، به نظر مي رسد معاملات فردا نيز 
با منفي آغاز شود.وي بيان مي كند: با رسيدن به انتهاي 
بازار وضعيت به مراتب بهتر خواهد شد. اما فردا نيز روزي 
منفي براي ب��ورس خواهد بود. انتظ��ار مي رود لايحه 
۱0بندي خاندوزي براي حمايت از بازار سرمايه به دست 
مجلس برسد و با تصويب آن فشار فروش در بازار كاهش 
يابد.اين كارشناس بازار سرمايه در پايان توضيح مي دهد: 
تحت چنين شرايطي اگر بازار بخواهد تغيير روند دهد، 
به نظر مي رسد پالايشي ها و پتروشيمي هاي الفين ساز 
در سودآوري پيش رو باشند. اما فولادي ها و سيماني ها 
احتمالا تا انتهاي بهمن ماه با افت نوسان گاز همراه بوده، 

بنابراين عملكرد آنها تحت تاثير قرار خواهد گرفت.



گروه راه و شهرسازي|
انبوه س��ازي دولتي به صورت چ��راغ خاموش همچنان 
قرباني مي گيرد. اگر در اواخر دهه 1380، طرح ساخت 
مسكن مهر، رشد پايه پولي يا همان »پول پر قدرت« را 
كليد زد و سرآغازي ش��د براي جهش هاي تورمي دهه 
1390، حالا نبود سيستم تصفيه فاضلاب در شهر جديد 
پرديس منجر به ورود فاضلاب اين ش��هر در پشت سد 
»ماملو« و در پي آن آلوده شدن آب شرب بخش هايي از 
پايتخت شده است. اگر تورم ناشي از ساخت و ساز مسكن 
مهر، توان مالي شهروندان و به ويژه طبقه متوسط و ضعيف 
را تضعيف كرد، حالا فاضلاب اين شهر »نيمه كاره« قصد 
تضعيف امنيت بهداشتي و سلامتي ميليون ها تهراني را 
كرده است. جالب اين است كه هنوز بخش قابل توجهي 
از واحدهاي مسكن مهر شهر جديد پرديس )دست كم 
40 ه��زار واحد( تكميل و تحويل نش��ده و بس��ياري از 
واحدهاي تحويل شده نيز به دليل نبود زير ساخت هاي 
ش��هري قابليت س��كونت ندارند. اگر چه آمار دقيقي از 
ميزان سكونت در اين شهر در دست نيست، اما بي گمان، 
مي توان عنوان ش��هر »نيمه كاره« را به پرديس اطلاق 
كرد. در ش��رايطي كه حدود 50 درصد از ظرفيت اسمي 
اين شهر، خالي از سكنه است، مشكل فاضلاب آن منجر 
به آلودگي آب برخي از مناطق تهران )به ويژه در شرق( 
شده است به گونه اي كه رنگ و طعم آب شرب تغيير يافته 
است. اگر تمام ظرفيت جمعيت پذيري پرديس تكميل 
شود، اين مساله تا چه حد تشديد خواهد شد؟ آيا فاجعه اي 
زيستي در راه است؟ آيا جمعيت ساكن در تهران با سيلي 

از بيماري ها مواجه خواهد شد؟
اگر تاكنون موضوع آلودگي سد ماملو به فاضلاب انساني 
و صنعتي ش��هر پرديس مطرح بود، حالا مس��وولان و 
كارشناسان محيط زيست، ابعاد تازه تري از آلودگي ديگر 
سدهاي كش��ور باز كرده اند. اين در حالي است كه پروژه 
تصفيه خانه شماره ۲ پرديس به منظور جلوگيري از پساب 
اين شهر به سد ماملو بايد هفت سال قبل آغاز مي شد اما 
اجراي اين طرح در پاسكاري بين محيط زيست و شركت 
عمران بر س��ر يك مجوز، معطل ماند؛ آنچه مسلم است 

اينكه حالا بايد در خوردن آب سد ماملو احتياط كرد.
به گزارش ايسنا، اظهارنظرهاي ضد و نقيض درباره ورود 
فاضلاب انس��اني و صنعتي از محدوده شهر پرديس به 
بالادست سد ماملو هر روز ابعاد تازه تري به خود مي گيرد. 
در شرايطي كه شركت عمران ش��هر جديد پرديس به 
عنوان متولي س��اخت تصفيه خانه ش��ماره ۲ فاضلاب 
پرديس مدعي اس��ت ك��ه فقط 10 درص��د از فاضلاب 

مسكن مهر به اراضي روستاي باغكمش در چند كيلومتري 
سد ماملو مي ريزد، مس��وولان سازمان حفاظت محيط 
زيست مي گويند كه نيمي از فاضلاب توليدي پرديس به 
منابع آب سد ماملو وارد مي شود. چند روز قبل، ابراهيم 
نظري نيا، عضو هيات مديره ش��ركت عمران پرديس با 
ابراز گلايه از سازمان محيط زيست كه هفت سال با ارايه 
مجوز تصفيه خانه شماره ۲ پرديس مخالفت كرده است، 
گفت: به دليل آنكه روند ساخت تصفيه خانه حدود سه 
سال طول مي كش��د، به عنوان راهكار فوري، احداث دو 
لاگون )حوضچه( را به منظور تصفيه ۷0 تا 80 درصدي 
در دس��تور كار قرار داده ايم و اوايل اس��فندماه امسال به 
بهره برداري مي رسد. نظري نيا كه معتقد است فقط حدود 
10 درصد فاضلاب پرديس صرفا مربوط به جمعيت 30 
هزار نفري فاز 8 وارد روستاي باغكمش در نزديكي سد 
ماملو مي شود، بيان كرد: حدود 83 هزار واحد مسكن مهر 
در شهر جديد پرديس وجود دارد كه از اين تعداد 55 هزار 
واحد در فازهاي 3، 5، 9 و 11 است و فاضلاب آن از طريق 
تصفيه خانه ش��ماره يك با هزينه بالايي مديريت شده و 
هيچگونه آلودگي ندارد. اين در حالي اس��ت كه هدايت 
فهمي، رييس مركز پژوهاب گس��تر وزارت علوم اخيرا با 
اش��اره به جمعيت ۶00 هزار نفري بالادست سد ماملو 
گفته است: فقط نيمي از جمعيت 500 هزار نفري شهر 
جديد پرديس به تاسيسات جمع آوري و تصفيه فاضلاب 
دسترس��ي دارند و نيمي از فاضلاب توليدي پرديس به 
منابع آبي سد ماملو س��رازير مي شود. به گفته او، قبل از 
احداث س��د نيز ورود آلاينده ها به سد ماملو و رودخانه 

جاجرود، وجود داشته كه از جمله آن مي توان به كودهاي 
شيميايي و س��موم كش��اورزي، آلاينده هاي صنعتي، 
آلاينده هاي جمعيتي و فعاليت هاي دامپروري اش��اره 
كرد. با توجه به صحبت هاي اين مقام مسوول در وزارت 
علوم، حتي قبل از آبگيري سد ماملو در سال 138۶ پساب 
صنعتي و انساني وارد رودخانه جاجرود مي شده است. به 
گفته او بحران اصلي، كميت آب نيست بلكه كيفيت آب 
است و در نقاط مختلف كشور شاهد ورود منابع آلاينده 
به سدها و رودخانه ها و ديگر منابع آبي هستيم. در عين 
حال حسين نايب، عضو هيات مديره انجمن آب و فاضلاب 
ايران بيان مي كند كه س��الانه ۲0 ميليون متر مكعب، 
فاضلاب انس��اني وارد مخزن س��د ماملو مي شود. علي 
مريدي، مديركل دفترحفاظت و مديريت زيست محيطي 
آب و خاك س��ازمان حفاظت محيط زيست محدوديت 
منابع را يكي از مسائل مهم در برنامه پايش كيفيت آب 
دانسته و گفته است كه متاسفانه آسفالت كردن و ساخت 
جاده در اولويت قرار دارد. فدايي فرد، كارشناس مديريت 
منابع آب نيز به ابعاد تازه اي از آلودگي آب ديگر سدهاي 
تهران علاوه س��د ماملو اشاره كرده و مشكل سد قشلاق 
را به مراتب بدتر از س��د ماملو دانسته است. بنا بر ادعاي 
فدايي فرد، سد ژاوه در پايين دست شهر سنندج قرار دارد 

و تصفيه خانه آن 50 درصد از پساب را تصفيه مي كند.
اگرچه شركت عمران ش��هر جديد پرديس مي گويد كه 
به طور ذاتي وظيفه احداث تصفيه خانه را از نظر تخصيص 
منابع در سازمان برنامه و بودجه بر عهده ندارد، صحبت هاي 
نظري نيا - عضو هيات مديره عمران پرديس- با حرف هاي 

مسوولان محيط زيست و كارشناسان، تفاوت هاي آشكاري 
دارد. به طور مثال، نظري نيا مي گويد آبي كه براي ش��رب 
شهر استفاده مي شود مطلقا آلودگي ندارد و بارها آزمايش 
مي ش��ود. در حالي كه مس��وولان و كارشناسان زيست 
محيطي از آلودگي تا 50 درصدي برخي سدهاي كشور 
خبر مي دهند. ب��ه هر ترتيب، ظاهرا آنچه كه مورد غفلت 
قرار گرفته كيفيت آب بسياري از سدهاي كشور از جمله 
سد ماملو است كه آب شرب بخش هايي از جنوب تهران 
و شهرهاي ورامين، پيشوا، قرچك و پاكدشت و آب مورد 
نياز صنايع اين محدوده را تامين مي كند. تا سه سال آينده 
هم نمي توان به احداث تصفيه خانه اميدوار بود و بايد به دو 
حوضچه موقت كه ممكن است تا حدودي از شدت آلودگي 

بكاهد، بسنده كنيم.
حدود يك سال قبل بود كه عزيز ميكاييلي � رييس اداره 
حفاظت محيط زيست شهرستان پرديس � اعلام كرد 30 
تا 40 درصد فاضلاب شهرستان پرديس تصفيه مي شود و 
مابقي آنكه عمدتا مربوط به مسكن مهر است وارد رودخانه 
جاجرود و حوضه آبريز سد ماملو مي شود و در نهايت پشت 
تاج اين س��د - كه تامين كننده بخش عمده آب ش��رب 
كلان شهر تهران است - جمع مي شود كه مي تواند تبعات 
جبران ناپذيري را به همراه داشته باشد. پيش از آن هم در 
سال هاي 9۷ و 98 موضوع آلودگي آب سد ماملو به گوش 
رسيد اما ظاهرا اقدامات عاجل آن طور كه بايد و شايد با 
س��رعت پيش نرفت. نهايتا تيرماه سال 1400 مناقصه 
احداث پروژه تصفيه خانه شماره ۲ شهر جديد پرديس 
برگزار شد كه پس از تعيين پيمانكار، مدت اجراي پروژه 
دو ساله در نظر گرفته شد اما اين زمان بندي بعدا به سه 

سال افزايش پيدا كرد.
سد ماملو آب بخشي از رينگ تهران يعني جنوب و جنوب 
ش��رقي تهران را تامين مي كند. س��دي كه از جاجرود و 
دماوند آب مي گيرد و در بين راه ميزبان فاضلاب بخشي 
از مسكن مهر پرديس و ديگر پساب هاي منطقه مي شود.

گفته مي ش��ود احداث تصفيه خانه حدود 550 ميليارد 
تومان هزينه در بر دارد؛ در حالي كه اگر سال 91 كه اين 
پروژه تعريف شد، كارها انجام مي گرفت هزينه ها حدود 
50 ميليارد تومان بود. شركت عمران مي گويد كه هفت 
سال با محيط زيس��ت براي گرفتن مجوز كلنجار رفته؛ 
محيط زيس��ت هم مي گويد اراضي در نظر گرفته شده 
براي احداث تصفيه خانه در نزديكي منطقه حفاظت شده 
جاجرود بوده اس��ت. حالا اما ظاهرا محيط زيست چراغ 
س��بز احداث تصفيه خانه را صادر كرده و اين وسط فقط 

هفت سال از عمر مردم تلف شده است.
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راي كميته اضطرار آلودگي هوا 
به منع تردد كاميون ها

در پي تشديد آلودگي هوا در پايتخت و صعودي شدن 
شاخص ذرات معلق، صبح ديروز با حضور نمايندگان 
دس��تگاه هاي مختلف كميته اضط��رار آلودگي هوا و 
به رياس��ت عابد ملكي، معاون عمراني استاندار كشور 
برگزار شد. فرشيد باباخاني، معاون فني شركت كنترل 
كيفيت هواي تهران در گفت وگو با فارس، درباره وضعيت 
آلودگي هواي تهران اظهار كرد: به دليل افزايش غلظت 
ذرات معلق در هواي پايتخت و پاي��داري جوي تا روز 
پنجشنبه اين جلس��ه برگزار شد و جزييات آن توسط 
استانداري اعلام مي ش��ود. بر اساس اين گزارش، منع 
ت��ردد كاميون ها در مقاطع ش��بانگاهي، جلوگيري از 
فعاليت موتورسيكلت و خودرو هاي دودزا و بدون معاينه 
فني، جلوگيري از فعاليت معادن شن و ماسه و آسفالت و 
بتن با نظارت محيط زيست تا پايان هفته از مصوبات اين 
جلسه است. توصيه به عدم حضور سالمندان و بيماران 
خاص و دانش آموزاني كه حضوري به مدرسه در فضاي 
باز از ديگر مصوبات اين جلسه بوده است. بر اساس اعلام 
اداره كل هواشناسي استان تهران، آلودگي هواي تهران 
تا چهارش��نبه )۶ بهمن ماه( ت��داوم دارد و از اواخر اين 
روز بارش پراكنده باران پيش بيني مي شود. به گزارش 
ايسنا، بر اساس بررسي داده ها و نقشه هاي پيش يابي 
هواشناسي، تا چهارشنبه )۶ بهمن ماه( وضعيت جوي 
استان تهران، آس��ماني صاف تا قسمتي ابري همراه با 
افزايش نسبي دما و به دليل پايداري و سكون نسبي جو 
در مناطق صنعتي و پرتردد شهري همراه با غبار محلي 
و افزايش انباشت آلاينده هاي جوي و در بعضي ساعات 
غبارآلود و به دنبال آن كاهش كيفيت هوا مورد انتظار 
است. از بعدازظهر چهارشنبه )۶ بهمن ماه( با نفوذ سامانه 
بارشي، به تدريج افزايش ابرناكي و اواخر وقت چهارشنبه 
گاهي ب��ارش پراكنده و وزش باد ملاي��م، در ارتفاعات 
به صورت بارش برف و كولاك برف همراه با مه و طي روز 
پنجشنبه )۷ بهمن ماه( در بعضي ساعات بارش باران 
گاهي توام با برف با احتمال رعد و برق و كاهش نسبي 
دما و در بخش هاي شمالي استان و ارتفاعات بارش برف 
و كولاك برف همراه با مه پيش بيني مي شود. از بعدازظهر 
پنجشنبه تا بعدازظهر جمعه )۷ تا 8 بهمن ماه( در پاره اي 
نقاط گاهي وزش باد متوسط تا شديد مورد انتظار است.

معناي مولدسازي
دارايي هاي شهرداري

ابوالفضل فلاح، معاون مالي و اقتصادي ش��هرداري 
تهران درباره درآمدهاي حاصل از فروش املاك در 
شهرداري گفت: بحث مولدسازي دارايي ها مطرح 
اس��ت و اين بدان معنا است كه بتوانيم دارايي هايي 
كه در ش��هر اس��ت و تاكنون به ص��ورت غيرنقد به 
پيمانكار عرضه مي ش��ده را مولد كنيم و در بورس 
كالا اراي��ه دهي��م و پ��ول حاص��ل از آن را در حوزه 
عمراني شهر هزينه كنيم. فلاح در گفت وگو با ايلنا، 
درباره فروش املاك شهرداري در بورس اظهار كرد: 
تاكنون املاك شهرداري از طريق مزايده به فروش 
مي رسيد و اكنون به حوزه بازار سرمايه وارد شديم. 
از جمله اينكه تفاهم كرديم و مقدمات آن را فراهم 
كرديم ك��ه در بازار املاك ارايه ش��ود.  فلاح با بيان 
اينكه بورس املاك قريب به يك سال است كه شكل 
گرفته اس��ت، اظهار كرد: اگر بورس املاك تقويت 
شود مي تواند منجر به حتي تعديل قيمت هاي ملك 
در تهران و جلوگيري از سفته بازي شود.  او با تاكيد 
بر اينكه البت��ه اين ماموريت بورس املاك اس��ت، 
اضافه كرد: اين ماموريت ما نيست، اما به اين جهت 
در زمينه فروش بورس در املاك حاضر مي ش��ويم 
كه ش��ايد به اين ماموريت كمك شود و همچنين 
كارهاي خود را شفاف كنيم. در كنار آن پيمانكاراني 
هم كه حواله دارند مي توانند به عنوان آورده نقدي 
در ب��ورس كالا املاكي كه به ف��روش مي گذاريم را 
بردارند.  فلاح در پاسخ به اينكه آيا اين اقدام شهرداري 
منجر به كاهش قيمت املاك خواهد شد، گفت: اين 
ماموريت شهرداري نيس��ت بلكه ماموريت بورس 
املاك است. ما از جهت شفاف سازي و تسهيلگري 
براي فروش املاك وارد بازار بورس املاك ش��ديم.  
او در پاسخ به اينكه در بودجه سال آينده شهرداري 
اتكاي قابل توجهي به فروش املاك نسبت به بودجه 
سال جاري داشته است و دارايي هاي شهر به فروش 
مي رس��د، اظهار كرد: دارايي به فروش نمي رس��د. 
بحث مولدس��ازي دارايي ها مطرح است و اين بدان 
معنا است كه بتوانيم دارايي هايي كه در شهر است و 
تاكنون به صورت غيرنقد به پيمانكار عرضه مي شده 
را مولد كنيم و در بورس كالا ارايه دهيم و پول حاصل 
از آن را در حوزه عمراني شهر هزينه كنيم.  او اضافه 
كرد: ش��هرداري تعداد زيادي آپارتمان و مغازه دارد 
كه به املاك شهرداري اضافه مي شود. نبايد اينها را 
نگه داريم، بلكه بايد بفروشيم و آن را نقد كنيم و در 

پروژه هاي عمراني استفاده كنيم.

صدور مجوز فروش
اوراق مشاركت براي توسعه مترو

 مسعود نصرتي، معاون توسعه مديريت و منابع سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور از صدور مجوز وزير 
كشور براي انتشار اوراق مشاركت سال 1400 توسط 
شهرداري ها براي توسعه طرح هاي خطوط حمل و نقل 
ريلي، اتوبوسراني شهري و بازآفريني بافت هاي فرسوده 
شهري خبر داد. به گزارش ايرنا، نصرتي افزود: وزارت 
كشور به استناد بند »ه�« تبصره )5( قانون بودجه سال 
1400 كل كشور، شهرداري ها را براي استفاده از اوراق 
مشاركت به س��ازمان برنامه و بودجه و بانك مركزي 
معرفي مي كند كه تاكنون تا س��قف ۷۶ هزار ميليارد 
ريال اعتبار پيش بيني شده در قانون بودجه سال 1400 
صورت پذيرف��ت. وي ادامه داد: از اين مي��زان اوراق 
مشاركت 50 هزار ميليارد ريال مربوط به حوزه توسعه 
حمل و نقل ريلي براي شهرداري هاي تهران، مشهد، 

اصفهان، تبريز، شيراز، كرج، قم و كرمانشاه است.

سرقت كابل هاي برق
و لامپ هاي جاده اي 

رضا اكبري، معاون س��ازمان راهداري با اش��اره به 
افزايش سرقت از تجهيزات جاده هاي كشور گفت: 
اغلب س��ارقان از قش��ر ضعيف جامعه هستند و از 
همين رو، امكان اجراي احكام س��نگين براي آنها 
وج��ود ندارد. اكب��ري در گفت وگو ب��ا ايلنا، اظهار 
كرد: متاسفانه به شدت با سرقت علايم راهنمايي 
رانندگي، تجهيزات راهداري، كابل هاي برق و ... در 
سطح جاده هاي كشور مواجه هستيم. نه تنها تابلو ، 
علايم و تجهيزات جاده در استان هاي خلوت و كم 
تردد مانند سيستان و بلوچستان، كرمان به سرقت 
مي روند، بلكه در جاده هاي اطراف تهران يعني 50 
كيلومتري پايتخت ش��اهد شدت سرقت  تابلو ها و 

تجهيزات جاده اي هستيم. 
او درباره افزايش سرقت ها گفت: شاهد دزدي در حد 
كابل هاي برق تيرهاي روشنايي در سطح جاده هاي 
كشور هستيم و حتي لامپ ها به سرقت مي روند و 
تابلوها و علايم را از بيخ مي بُرند و اين باعث كاهش 

سطح ايمني جاده هاي كشور مي شود.
اكبري با اشاره به اقدامات انجام شده براي شناسايي 
مراكز خريد و فروش اين تجهي��زات اظهار كرد: با 
پيگيري سازمان  راهداري، سال گذشته وزارت راه 
و شهرسازي دستور ويژه اي از دادستاني كل كشور 
درباره رس��يدگي به اين موضوع گرفت تا خارج از 

نوبت به اين پرونده ها رسيدگي شود.  
اين مقام مس��وول افزود: با توجه به اينكه س��رقت 
تابلوها و علايم به طور مس��تقيم به مباحث ايمني 
و جان مردم و مس��افران جاده اي مرتبط مي شود، 
احكام سنگيني را براي سرقت اين تجهيزات در نظر 
گرفته اند اما از آنجايي كه سارقان تابلو ها، علايم ساير 
تجهيزات اغلب از افراد بسيار ضعيف جامعه هستند 
اساسا نمي توان اين احكام را در رابطه با آنها اجرا كرد.

معاون س��ازمان راهداري ادامه داد: البته برخي از 
تجهي��زات گران قيمت را نش��انه گذاري كرده ايم 
كه امكان رهگيري اين علايم وجود داش��ته باشد 
تا مس��ير فروش و مقصد نهايي اي��ن تجهيزات را 
رصد كنيم. ازاي��ن رو بر روي برخ��ي از تجهيزات 
سنس��ورهايي نصب ش��ده كه قابلي��ت رهگيري 
داشته باشد و همچنين موفق به شناسايي برخي 
از خريداران اين تجهيزات ش��ده ايم و اين افراد به 
مقامات قضايي معرفي ش��ده اند، متاسفانه در اين 
باره در اغلب استان ها پرونده داريم. اكبري با اشاره 
به برآورد خسارت هاي ناشي از اين سرقت ها گفت: 
برآورد دقيقي از ميزان خسارت ها نداريم اما فقط در 
بخش علايم و تابلو ها، سرقت هاي جاده اي سالانه 
حداقل ۲0 ميليارد تومان خسارت متحمل سازمان 
راهداري مي كند كه البته ميزان خسارت در بخش 

سرقت از كابل هاي برق ارقام سنگين تري است.
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به دنبال سقوط ش��ديد قيمت ها، بازار بيت كوين شاهد 
بدترين عملكرد هفتگي خود در ۸ ماه گذشته بود. اكنون 
كارشناسان معتقدند براي آنكه بتوان گفت روند نزولي 
در بلندمدت ادامه پيدا مي كند، بايد قيمت زير س��طح 
۳۷,۴۰۰ دلار باق��ي بماند. اين در حالي اس��ت كه روز 
گذشته قيمت بيت كوين در بازار برخي از صرافي هاي ارز 

ديجيتال، حتي تا ۳۲,۹۶۷ دلار هم پايين آمد.
پس از س��قوط ش��ديد قيمت بيت كوي��ن و ارزهاي 
ديجيتال، بازار در روز يكش��نبه توانس��ت تا حدودي 
موقعيت خود را تثبيت كند. اين در حالي اس��ت كه 
بيت كوين بدترين عملكرد هفتگي خ��ود را در ۸ ماه 
گذشته به ثبت رسانده است و روز گذشته نيز قيمت 
بيت كوين به زير سطح ۳۳,۰۰۰ دلار سقوط كرد و در 
بازار برخي از صرافي هاي ارز ديجيتال تا ۳۲,۹۶۷ دلار 
هم پايين آمد. هم زمان ب��ا ريزش بيت كوين، قيمت 
اتريوم هم ت��ا ۲,۲۰۰ دلار پايين آم��د. آن طور كه از 
داده ه��اي پلتفرم تحليلي كوين گلس پيداس��ت، در 
طول سه روز گذشته بيش از ۱.۵ ميليارد دلار موقعيت 
معاملاتي بيت كوين در بازارهاي مشتقه ليكوييد شده 
اس��ت. بيت كوين در طول هفت روز گذش��ته حدود 
۱۸ درص��د از ارزش خود را از دس��ت داده اس��ت كه 
شديدترين سقوط قيمت از مه )ارديبهشت( ۲۰۲۱ 
اس��ت؛ زماني كه ممنوع شدن اس��تخراج و معاملات 
ارزهاي ديجيتال در چين و توييت ايلان ماسك درباره 
توقف پذيرش بيت كوين براي فروش محصولات تسلا، 
بازار را به شدت تحت تأثير قرار داده بود. به نظر مي رسد 
معامله گران ارزهاي ديجيتال تحت تأثير تصميم بانك 
مركزي امريكا براي اجراي سياست هاي پولي انقباضي 
قرار گرفته اند؛ روندي كه از زمان همه گيري ويروس 
كرونا در سراسر جهان و آشفتگي شرايط اقتصادي در 
امريكا، جاي خود را به سياست هاي انبساطي داده بود. 
سياست پولي انقباضي روش��ي براي كاهش سرعت 
رشد اقتصادي و تورم است كه عمدتاً از طريق افزايش 
نرخ بهره بانك��ي و كاهش موج��ودي ترازنامه بانك 
مركزي بر اقتصاد تأثير مي گذارد. در مقابل آن، سياست 
پولي انبساطي قرار دارد كه در آن بانك مركزي براي 
افزايش س��رعت رش��د اقتصادي، نرخ بهره بانكي را 
كاهش مي دهد. پايين بودن نرخ بهره بانكي مشتريان 
موسسات مالي را به دريافت وام تشويق مي كند و در 
نتيجه عرضه پول به ميزان قابل توجهي افزايش مي يابد؛ 
موضوعي كه مي تواند در نهايت باعث افزايش قيمت 
كالا و خدمات و در نتيجه رشد تورم شود. محرك هاي 

پولي بانك مركزي امريكا كه شامل چاپ تريليون ها 
دلار پول نقد است، به عنوان يكي از مهم ترين عوامل 
تأثيرگذار بر جهش قيمت بيت كوين در س��ال هاي 
۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ در نظر گرفته مي شود؛ جهشي كه در 
نهايت با رسيدن قيمت به ركورد ۶۹,۰۰۰ دلاري به 
پايان رسيد. ريزش اخير قيمت ها، ارزش بيت كوين را 
به نصف اوج تاريخي قبلي رسانده است؛ موضوعي كه 
شدت نوسان قيمت ها در بازار ارز ديجيتال را به خوبي 
ب��ه نمايش مي گ��ذارد. ديويد دونگ، محقق ارش��د 
 كوين بيس، بزرگ ترين صرافي امريكا، به تازگي گفته 
است: »يكي از عوامل صعودي براي بازار ارز ديجيتال 
در طول دو سال گذشته، افزايش حجم محرك هاي 
پولي به دنبال آشفته شدن شرايط اقتصادي در دوران 
همه گيري كرونا بوده است؛ روندي كه ديگر به پايان 
خود نزديك مي ش��ود.« كتي استاكتون، بنيان گذار 
موسسه تحليلي فيرليد استراتجيز، گفته است سقوط 
قيمت ها در طول هفته گذشته ظاهراً »بار احساسي« 
داشته است. او مي گويد: »از آنجا كه چنين نوساناتي 
در بازار رايج هستند، براي آنكه موضع نزولي بلندمدت 
اتخ��اذ كنيم، بايد منتظر تأييد و بسته ش��دن كندل 

قيمت زير محدوده ۳۷,۴۰۰ دلار باشيم.«

    بررسي گزارش بانك مركزي امريكا 
درباره ارزهاي ديجيتال ملي

بانك مركزي امريكا س��رانجام پ��س از ماه ها انتظار و 
تأخير زياد، گزارش خ��ود را درباره ارزهاي ديجيتال 
ملي منتش��ر كرد. در اين گزارش ب��ه فناوري بلاك 
چين، ارزهاي ديجيتال غيرمتمركز و استيبل كوين ها 
نيز اشاره ش��ده اس��ت. به گزارش كريپتو بريفينگ، 
فدرال رزرو به طوركلي به اين نتيجه رسيده است كه 
ارزهاي ديجيتال ملي مي توانند گزينه اي مناس��ب 
براي استفاده از پرداخت هاي ديجيتالِ امن براي افراد 
و مشاغل مختلف باشند. بر اساس همين گزارش، از 
ارزهاي ديجيتال ملي مي ت��وان به عنوان يك گزينه  
براي انجام پرداخت هاي س��ريع بين المللي استفاده 
كرد. ارز ديجيتال ملي ي��ا همان »CBDC« در واقع 
نمونه ديجيتالي ارز رسمي يك كشور است و بانك هاي 
مركزي صادركننده آن هستند. فدرال رزرو گفته است 
ارزهاي ديجيتال ملي ممكن است جنبه هاي منفي هم 
داش��ته باشند و ثبات مالي كشور را به خطر بيندازند. 
به گفته اي��ن نهاد دولت��ي، راه ان��دازي ارز ديجيتال 
ملي ساختار بازار پول، ش��يوه هاي مديريت خزانه و 

سياست هاي پولي كشور را تغيير مي دهد و پيامدهايي 
هم براي مساله حفظ حريم خصوصي و امنيت دارد. 
گزارش فدرال رزرو كه اخيراً منتشر شده است، مشخصاً 
در رابطه با اتخاذ موضع براي راه اندازي دلار ديجيتال 
نيست و بيشتر جوانب مثبت و منفي ارزهاي ديجيتال 
ملي را بررسي كرده است. ارزهاي ديجيتال ملي لزوماً 
مبتني بر بلاك چين نيس��تند و حتي ممكن است از 
فناوري رمزنگاري هم استفاده نكنند؛ اما فدرال رزرو 
در اين گزارش چندين  ب��ار به هر دوي اين فناوري ها 
اشاره كرده اس��ت. بانك مركزي امريكا گفته درگير 
آزمايش هايي است كه در آنها از ارزهاي ديجيتال ملي 
مبتني بر بلاك چين اس��تفاده مي شود. اين سازمان 
همچنين تأكيد كرده اس��ت كه دفتر فدرال رزرو در 
بوستون در حال همكاري با موسسه ام آي تي ديجيتال 
كارنسي اينيشيتيو است كه در زمينه ارزهاي ديجيتال 
فعاليت مي كند. ع��لاوه بر اين، آزمايش��گاه فناوري 
اين تيم در حال تحقيق درب��اره پرداخت هاي كلان 
و تسويه حس��اب هاي بين بانكي با استفاده از فناوري 
دفتركل توزيع ش��ده اس��ت. فدرال رزرو همچنين از 
ارزهاي ديجيتال غيرمتمركز و اس��تيبل كوين ها به 
عنوان تحولات تاريخي در پرداخت هاي ديجيتال ياد 
كرده، اما اين را هم گفته اس��ت كه بحث كردن درباره 
اين فناوري ها »خارج از محدوده اهداف اين گزارش« 
است. بانك مركزي در ادامه خوانندگان را به گزارش 
ديگري درباره استيبل كوين ها ارجاع داده كه كارگروه 
بازارهاي مالي نهاد رياست جمهوري امريكا، در نوامبر 
۲۰۲۱ )آبان( منتشر كرده است. اين كارگروه متشكل 
از اعض��اي دفتر كنترل ارز )OCC( و س��ازمان بيمه 

سپرده فدرال )FDIC( امريكاست.

    شرط فدرال رزرو 
براي راه اندازي دلار ديجيتال

از م��ه ۲۰۲۱ )ارديبهش��ت(، زماني كه ج��روم پاول، 
رييس بانك مركزي امريكا، گف��ت كه اين گزارش در 
تابس��تان امسال منتشر خواهد شد، بس��ياري از افراد 
مش��تاقانه منتظر خواندن آن بودند. با اين حال انتشار 
اي��ن گزارش بارها به تعويق افت��اد. در ماه ژوييه )تير(، 
انتشار آن به سپتامبر )شهريور( موكول شد. در اكتبر 
)مهر(، بسياري انتظار داشتند كه به گفته وال استريت 
ژورنال، اين گزارش بزودي منتشر شود، اما انتشار آن 
دوباره به تعويق افتاد. جروم پاول اين ماه گفته بود كه 
گزارش ارزهاي ديجيتال مل��ي »در چند هفته آتي« 
منتشر خواهد شد و در نهايت هفته گذشته، فدرال رزرو 
توانست وعده خود را عملي كند. البته انتشار اين گزارش 
لزوماً به اين معني نيست كه فدرال رزرو مي خواهد يك 
استيبل كوين دلاري عرضه كند. بانك مركزي امريكا 
در ادامه شنونده نظرات عمومي خواهد بود و گفته است 
تنها در صورتي دلار ديجيتال را راه اندازي خواهد كرد 
كه حمايت عمومي از اين فناوري وجود داشته باشد و 

چندين وزارتخانه با اجراي اين طرح موافقت كنند.

   چرا بازار نزولي شده است؟ 
مايكل س��يلور، مديرعامل مجموعه مايكرواستراتژي 
كه يكي از بزرگ ترين س��رمايه گذاران بازار بيت كوين 
محسوب مي شود، اخيراً در مصاحبه اي به دلايل سقوط 
بازار ارزهاي ديجيتال اشاره كرده است. او گفته شرايط 
فعلي بازار نقطه ورود مناس��ب براي كساني است كه 
تاكنون در بيت كوين سرمايه گذاري نكرده اند. به گزارش 
كريپتوگلوب، مايكل س��يلور، هم بنيان گذار، رييس 
هيات مديره و مديرعامل شركت مايكرواستراتژي، در 
مصاحبه اخير خود به دو دليلِ ركود فعلي بازار ارزهاي 
ديجيتال اشاره كرده است. مايكرواستراتژي در ۱۱ اوت 
۲۰۲۰ )۲۱ مرداد ۹۹(، از طريق يك بيانيه مطبوعاتي 
اعلام كرد ك��ه ۲۱،۴۵۴ بيت كوين را با پرداخت ۲۵۰ 
ميليون دلار خريده است تا از آن به عنوان اصلي ترين 
دارايي ذخيره براي خزانه خود استفاده كند. سيلور در 
آن زمان گفته بود: »تصميم ما براي سرمايه گذاري در 
بيت كوين، تا حدي ناش��ي از تلاقي عوامل كلان موثر 
بر چش��م انداز اقتصادي و تجاري است و معتقديم اين 
عوامل در بلندمدت خطراتي را براي برنامه خزانه داري 
ش��ركتمان ايجاد مي كنند؛ اينها خطراتي هستند كه 
بايد به  ط��ور دايم موردتوجه قرار گيرن��د.« از آن زمان 
به بعد مايكرواس��تراتژي به انباش��ت بيت كوين ادامه 
داد و مديرعامل آن به يكي از سرس��خت ترين حاميان 
بيت كوين تبديل شد. مايكرواستراتژي در حال حاضر 
داراي ۱۲۴،۳۹۱ بيت كوين است كه با قيمت روز بازار 
)۴ بهمن( تقريباً ۴.۳۷ ميليارد دلار ارزش دارند. آخرين 
نظرات سيلور درباره ارزهاي ديجيتال، طي مصاحبه اي با 
اميلي چانگ، يكي از مجريان شبكه »بلومبرگ«، مطرح 
شد. در اين مصاحبه، سيلور دو دليل براي نزولي بودن 
بازار ارزهاي ديجيت��ال آورد و در اين باره گفت: »فكر 
مي كنم محرك هاي زي��ادي در اين رابطه وجود دارد. 
اگر به كل اكوسيس��تم ارزهاي ديجيت��ال نگاه كنيد، 
قاطع نبودن نهادهاي نظارتي، به ويژه درباره قانون گذاري 

استيبل كوين ها و ارزهاي ديجيتال و اينكه آيا آنها را به 
عنوان اوراق بهادار مي توان در نظ��ر گرفت يا نه، روي 
بازار تأثير گذاش��ته و همين موض��وع كمي اضطراب 
براي س��رمايه گذاران ايجاد كرده اس��ت.« او در ادامه 
افزود: »جدا از بحث امريكا، ميزان استفاده از اهرم هاي 
معاملاتي هم زياد بوده است. صرافي هاي ارز ديجيتال 
زيادي هستند كه س��رمايه گذاران در آنها مي توانند با 
اهرم هاي ۲۰ برابري معامله كنند. اين صرافي ها داراي 
توكن هاي بس��يار زيادي هستند كه به صورت متقابل 
وثيقه گذاري ش��ده اند. با مقايسه صرافي هاي متمركز 
ارز ديجيتال و صرافي هاي غيرمتمركز، خواهيد ديد كه 
مي توانيد در نمونه هاي غيرمتمركز به اهرم هايي بسيار 
بالاتر از ۲۰ برابر دسترسي داشته باشيد. پس اين دومين 
عامل نوس��ان اخير است.« سيلور معتقد است شرايط 
فعلي بازار نقطه ورود عالي براي سرمايه گذاران نهادي 
كنجكاو راجع به ارزهاي ديجيتال است كه تاكنون از دور 
بازار را تماشا مي كردند. وي ادامه داد: »احساس مي كنم 
بازار در سطح كنوني خود در حال تثبيت است. اين يك 
نقطه ورود عالي براي سرمايه گذاران نهادي است. با 
افراد ثروتمند، دفاتر خانوادگي، مديران شركت هاي 
دولت��ي و صاحبان ش��ركت هاي خصوص��ي زيادي 
صحبت مي كنم و همه آنها ش��اهد رشد بيت كوين 
در سال ۲۰۲۱ بوده اند. افراد زيادي وجود دارند كه از 
داشتن بيت كوين مي ترسند، حتي اگر قرار باشد ۴۰۰ 
درصد در سال بازدهي داشته باش��د. اما اگر به روند 
اخير بازار ن��گاه كنند و ببينند كه قيمت به اندازه ۴۰ 
درصد از ركورد تاريخي قبلي كاهش يافته و در حال 
تثبيت است، از آن طرف هم ببينند كه سرمايه گذاران 
قابل احترامي مانند بيل ميلر بيت كوين را پذيرفته اند، 
نهادهاي نظارتي از آن اس��تقبال كرده اند، سناتورها 
و نمايندگان كنگره، س��رمايه گذاران و شركت هاي 
عمومي ه��م آن را قبول دارن��د، مي فهمند كه روند 
كنوني بازار به عنوان يك نقطه خوب براي ورود است.«
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بازديد جمعي از اعضاي هيات 
رييسه مجلس از مركز مانيتورينگ 

پلتفرم هاي ديجيتال همراه اول
جمعي از اعضاي هيات رييسه مجلس با حضور 
در مركز تخصص��ي مانيتورين��گ اپراتور اول، 
در جريان جزييات فن��ي پلتفرم هاي ديجيتال 

همراه اول قرار گرفتند.
به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
س��يار اي��ران، روز دوش��نبه ۴ بهم��ن ۱۴۰۰، 
سيدنظام الدين موسوي سخنگوي هيات رييسه، 
علي كريم��ي فيروز جايي عضو هيات رييس��ه، 
احمد ن��ادري نايب رييس كميس��يون آموزش 
و تحقيقات و يكي از مش��اوران رييس مجلس 
شوراي اس��لامي با حضور در ساختمان ستاره 
ونك تهران از »مرك��ز مانيتورينگ پلتفرم هاي 
ديجيت��ال همراه اول« بازديد كردن��د و با ارايه 
مهدي اخوان بهاب��ادي، مديرعامل اپراتور اول 
تلفن همراه كشور از آخرين دستاوردهاي فني 
و وضعيت ترافيكي س��كوهاي ديجيتال همراه 
اول، در جريان وضعيت ارتباطي كشور و تلاش 

متخصصان ايراني قرار گرفتند.
تشريح ساختار فني و چارچوب پلتفرم ديجيتال 
ش��اد، س��وپر اپليكيش��ن روبيكا و ذره بين به 
عنوان دس��تاوردهاي ارزنده متخصصان حوزه 
تكنولوژي كشور جزو رئوس ارايه هاي امروز بود 
كه در كنار آن، نيم نگاهي به وضعيت ترافيكي 

شبكه اپراتور اول نيز شد.
رش��د س��الانه ۵۰ درصدي مصرف اينترنت از 
س��وي كاربران، كاهش مصرف س��رويس هاي 
خارجي توس��ط كاربران به ۷۵ درصد، ميزباني 
روزانه ۶۰۰ گيگابيت بر ثانيه اي س��رويس هاي 
ديجيتال بر روي ديتاس��نترهاي توزيع ش��ده 
همراه اول، رش��د ۲۰ براب��ري ميزباني ها طي 
حدودا دو س��ال، س��بقت از رك��ورد ترافيكي 
واتساپ در كشور توسط پلتفرم »شاد« كه اجازه 
هيچگونه وقفه اي در سيستم آموزشي كشور را 
در ايام كرونا نداد، برخي موضوعات ارايه ش��ده 
از س��مت مديران فني همراه اول به نمايندگان 

مجلس بود.
گفتني اس��ت، در جريان اين بازديد به تفكيك 
ظرفيت هر پلتفرم و بستر زيرساختي كه نقش 
كليدي در توسعه و غني سازي ساختار »شبكه 
مل��ي اطلاعات« دارد نيز تش��ريح و برنامه هاي 
آين��ده اپرات��ور اول تلف��ن همراه در راس��تاي 
سرمايه گذاري هاي هوش��مندانه در اين مسير 
ني��ز در اختيار هي��ات بازديدكننده قرار گرفت 
ك��ه در نهايت تش��كر آنان از زحم��ات جوانان 
 متخصص ح��وزه ارتباطات كش��ور را به دنبال 

داشت.

بدترينعملكردهفتگيبيتكويندر۸ماهگذشته

ادامه روند نزولي ارزهاي ديجيتال

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

شركت ملي گاز ایران 
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای 
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1/429/025/000 ریالمبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار

تضمین شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه نوع تضمین شركت درفرایند ارجاع كار
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ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.در سامانه ستاد

آخرین مهلت بارگذاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه 
ستاد 

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه 
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تعادل | فرشته فریادرس |
»ی��ک تخلف ارزی بزرگ که در س��کوت خبری گمرک 
گم شد.« آبان ماه سالجاری معاون وقت گمرک از کشف 
تخلف یک ش��رکت واردکننده کالای اساس��ی در سال 
۹۹ خبر داد. عناصر اصلی یکی از بزرگترین ش��بکه های 
دلالی که در پوشش یک شرکت خصوصی تولیدکننده 
تحت عناوینی، چون »کالای رسوبی« و »کالای در حال 
حمل«، بیش از ۲۵ میلیون دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی برای 
واردات روغن خام دریافت کرده بودند. اما با گذشت بیش 
از یک س��ال، نه تنها روغنی وارد نکرده، بلکه برای فریب 
بازرس��ان دولتی، مخازن خود را به جای روغن، با آب پر 
کرده بودند! آن ه��ا در ادامه اقدامات مجرمانه خود، قصد 
داشتند با استفاده از اس��ناد جعلی، مقادیری از تعهدات 
ارزی مع��وق خود را رفع تعهد کنند ک��ه با اقدام به موقع 
نهادهای نظارت��ی در این امر ناکام ماندن��د. با این حال، 
عدم ش��فاف س��ازی گمرک از جمله توضیحات معاون 
 فنی وقت گمرک ایران، جزئیات این پرونده را در هاله ای
 از ابهام قرار داده است.  سکوت گمرک در مورد این پرونده 
در حالی اس��ت که سال گذشته در مقاطع مختلفی بازار 
روغن با چالش های جدی مواجه ش��د؛ ب��ه طوری که یا 
روغنی در فروش��گاه ها نبود و یا اگر موجود بود، به بهای 
گزافی به فروش می رس��ید. حال با توج��ه به اینکه طی 
هفته های اخیر نیز خبرهای��ی مبنی بر کمبود روغن در 
بازار شنیده می ش��ود، گمرک به جای در پیش گرفتن 
سیاست سکوت، بهتر است در مورد جزئیات این پرونده 

پاسخگو باشد. 

    جعبه سیاه یک تخلف بزرگ ارزی 
از فروردین ۱۳۹۷ ک��ه دلار  ۴۲۰۰ تومانی پابه عرصه 
اقتصاد ایران گذاشت، بیش از سه سال می گذرد؛ ارزی 
که تشکل های رسمی بخش خصوصی آن را »ام الفساد« 
اقتصاد ایران توصیف کردند. از آن سو، مروری بر تجربه 
بیش از س��ه س��ال برقراری ای��ن دلار ارزان در جریان 
تجارت خارجی و بازار داخلی کش��ور نشان می دهد به 
دلیل اختلاف قیمت و رانت خیز بودن این ارز، مشکلات 
متعددی را ن��ه تنها برای فعالان اقتص��ادی درگیر در 
جریان تجارت خارجی و تولید داخلی بلکه حتی برای 
مردم��ی که هدف حمایتی ای��ن ارز بودند، ایجاد کرده 
است. سفره مردم به مراتب کوچک تر و فعالان اقتصادی 
به دلیل بهره مندی عده ای از این رانت و غیررقابتی شدن 
فضای فعالیت، دچار مش��کل ش��ده و بعضا از فعالیت 
بازماندند. تقریباً تمام تولیدکنندگان و تجار معتقدند 
که اجرای این سیاست از ابتدا غلط بوده و دولت باید در 
همان ابتدا که فاصله می��ان ارز دولتی و ارز آزاد چندان 
زیاد نبود، این سیاس��ت را اصلاح می ک��رد.  نگاهی بر 
 وضعیت بازار کالاهای اساسی در سه سال گذشته هم 
نشان دهنده ناکارآمد بودن این یارانه و اصابت حداقلی آن 
به جامعه هدف است و البته در این میان کوتاهی شدید 
دستگاه های نظارتی و سوءاس��تفاده برخی مسئولان 
دولت��ی از جایگاه خ��ود قابل انکار نیس��ت. در جریان 
سوءاستفاده از ارز ۴۲۰۰ تومانی، »روغن نباتی« از جمله 
اقلام مهمی اس��ت که درگیر رانت و فساد ارز ترجیحی 
ش��د؛ به طوری که س��ال گذش��ته بازار آن با نوسانات 
چش��مگیری همراه بود و مردم را به صف های طولانی 
کشاند. نابسامانی بازار روغن تا اندازه ای بود که فعالان این 
بخش عنوان می کردند که حتی با عرضه ۳ برابر بیشتر 

از نیاز کش��ور قادر به مدیریت بازار نبودند. چندی قبل 
یعنی آبان ماه سال جاری بود که مهرداد جمال ارونقی، 
معاون وقت گمرک از کشف تخلف ۱۶ میلیون یورویی 
ارز ترجیحی )۲۵ میلیون دلار ارز ۴۲۰۰( یک شرکت 
واردکننده کالای اساس��ی در سال ۹۹ خبر داد و گفته 
بود: این شرکت سال گذشته اقدام به ثبت سفارش روغن 
خام کرده بود و در قبال آن حدود ۸ تا ۱۶ میلیون یورو 
ارز ترجیحی دولتی دریافت کرد، اما مابه ازای آن کالایی 
وارد کشور نشد، در حال حاضر پرونده این تخلف توسط 
یک نهاد نظارتی امنیتی ) سازمان اطلاعات سپاه( کشف 
شد. بنابه اظهارات ارونقی، پیگیری اسناد ساختگی ارز 
این شرکت معتبر ابعاد گسترده ای داشت، به طوری که 
این شرکت درصدد رفع تعهد ارزی بودند، که این موضوع  
از سوی نهادهای نظارتی کشف وجلوی آن گرفته شد. 
پس از کش��ف این تخلف بزرگ از سوی دلالان روغن، 
گفته شد که بخشی از این ارز های دولتی که برای واردات 
روغن خوراکی مورد نیاز مردم تخصیص یافته بود؛ صرف 
واردات خودروی خارجی، واکس��ن آمریکایی فایرز )به 
صورت قاچاق( و... شده است و بخشی دیگری از این ارز ها 
نیز در بازار آزاد به فروش رسیده است.  همچنین برخی 
اخبار هم حکایت از این داشت که این شبکه بخشی از 
واکسن های وارداتی مذکور را به صورت رایگان به برخی 
مدیران دولتی و خانواده آن ها تزریق کرده و در مقابل از 

خدمات این مدیران بهره مند شده است.

   »روغنی« که »آب« از کار درآمد 
به گزارش تعادل، بررس��ی های صورت پذیرفته گویای 
این است که شرکت مذکور برای فریب بازرسان دولتی، 
مخازن خود را به جای روغن، با آب پر و اقدام به ترخیص از 
گمرک کرده بودند، که عدم شفاف سازی گمرک از جمله 
توضیحات معاون فنی وقت گمرک ایران ، جزئیات این 

پرونده را در هاله ای از ابهام قرار داده است. همچنین آن ها 
در ادامه اقدامات مجرمانه خود، قصد داشتند با استفاده 
از اس��ناد جعلی، مقادیری از تعهدات ارزی معوق خود را 
رفع تعهد کنند که در پی ضربه س��ازمان اطلاعات سپاه 
به این شبکه، در این امر ناکام ماندند. این شبکه متهم به 
خیانت در امانت از طری��ق قاچاق میزان قابل توجهی از 
۳۸۰۰۰ تن روغن متعلق به ذخایر راهبردی کشور است. 
این اقدام موجب ش��د، تا دولت برای تنظیم بازار روغن 
کشور در س��ال گذش��ته، نتواند از این ذخایر راهبردی 
استفاده کند که منجر به کمبود و افزایش شدید قیمت 
روغن خوراکی در بازار ش��د.  در میان اس��امی متخلفان 
نام های مختلفی از معاون وزی��ر تا واردکنندگان بخش 
 خصوصی دیده می ش��ود که هنوز پرونده قضایی شان 
روی میز دادگاه اس��ت.  پس از کش��ف چنین تخلفی، 
بلافاصله خبری منتشر شد مبنی بر اینکه »معاون سابق 
وزیر صمت که متهم به داشتن نقش زیادی در التهابات 
بازار روغن و کمبود این کالای اساس��ی در سال ۱۳۹۹ 
هست، توسط سازمان اطلاعات سپاه بازداشت شد.«  در 
اطلاعیه منتشره از سوی سپاه نامی از این معاون وزیر برده 
نشد و در این رابطه اعلام ش��ده بود: »معاون سابق وزیر 
صمت و ش��بکه دلالان مرتبط با وی که نقش زیادی در 
التهابات بازار روغن و کمبود این کالای اساسی در سال ۹۹ 
داشتند، توسط سازمان اطلاعات سپاه بازداشت شدند.«  
این مسئول وقت دولتی، متهم است که با دریافت رشوه، 
ارز ۴۲۰۰ تومانی مربوط به واردات روغن را به ش��رکتی 
خصوصی تخصیص داده، که نه تنها از این ارز برای واردات 
روغن استفاده نکرده، بلکه بخشی از ذخایر راهبردی روغن 

کشور را نیز به صورت غیرقانونی به فروش رسانده است.

    گمرک پاسخگو باشد!
این درحالی است که س��ازمان گمرک به عنوان یکی از 

سازمان های درگیر در این پرونده تخلف ارزی، از آن زمان 
تاکنون نه تنها نسبت به شفاف سازی در مورد جزئیات این 
پرونده و پیگیری برای حصول یک نتیجه مشخص اقدامی 
خاص ومشخصی صورت نداده، بلکه ظاهرا ترجیح داده در 
این زمینه سکوت اختیار کند. برهمین  اساس مشخص 
نیست این پرونده تخلف بزرگ ارزی در چه مرحله ای قرار 
داد و اینکه اقدامی از س��وی گمرک برای مشخص شدن 
وضعیت آن صورت گرفته است؟  سکوت گمرک در این 
مورد این پرونده در حالی است که سال گذشته در مقاطع 
مختلفی بازار روغن با چالش های جدی مواجه ش��د؛ به 
طوری که یا روغنی در فروش��گاه ها وجود نداشت و یا اگر 
موجود بود، به بهای گزافی به فروش می رسید. عجیب تر 
آنکه برخی فروشندگان تنها به شرطی که خریداران در 
کنار روغ��ن، اقلام دیگری هم خرید می کردند، حاضر به 
عرضه روغن می شدند! در همان زمان گزارش هایی مبنی 
بر احتکار روغن از سوی برخی سودجویان مطرح می شد و 
گمانه زنی می شد که دست هایی در کار است تا بازار ملتهب 
باقی بماند. این آش��فتگی در شرایطی رقم می خورد که 
حجم قابل توجهی از ارز دولتی ۴۲۰۰تومانی برای واردات 
این کالای اساسی تخصیص یافته بود ولی مردم معتقد 
بودند که نتیجه ملموسی در قیمت های بازار و زندگی آنها 
نداشته است. در هفته های اخیر نیز  اخباری از کمبود روغن 
منتشر شد که این نگرانی وجود دارد، اتفاق سال گذشته 
دوباره تکرار شود. هرچند بررسی مجموع این آمارها نشان 
می دهد احتمالا مشکل اصلی کمبود نیست، اما به گفته 
فعالان صنعتی احتمالا علت این وضعیت، تصمیم در رابطه 
با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی روغن است که مشخص و قطعی 
نیست و در این شرایط تولیدکنندگان روغن، تمایلی به 
عرضه روغن ندارند. در صورت ادامه این شرایط ممکن است 
بازار روغن مانند سال گذشته دچار التهاب شود، بنابراین 
لازم است مسئولان هر چه زودتر به این ماجرا ورود کنند.

دريچهاخبار

ويژه

7
سهشنبه 5 بهمن 1400    22 جمادي الثاني 1443  سال هشتم    شماره   Tue. Jan 25. 2022  2140  صنعت،معدن و تجارت

تشریح دلایل افزایش قیمت 
سیب زمیني

یك كارش��ناس ب��ازار میوه گفت: نگه داش��تن 
س��یب زمیني ها در انبار، صادرات و س��ردي هوا 
قیمت س��یب زمیني  را افزایش داده است. جواد 
باق��ري در گفت وگو با ایس��نا، در پاس��خ به این 
س��وال كه چرا قیمت سیب زمیني افزایش یافته 
است، گفت: در حال حاضر دوره كشت و برداشت 
س��یب زمیني تمام ش��ده و هر چه سیب زمیني 
داری��م در انبارها قرار گرفته اند و دس��ت عده اي 

خاص است. 
وي ادامه داد: چون سیب زمیني ها انبار شده است 
اگر انبارداران عرضه را كم كنند و تقاضا بالا باشد 
قیمت ها بالا م��ي رود. این كارش��ناس بازار میوه 
تصریح كرد: البته صادرات و سردي هوا هم در این 
افزایش قیمت  س��یب زمیني اثرگذار بوده است.

باقري در پایان اظهار كرد: س��یب زمیني امروز در 
میدان مركزي میوه و تره بار با قیمت هر كیلو ۱۴ 
تا ۱۵ ه��زار تومان به صورت عمده خرید و فروش 
شده است كه قیمت آن براي مصرف كننده بیش 

از ۱۵ هزار تومان خواهد شد.

واردات ماشین آلات معدني 
باید تسهیل شود

شاتا  | معاون وزیر صمت گفت: دلیل افزایش سن 
ماشین آلات معدني، محدودیت هایي است كه براي 
واردات وضع شده و راهكار بهبود این وضع، كاهش 

موانع واردات است.
رضا محتش��مي پور با اعلام اینكه امروز تعداد قابل 
توجهي از ماشین آلات معدن را نیاز داریم كه البته 
آمار ۱۰ یا ۱۲ هزار دس��تگاه درست نیست، اظهار 
كرد: نیاز حقیقي بخش معدن ۲ تا سه هزار دستگاه 

ماشین آلات است.
وي تصریح كرد: تصویب مقرراتي كه عمر ماشین 
آلات را تا ۱۰ س��ال پایین آورد، ب��ه ضرر معادن و 
تولید كننده اس��ت. معاون مع��ادن و فرآوري مواد 
وزارت صمت با بیان اینكه ۶۷ هزار ماش��ین آلات 
برداشت و حمل در معادن فعال هستند، ادامه داد: 
از این تعداد ۱۰ هزار دستگاه بالاي ۳۰ سال هستند 

كه قابلیت كار ندارند.
وي با اع��لام اینكه عم��ر میانگین ماش��ین آلات 
برداشت و حمل در معادن كش��ور ۱۸ سال است، 
اظهار كرد: دلیل افزایش سن ماشین آلات معدني، 
محدودیت هایي اس��ت كه براي واردات وضع شده 
و راهكار بهب��ود این وضع، كاه��ش موانع واردات 
اس��ت، اما نباید از واردات با پرداخت تس��هیلات 

حمایت كنیم.
محتشمي پور اضافه كرد: بخش زیادي از تولیدات 
داخل به صورت مونتاژ است و ارز از كشور براي آن 
خارج مي ش��ود. معاون معادن و فرآوري مواد وزیر 
صمت تأكید كرد: بیشتر تولیدات داخلي در بخش 
ماش��ین آلات راه سازي اس��ت و امروز به جز چند 

دستگاه، تولید ماشین آلات معدني نداریم.
وي بی��ان كرد: براي معادني كه بی��ش از چهار تا 
پنج دستگاه ماش��ین آلات نیاز دارند، به شرطي 
مجوز واردات مي دهیم كه س��اخت یك دستگاه 
را ب��ا هپكو قرارداد ببندن��د و در این زمینه، دیگر 
ماشین سازي ها را حذف كرده ایم. محتشمي پور 
گفت: تاكنون براي س��اخت بیش از ۹۰ دستگاه 
ماشین آلات معدن با هپكو قرارداد بسته شده كه 
ساخت ۵۰ دستگاه آغاز شده است و از آخر این ماه 

تحویل داده مي شود.

انتصاب جدید 
در منطقه آزاد چابهار 

با حكم مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالي 
مناطق آزاد تج��اري � صنعتي و ویژه اقتصادي، 
»نصراله ابراهیمي« به س��مت »مس��وول اداره 

سازمان منطقه آزاد چابهار« منصوب شد.
به گزارش روابط عمومي دبیرخانه شوراي عالي 
مناط��ق آزاد و ویژه اقتصادي، »س��عید محمد« 
در این حكم آورده اس��ت؛ ب��ا عنایت به تفویض 
اختی��ار رییس جمهور در اجراي م��اده ۶ قانون 
چگونگي اداره مناط��ق آزاد تجاري � صنعتي و 
ویژه اقتصادي و نظر به تخصص، تجارب و سوابق 
ارزشمند جنابعالي و در راستاي صیانت از شرایط 
مالي و اداري و تا تعیی��ن تكلیف نهایي وضعیت 
هیات مدی��ره، به موج��ب این حكم ب��ه عنوان 
»مس��وول اداره س��ازمان منطقه آزاد چابهار« 

منصوب مي شوید.

انتصاب در مركز ارتباطات
گروه سایپا 

مدیرعامل س��ایپا ط��ي حكمي محم��د قادري 
را به عن��وان سرپرس��ت مركز ارتباط��ات و امور 
بین الملل گروه خودروسازي سایپا منصوب كرد. 
قادري از فعالان رس��انه اي كشور است كه سابقه 
فعالیت به عنوان سردبیر تابناك، مدیركلي اخبار 
 خارجي خبرگزاري مهر، مدیرمس��وولي روزنامه 
تهران تایمز و مدیرمسوولي نورنیوز را در كارنامه 
دارد. مدیریت اداره اخبار و فضاي مجازي دبیرخانه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، مشاور رسانه اي 
رییس مركز رسانه اي وزارت امور اقتصادي و دارایي 
و كارشناس رسانه  در دبیرخانه شوراي عالي امنیت 
ملي از دیگر سوابق رسانه اي و روابط عمومي رییس 
جدید مركز ارتباطات و امور بین الملل س��ایپا به 

شمار مي آید.
پیش از قادري، امیرحسین تابع جماعت به مدت 
سه سال عهده دار این مس��وولیت بود كه با حكم 

محمدعلي تیموري از این بخش جدا شد.

عواقب حقوقي سند ۲۵ ساله را 
در نظر بگیریم

رییس كمیسیون معادن و صنایع معدني اتاق ایران 
اظهار داشت: فعلا در بسیاري از موارد مجبور هستیم 
كه از ماشین آلات چیني استفاده كنیم و تا حدودي 
هم جواب داده اس��ت. باید بتوانیم نیازهاي خود را 
برطرف كنیم و در برهه كنوني ماشین آلات چیني 
مي تواند موقعیت خوبي را براي ما ایجاد كند. ابراهیم 
جمیلي در گفت وگو با ایلن��ا در مورد نقش معادن 
در سند ۲۵ ساله همكاري ایران و چین اظهار كرد: 
در رابطه با معدن ما نیاز به س��رمایه گذاري داریم و 
همچنین نیاز داریم كه محصولات خود را در بازارهاي 
جهاني عرضه كنیم، اگر این سند ۲۵ ساله كمك كند 
كه بتوانیم سرمایه گذار و تكنولوژي جذب كرده و به 
چین صادرات داشته باشیم، باید از آن استقبال كنیم. 
جمیلي ادامه داد: براي اجراي این برنامه ۲۵ ساله باید 
یك سري پیش زمینه ها را آماده كنیم. از جمله باید 
بررسي شود كه در چه مواردي مي خواهیم همكاري 
كنیم، در چه معادني س��رمایه گذاري مي شود، در 
مورد اكتش��اف، فرآوري و تامین ماش��ین آلات چه 
كمكي مي توانیم از چیني ها بگیریم. وي افزود: اصولا 
سرمایه گذاري مشترك اقدام بسیار مثبتي است و 
مي تواند براي دو طرف س��ود داشته باشد اما توجه 
داشته باشیم كه باید بخش خصوصي ورود كند و براي 
كارهاي حقوقي هم از مشاورین حقوقي بین المللي 
استفاده شود. اینطور نباشد كه قراردادهایي را ببندیم 
بدون آنكه توجه داشته باشیم عواقب حقوقي آن چه 
چیزي خواهد بود. اگر قرارداد به نفع دو طرف باشد 
باید از آن استقبال كرد. وي تصریح كرد: ایران هم در 
زمینه معدني پتانسیل هاي زیادي دارد، اگر چیني ها 
در ایران سرمایه گذاري نكنند مي توانند در كشورهاي 
همسایه ما سرمایه گذاري كنند. علاوه بر چیني ها ما 
باید جذابیت سرمایه گذاري در حوزه معادن ایران را 
براي دیگر كشورها هم تعریف كنیم تا بتوانیم در این 
موارد همكاري خوبي داشته باشیم. اگر چارچوب ها 
رعایت شود همكاري هاي معدني بسیار خوب است.

وي در پاس��خ به این سوال كه آیا با اتاق بازرگاني در 
مورد توس��عه معادن در چارچوب این سند مذاكره 
ش��ده یا خیر گفت: قطعا با متخصصی��ن در حوزه 
معادن مشورت شده اما با ما خیر. اگر از متخصصین 
معدن نظر گرفته نشده باشد جاي گلایه دارد.  وي 
اضافه كرد: حوزه و تكنولوژي معادن بسیار گسترده 
است، در هر حوزه اي اگر بخواهند ورود پیدا كنند و 
بتواند براي ما ارزش افزوده بیاور اقدام مثبتي است. 
در واقع بس��تگي به توافقي دارد كه یك ش��ركت یا 
معدن با طرف چیني منعق��د مي كند. ما باید براي 
تكمیل زنجیره تولید تلاش كنیم چراكه به هر میزان 
كه بتوانیم جلوي خام فروش��ي را بگیریم به نفع ما 
است. وي افزود: باید تلاش كنیم كه ارزش افزوده و 
محصولات جدید ایجاد كنیم. تولید جدید به معناي 
اشتغال جدید است كه به رشد و توسعه كشور كمك 
مي كند. كس��اني كه قرارداد مي بندند باید آگاهانه 
این كار را انجام دهند و عواقب حقوقي آن را در نظر 
بگیرند. جمیلي در این مورد كه آیا مي توان مشكل 
كمبود ماش��ین آلات معدني را از این طریق حل 
كرد؟ بیان كرد: شاید ماشین آلات چیني كیفیت 
ماشین آلات كشورهاي اروپایي را نداشته باشد اما 
در حال حاضر در بسیاري از موارد مجبور هستیم 
كه از ماشین آلات چیني استفاده كنیم و تا حدودي 
هم جواب داده است. ما باید بتوانیم نیازهاي خود را 
برطرف كنیم و در برهه كنوني ماشین آلات چیني 

مي تواند موقعیت خوبي را براي ما ایجاد كند.

 گروه بهمن رتبه اول بهره وري
 را در میان شركت هاي 

خودرویي و قطعه ساز كسب كرد

درجدیدترین رتبه بندي سازمان مدیریت صنعتي 
ایران، گروه بهمن موفق ش��ده است در شاخص هاي 
به��ره وري و بازده ف��روش در گروه وس��ایل نقلیه و 
قطعات خودرو، رتبه اول را كس��ب كند . رتبه بندي 
ش��ركت هاي برتر ایراني امروز در بیست و چهارمین 
همایش ۱۰۰ ش��ركت برتر ایران اعلام ش��د. در این 
همایش س��الانه ۱۰۰ ش��ركت بزرگ و برتر ایراني 
معرفي مي شود .در بیستمین و چهارمین رتبه بندي 
سالانه سازمان مدیریت صنعتي، گروه بهمن امسال 
موفق شد با رشد ۲۰۶ درصدي بازده فروش )حاشیه 
سود(، در ش��اخص بهره وري و بازده فروش در گروه 
وس��ایل نقلیه و قطع��ات خودرو، عنوان نخس��ت را 
كسب كند. گروه بهمن در س��ال هاي گذشته نیز با 
كسب ش��اخص و رتبه هاي برتر این همایش همواره 
جایگاه خود را در بین صد شركت برتر ایران ارتقا داده 
است.  گفتني است لوح این دس��تاورد در همایشي 
كه در س��الن همایشات صدا و س��یما برگزار شد، به 
مهندس حمیدرضا منجي نایب رییس هیات مدیره 
گ��روه بهمن اهدا ش��د. س��ازمان مدیریت صنعتي 
با هدف شناس��ایي جای��گاه بنگاه ه��اي اقتصادي و 
 صنعتي بزرگ و گسترش رقابت در بین این بنگاه ها 
 همه ساله شركت هاي برتر ایراني را رتبه بندي مي كند .

 دراین رتبه بندي ۵۰۰ ش��ركت دولتي و خصوصي 
رقابت مي كنند كه در نهایت با ارزیابي دس��تكم ۳۰ 

شاخص صد شركت برتر برگزیده مي شوند.

پروندهتخلف16میلیونیوروییشرکتیکهبهجایروغنآبواردکرد،چهشد!

رییساتاقبازرگانيایرانتوضیحداد

دامدارانبهدلیلبارندگيهاياخیر،رغبتيبرايفروشدامندارند

سکوت گمرک درباره تخلف بزرگ ارزی

علت عدم افزایش صادرات چیست؟ 

احتمالگرانيگوشتوجوددارد

ریی��س اتاق بازرگان��ي ایران گفت: بخ��ش خصوصي و 
سندیكاهاي برزیل روابط خود با ایران را در دوران تحریم 
نه تنها حفظ كردند بلكه افزای��ش دادند. به گزارش اتاق 
بازرگاني ایران، غلامحسین شافعي در سمینار فرصت هاي 
تجاري ایران و برزیل با تأكید بر اینكه برزیل براي ایران از 
گذش��ته اهمیت ویژه اي به خصوص در تأمین كالاهاي 
اساس��ي و مواد غذایي داشته اس��ت، بیان كرد: وسعت و 
جمعیت برزیل آن را به یك ب��ازار جذاب براي ما تبدیل 
كرده است، اگرچه تنها چهار سال از تشكیل اتاق مشترك 
بازرگاني ایران و برزیل مي گ��ذرد اما اولین اتاقي بود كه 
در كشور مقصد دفتر خود را تأس��یس كرد. رییس اتاق 
بازرگاني ایران با بیان اینكه روابط دو كشور پیشینه بیش 
از صد ساله دارد و روابط تجاري چند میلیارد دلاري توازن 
اقتصاد و سیاست را به نفع اقتصاد بر هم زده است، ادامه داد: 

گروه هاي ذي نفوذ در اقتصاد برزیل مانند بخش خصوصي 
و سندیكاها به حفظ ارتباط با ایران در دوره تحریم تأكید 
داشتند. آنها روابط خود را در دوران تحریم نه تنها حفظ 
كردند بلكه افزایش دادند. شافعي با این توضیح كه با توجه 
به حجم قابل توجه تجارت بین دو كشور در سال ۹۶ اتاق 
مشترك ایران و برزیل را تش��كیل دادیم، گفت: در سال 
۲۰۲۰ واردات مستقیم ایران از برزیل ۱.۱۵ میلیارد دلار 
بوده اما در مقابل صادرات به این كشور تنها ۱۱۶ میلیون 
دلار بوده اس��ت. همچنین در ۱۰ ماهه سال ۲۰۲۱، ۱.۷ 
میلیارد دلار واردات مستقیم از برزیل داشته ایم. به گفته 
وي، مهم ترین اقلام وارداتي ایران شامل كالاهاي اساسي، 
ذرت، س��ویا، روغن، ش��كر، گوش��ت و قهوه بوده است و 
ظرفیت هاي معدني و صنعتي برزیل كمتر مورد توجه قرار 
گرفته است. ش��افعي با بیان اینكه واردات ایران از برزیل 

۵۵ درصد كاهش و صادرات ۱۱۰ درصد افزایش را تجربه 
كرده اما هنوز توازن مناسبي بین واردات و صادرات وجود 
ندارد، تأكید كرد: جاده تجارت باید جاده اي دوطرفه باشد. 
ما مي توانیم همكاري هایي در حوزه پتروشیمي، صنعت 
دارو، حمل ونقل، پزش��كي و حوزه دانش بنیان داش��ته 
باشیم. امیدواریم بستر مناسب براي این اتفاق فراهم شود. 
رییس اتاق بازرگاني ایران با اش��اره به اهمیت تهاتر بین 
دو كش��ور گفت: مقامات باید زمینه هاي تهاتر بین ایران 
و برزیل را ایجاد كنند؛ اگر پتروش��یمي صادر مي كنیم، 
مي توانیم خوراك دام بیاوریم. ش��افعي تأكید كرد: براي 
توسعه صادرات به برزیل دو مانع اصلي وجود دارد؛ اولین 
مانع حمل ونقل است. متأسفانه بارگیري مجدد در كشور 
ثالث بخش��ي از مزیت رقابتي كالاي ایراني را از بین برده 
و هزینه تمام ش��ده صادرات را افزای��ش مي دهد. در این 

زمینه راه اندازي خط مس��تقیم كشتیراني و خط هوایي 
تهران-سائوپائولو مي تواند تا حد زیادي این مانع را برطرف 
كند. وي ادامه داد: مانع دوم عدم وجود موافقت نامه پایه 
تجاري از جمله اجتناب از اصل مالیات مضاعف، تجارت 
ترجیحي و آزاد بین دو كشور است. مبناي تجارت بر اساس 
موافقت نامه هاست. متأسفانه ما هیچ گونه موافقت نامه اي 
با برزیل نداریم و این موضوع باید در دستور كار دو كشور 
قرار گیرد كه مي تواند تحول��ي در روابط ایران و برزیل 
باشد. شافعي با اشاره به اینكه اتاق ایران با كنفدراسیون 
صنای��ع برزیل موافقت نامه اي را به امضا رس��اند، بیان 
كرد: درخواس��ت ما از سفیر برزیل در ایران احیاي این 
موافقت نامه است و امیدواریم كه با حمایت دولت مانند 
امضاي موافقت نامه ها و تلاش اتاق هاي مشترك شاهد 

توسعه روابط تجاري ایران و برزیل باشیم.

ریی��س اتحادی��ه تهیه و تامین گوش��ت گوس��فندي 
خاطرنش��ان كرد: احتمال گراني همه اقلام در روزهاي 
پایان سال وجود دارد گوشت قرمز نیز از این اصل مستثني 
نیست و براي تعادل در بازار سازمان پشتیباني امور دام باید 
ذخایر خود را عرضه كند. علي اصغر ملكي در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادي ایلنا، با اشاره به قیمت گوشت گوسفندي 
در بازار، گفت: هفته  گذش��ته بارندگي هاي غرب كشور 
باعث شد دامداران نتوانند دام  خود را به میادین برسانند 
و همین مساله باعث كمبود دام در بازار شد در نهایت این 
كمبود ایجاد تورم كرد و قیمت گوشت افزایش را تجربه 
كرد. این فعال صنفي تصریح كرد: باز شدن راه ها و جاده ها 
باعث شد كه قیمت ها متعادل شوند. شدت بارندگي ها 
بیش از آن چیزي بود كه ما پیش بیني مي كردیم و دامدار 
نتوانس��ت دام را به میادین برساند. وي با اشاره به قیمت 

گوشت قرمز در كشتارگاه ها، گفت: هفته گذشته گوشت 
گوسفندي كیلویي ۱۵۰ هزار تومان به مغازه داران فروخته 
مي شد اما با شروع هفته جاري مغازه دار شقه بدون دنبه 
گوشت گوسفند نر را كیلویي ۱۴۵ هزار تومان خریداري 
و با احتساب ۱۰ درصد سود، گوشت قرمز كیلویي ۱۶۰ 
هزار تومان به مصرف كنندگان عرضه مي شود. ملكي در 
پاسخ به این پرسش كه برخي مافیاي گوشت مي خواهند 
با گران كردن گوش��ت داخلي واردات گوشت را توجیه 
پذیر كنند آیا این گفته را تایید مي كنید؟ گفت: اگر دام 
صادر نشود داشته هاي ما كفایت مي كند. قیمت علوفه 
گران شده و جو به كیلویي ۸ هزار تومان رسیده است، با 
این قیمت نهاده ها نگه داري دام براي بسیاري از دامداران 
امكان پذیر نیست و مجبور به خروج دام ها هستند تا شاید 
بتوانند هزینه هاي خود را تامین كنند. سازمان پشتیباني 

امور دام تصمیم گرفته است با كشتار دام و عرضه آن در 
فروشگاه هاي منتخب و میادین میوه و تره بار تعادل را در 
بازار ایجاد كند و قیمت ها بیش از این افزایش پیدا نكنند. 
رییس اتحادیه تهیه و تامین گوشت گوسفندي خاطرنشان 
كرد: در روزهاي پایان سال شاهد جهش قیمتي در بیشتر 
اقلام هستیم گوشت قرمز نیز از این اصل مستثني نیست 
و ب��دون تردید در روزهاي پایان س��ال جهش قیمتي را 
تجربه خواهد كرد. سازمان پشتیباني امور دام ذخایر خود 
را مطلوب اعلام كرده است اگر به موقع این ذخایر به بازار 
تزریق شود بدون تردید بازار به آرامش مي رسد. به گفته 
وي، پیش بیني ذخیره دام را اتحادیه به سازمان پشتیباني 
امور دام داده بود. مدیران وزارت كشاورزي تلاش دارند كه 
نیاز مناطق سیل زده را با مرغ منجمد تامین كنند چراكه 
ذخایر در این بخش قابل توجه اس��ت و جابه كردن آنها 

راحت تر از گوشت قرمز است. ملكي در پاسخ به این پرسش 
كه برخي شنیده ها حاكي از این مهم است كه نهاده هاي 
دامي با ارز نیمایي وارد كشور مي شود و همین مساله به 
بازار شوك وارد كرده و قیمت ها بالا رفته است؟ گفت: بدون 
تردید با حذف ارز ترجیحي قیمت ها بالا خواهند رفت اما 
فكر نمي كنم این مساله دفعي صورت بگیرد. خوشبختانه 
بارش هاي اخیر در مناطقي كه صحراي خوبي دارند این 
نوید را به ما داده اند كه در تامین علوفه با مشكلي مواجه 
نخواهیم بود دامداران امیدوار هستند كه در ۴ ماه ابتداي 
سال علیف آنها تامین است. این فعال صنفي خاطرنشان 
كرد: دامداران، میش و بره اي كه ۱.۵ میلیون تومان عرضه 
مي كردند را ۳.۵ میلیون تومان بفروش نمي رسانند چراكه 
مي دانند بعد از عید علوفه براي نگهداري دام دارند به همین 

دلیل رغبتي براي فروش دام از خود نشان نمي دهند.
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خبرروز

پرداخت وام يك ميليارد ريالي به سربازان ماهر 
مشاور عالي قرارگاه مركزي مهارت آموزي سربازان ستاد كل نيروهاي مسلح از ابلاغ بخشنامه پرداخت تسهيلات اشتغال زايي به سربازان ماهر 
 پس از پايان خدمت خبر داد. سردار موسي كمالي با بيان اينكه اشتغالزايي وحمايت از اشتغال يكي از اصلي ترين اهداف قرارگاه مهارت آموزي

 سربازان ستادكل نيروهاي مسلح است، گفت: در واقع طرح مهارت آموزي به سربازان در اين راستا به اجرا درآمده تا اولا سربازان در طول 
خدمت دست كم يك مهارت را بياموزند و ثانيا مهارتي را فرا بگيرند كه مورد نياز كشور است و بتوانند پس از پايان خدمت نيز در همان حوزه 
جذب به كار شده و فعاليت كنند. در همين راستا نيز قرارگاه مهارت آموزي سربازان پيگيري هايي را براي پرداخت وام هاي اشتغالزايي به 

سربازان ماهر پس از پايان خدمت آغاز كرد و بانك هاي ملي، صادرات، ملت و تجارت نيز روند پرداخت وام را آغاز كردند. 

ادامهازصفحهاول

چگونه زنان سرپرست خانوار 
را توانمند كنيم؟

خانوارهاي داراي سرپرست زن به دليل توانمندي هاي 
پايين خود نمي توانند يك زندگي استاندارد براي خود 
فراهم آورند. همچنين نبود سيستم جبران كننده 
كسري درآمد از طرف نهادهاي دولتي يا ناچيز بودن 
آثار خدمات اين سيس��تم هاي جبراني بر وضعيت 
خانواده ها و به طور خلاصه محدوديت حمايت دولتي 
و اجتماعي از زنان سرپرس��ت خانوار، اين دسته از 
زنان را به خطر فقر كش��انده اس��ت. بنابراين وجود 
فقر مالي، عدم وجود مشاغل مش��روع و اجبار آنان 
به روي آوردن به مش��اغلي كه مناسب آنان نيست، 
موجب مي شود كه اين دسته از زنان در تامين هزينه 
معاش خود، تهيه مسكن و كمك هزينه هاي زندگي 
و هزينه هاي درمان و بهداش��ت و… به مشكلات 
زيادي برخورد كنند. يكي از ش��اخص هاي توسعه 
پايدار ايجاد فرصت هاي برابر ب��راي زنان و مردان و 
ارتقاء كيفيت زندگي زنان مي باشد. معيار و ملاك 
اصلي و عمده اي كه برقراري توس��عه پايدار را مورد 
سنجش و ارزيابي قرار مي دهد توانمندسازي زنان به 
خصوص زنان فقير، آسيب پذير و زنان بي سرپرست 
و بد سرپرست )سرپرست خانوار( است. در راستاي 
تامين برابر حقوق زنان و مردان، لازم است زنان تحت 
حمايت هاي ويژه قانوني قرار بگيرند. اين حمايت ها 
ممكن است در قوانين اساسي يا قوانين عادي گنجانده 
شود. اين قوانين به دولت ها اجازه مي دهد با رفتاري 
متف��اوت، زنان را در موقعيت هاي خاص ش��غلي و 
مادري م��ورد حمايت قرار داده و حق��وق و مزاياي 
بيشتري براي آنها مقرر نمايند. براي آنكه زنان بتوانند 
فرصت هاي آموزشي و شغلي بيشتري كسب نمايند 
و به لحاظ عدم داش��تن سرپرست يا بد سرپرستي 
محكوم به توقف و ايستايي و توقف در زندگي خود 
نگردند. حمايت هاي ويژه قانوني از آنها گامي مهم 
در راستاي رفع تبعيض عليه زنان محسوب مي شود. 
نقطه ايده آل حمايت از زنان در كشور ما علاوه بر ايجاد 
فرصت ارتقاء اجتماعي و اقتصادي متناسب با شرايط 
و گرايشات مختلف هر دو جنس، فراتر از بحث برابري 
جنسيتي، دستيابي به ايجادعدالت جنسيتي، امنيت 
شغلي و اكتساب در آمد براي هر خانوار ايراني و اولويت 
حفظ نظام خان��واده در برنامه ريزي جايگاه زنان در 
جامعه است. با توجه به مشكلات و موانع موجود بر 
سر راه زنان سرپرست خانوار و حمايت هاي ناكافي 
جامعه و دولت، ل��زوم اصلاح قوانين جهت رفع 
مسائل موجود احساس مي شود. به علاوه تصويب 
قوانين اجتماعي از جهت بيمه و ديگر خدمات 
رفاهي، ضروري به نظر مي رس��د. اگر در اصلاح 
قوانين و ارايه راهكارها جهت رفع مشكلات زنان 
سرپرس��ت خانوار با رويكرد توانمندسازي زنان 
به مس��ائل ايشان پرداخته ش��ود، به آنها كمك 
خواهد شد تا حداقل مدت كوتاهي به چرخه هاي 
حمايتي دولت وابسته باشند، سپس با استقلال 
اقتصادي به زندگي در سطح مناسب ادامه دهند.

ادامهازصفحهاول

 جالب اين است كه رشد قيمت ارز در سال جاري تنها 15 
درصد بوده است.  همه اين نكات نشان مي دهد كه راه حل 
تورم سياسي و فرهنگي است و بدون راهكار سياسي، 
روابط خارجي، اصلاحات ساختاري نمي توان مشكل را 
حل كرد. شاخص كل قيمت كالاهاي مصرفي خانوار يا 
شاخص تورم در دي 1400 به عدد 388.2 رسيد. براين 
اساس رش��د ميانگين ماهانه دي نسبت به آذرماه 2.4 
درصد، در خوراكي ه��ا 1.7 درصد و در غير خوراكي ها 
2.7 درصد بوده اس��ت. تورم نقطه به نقطه يا رشد دي 
1400 نسبت به دي 1399 نيز معادل 35.9 درصد بوده 
كه براي خوراكي ها 42.6 درصد و براي غير خوراكي ها 
32.4 درصد بوده است. از سوي ديگر، تورم دوازده ماهه 
منتهي به دي 1400 نسبت به دوازده ماه منتهي به دي 
1399 معادل 42.4 درصد بوده است كه اين تورم براي 
خوراكي ها 56 درصد و براي غير خوراكي ها 35.9 درصد 
بوده است. با وجود كاهش تورم سالانه در دي ماه 1400، 
دو شاخص تورم نقطه به نقطه و تورم ماهانه روند افزايشي 
داشته است. گزارش مركز آمار ايران نشان مي دهد كه 
نرخ تورم سالانه دي ماه ١٤٠٠ براي خانوارهاي كشور 
به ٤٢.٤ درصد رسيده كه نسبت به همين اطلاع در ماه 
قبل، يك درصد كاهش نشان مي دهد.  به عبارت ديگر، 
فشار هزينه اي خانوارها در يكسال اخير نسبت به يكسال 
قبل از دي 1399 معادل 56 درصد براي خوراكي ها بوده 
كه نشان دهنده فشار سنگين تامين معيشت مردم بوده 
است. تورم نان و غلات در اين مدت 49 درصد، گوشت 
52 درصد، ماهي 66 درصد، شير و پنير و تخم مرغ 68 
درصد، روغن 78 درصد، ميوه و خش��كبار 54 درصد، 
سبزي و حبوبات 60 درصد، شكر و شيريني 64 درصد، 
چاي 61 درصد، پوش��اك و كفش 52 درصد، مسكن و 
آب و برق 26 درصد، بهداشت و درمان 40 درصد، حمل 
و نقل 40 درصد، هتل و رستوران 60 درصد بوده است كه 
نشان دهنده فشار بالاي هزينه اي براي خانوارهاي ايراني 

در طول يكسال اخير نسبت به يكسال قبل از آن است.
نرخ تورم نقطه اي در دي ماه ١٤٠٠ به عدد ٣٥.٩ درصد 
رسيده است؛ يعني خانوارهاي كشور به طور ميانگين 
٣٥.٩ درص��د بيش��تر از دي ١٣٩٩ ب��راي خريد يك 
»مجموعه كالاها و خدمات يكس��ان« هزينه كرده اند.

تورم نقطه  به نقطه در دي ماه در مقايسه با ماه قبل ٠.٧ 

درصد افزايش يافته است. نرخ تورم ماهانه دي ١٤٠٠ به 
٢.٤ درصد رسيده كه در مقايسه با همين اطلاع در ماه 
قبل، ٠.٧ درصد افزايش داشته است. تورم ماهانه براي 
گروه هاي عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« 
و »كالاهاي غيرخوراكي و خدمات« به ترتيب ١.٧ درصد 
و ٢.٧ درصد بوده است. با برگشت روند رو به رشد تورم 
در ماه گذشته، افزايش هزينه خانوارها به طور متوسط 
تا 35.9 درصد ثبت شده است. تورم كه از مدت ها قبل 
در روند افزايشي قرار داشت، در شهريور ماه سال جاري 
ركوردهاي تازه اي ثبت كرد و تورم سالانه به 4.8 درصد 
رسيد كه طي سال هاي گذشته بي سابقه بود. در همين 
فاصله نرخ تورم نقطه به نقطه به 43.7 و ماهانه 3.9 درصد 
رسيد. اما در مهرماه روند تورم معكوس شد و در هر سه 
شاخص روند كاهش��ي در پيش گرفت؛ به طوري كه تا 
آذرماه تورم سالانه به 43.4 درصد نقطه به نقطه 35.2 
و ماهانه 1.7 درصد كاهش يافت. بر اساس اين گزارش 
تورم ماهانه 2.4 درصد و نقطه به نقطه به 35.9 افزايش 
يافته و تورم سالانه با كاهش يك درصدي 42.4 درصد 
ثبت شده است. اينكه دليل روند رو به رشد تورم در دو 
شاخص ماهانه و نقطه به نقطه از كجا نشأت مي گيرد، 
موضوعي است كه مسوولان مربوطه به ويژه در سازمان 
برنامه و بودجه يا بانك مركزي بايد به آن پاسخ دهند اما 
دولت در ماه هاي اخير، دليل توقف روند افزايشي تورم 
را به نوعي متوقف كردن اس��تقراض از بانك مركزي و 
عدم تامين كسري بودجه از اين محل اعلام كرده بود. 
به هر حال آنچه در تورم ثبت ش��ده بيانگر آن است كه 
خانوارهاي ايراني براي تامين كالا و خدمات مصرفي خود 
در دي ماه به طور متوسط حدود 35.9 درصد نسبت به 
سال گذشته افزايش هزينه داشته اند. پايه پولي در پايان 
آذر ماه 1400 نسبت به پايان سال 1399، رشدي معادل 
22.2 درصد داشته كه در مقايسه با رشد متغير مذكور در 
دوره مشابه سال قبل )15.5 درصد( به ميزان 6.7 واحد 
درصد افزايش يافته اس��ت. در اين مقطع، خالص ساير 
اقلام دارايي ها و بدهي هاي بانك مركزي و مطالبات بانك 
مركزي از بانك ها به ترتيب با سهمي معادل 12.8 و 8 
واحد درصد مهم ترين عوامل رشد پايه پولي بوده اند. اين 
شاخص نشان مي دهد كه دولت در سال 1400 همچنان 
از راه هاي مختلف از جمله رشد بدهي دولت به بانك ها 

و رش��د بدهي بانك ها به بانك مركزي، به دنبال تامين 
كسري بودجه خود بوده است. رشد پايه پولي در دوازده 
ماهه منتهي به آذر ماه 1400 به 37.6 درصد رسيد. لازم 
به ذكر است پايه پولي در پايان آذر ماه 1400 نسبت به 
پايان سال 1399، رش��دي معادل 22.2 درصد داشته 
كه در مقايسه با رشد متغير مذكور در دوره مشابه سال 
قبل )15.5 درص��د( به ميزان 6.7 واحد درصد افزايش 
يافته اس��ت. در اين مقطع، خالص ساير اقلام دارايي ها 
و بدهي هاي بان��ك مركزي و مطالبات بانك مركزي از 
بانك ها به ترتيب با سهمي معادل 12.8 و 8 واحد درصد 
مهم ترين عوامل رشد پايه پولي بوده اند. حجم نقدينگي 
در پايان آذر ماه سال 1400 نسبت به پايان سال 1399 
معادل 27.4 درصد رش��د يافته است. لازم به توضيح 
اس��ت كه 2.5 واحد درصد از رشد نقدينگي در نه ماهه 
منتهي به آذر ماه 1400 مربوط به اضافه شدن اطلاعات 
خلاصه دفتركل دارايي ها و بدهي هاي بانك مهر اقتصاد 
به اطلاعات خلاصه دفتركل دارايي ها و بدهي هاي بانك 
سپه )بواسطه ادغام بانك هاي متعلق به نيروهاي مسلح 
در بانك سپه( است و فاقد آثار پولي است. بر همين اساس 
نرخ رشد نقدينگي در دوازده ماهه منتهي به آذر ماه 1400 
به 41.4 درصد رسيد كه 2.7 واحد درصد از آن مربوط 
به افزايش پوشش آماري مذكور است. به عبارت ديگر در 
صورت عدم لحاظ پوشش آماري مذكور، رشد نقدينگي 
در پايان آذر ماه 1400 نسبت به پايان سال 1399 معادل 
24.9 درصد و در دوازده ماهه منتهي به آذر ماه 1400 
معادل 38.7 درصد مي بود. در عين حال رشد اقتصادي با 
نفت و بدون نفت به ترتيب 3.3 و 2.4 درصد افزايش يافته 
است. رشد اقتصادي نيمه نخست سال جاري در نتيجه 
تحقق رشد مثبت ارزش افزوده گروه هاي »خدمات« و 
»نفت« به ترتيب معادل 5.7 و 15.1 درصد نس��بت به 
دوره مشابه س��ال قبل است. از سوي ديگر، رشد ارزش 
افزوده گروه هاي »كشاورزي« و »صنايع و معادن« در 
ش��ش ماهه اول سال جاري نسبت به دوره مشابه سال 
قبل متاثر از مواجهه با مشكلاتي همچون كاهش ميزان 
بارندگي ها و محدوديت در تامين برق مورد نياز برخي 
واحدهاي صنعتي و نيز كاهش ارزش افزوده فعاليت هاي 
س��اختماني به ترتيب معادل 2- و 1.9- درصد تحقق 

يافته است.

 وزن »خلق پول بدون پشتوانه« با هدف تامين »كسري 
بودجه« در ايجاد تورم به ش��دت افزايش يافت. اگر چه به 
موجب تبصره بند »ج« ماده 117 قانون برنامه پنجساله 
توسعه كشور )1390 تا 1394( »تأمين كسري بودجه 
دول��ت از محل اس��تقراض از بانك مركزي و سيس��تم 
بانكي ممنوع است«، اما طي سال هاي گذشته، دولت ها 
صرفا »اس��تقراض از بانك مركزي« را مراعات كرده و به 
»استقراض از سيس��تم بانكي« ادامه داده اند. به همين 
دليل هم پايه پولي، حجم نقدينگي و در نهايت تورم دچار 

جهش هاي خيره كننده اي شده اند.
4- در چنين شرايطي است كه گروهي از كارشناسان و 
رس��انه هاي معتقد به ماليات ستاني و برقراري يك نظام 
مالياتي جامع و فراگير، برخلاف اين باور علمي و تجربه شده 
در ساير كشورها، در شرايط »تورمي موجود« دولتمردان 
را از اخذ ماليات هايي كه توان مالي طبقه متوسط و اقشار 
ضعيف را ضعيف تر مي كند، منع مي كنند. چه آنكه ريشه 
افزايش نابرابري هاي اقتصادي در جامعه بيش از آنكه ناشي 
از »نابرابري در خلق ارزش افزوده« باشد، ناشي از »رانت« 

و ريسك سيستماتيك »ماليات تورمي« است. از اين رو، 
به باور اين دس��ته از كارشناسان و رسانه ها، دولت قبل از 
اينكه »جوالدوزي« به مردم، طبقه متوسط و اقشار ضعيف 
جامعه بزند، بايد »سوزني« به خود بزند و در كنار اعمال 
سياست هاي رياضتي و صرفه جويانه در مناسبات اجرايي 
كشور، ساختار تورم زاي اقتصاد را اصلاح كند. بي گمان، 
پس از اصلاح س��اختار بودجه، كنترل رشد پايه پولي و 
نقدينگي و مهار تورم، و در يك كلام، ايجاد ثبات در اقتصاد 

مي توان نظام مالياتي كشور را هم اصلاح كرد.

راهكارتورمسياسياست

ماجراي»سوزن«و»جوالدوز«

رويداد

بازگشتمجددرنگنارنجيبهنقشهكروناييكشور
مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي از بازگشت مجدد رنگ نارنجي 
به نقشه كرونايي كشور خبر داد. روابط عمومي وزارت 
بهداشت، با استناد به اپليكيشن ماسك كه روز يكشنبه 
چهارم بهمن انتشار يافته، تصريح كرد: با افزايش موارد 
بستري، 32 شهرستان از وضعيت آبي كرونا خارج شدند 
و در وضعيت زرد قرار گرفتند. بر اس��اس اين گزارش، 
در حال حاضر يك شهرستان نارنجي، 24 شهرستان 
زرد و 403 شهرستان آبي است و هيچ شهر قرمزي در 
نقشه كروناي كشور وجود ندارد. روز شنبه 27 آذر ماه 
براي نخستين بار و پس از شيوع كرونا در كشور، تعداد 
شهرستان هاي قرمز و نارنجي كرونا در كشور به صفر 
رسيد. كرونا از اوايل اسفند 98 در كشور شيوع يافت و 
تاكنون 132 هزار و 230 نفر از هموطنان بر اثر ابتلا به 
اين ويروس جان باخته اند. واكسيناسيون سراسري نيز 
از 22 بهمن سال گذشته در كشور آغاز شد و تاكنون 60 
ميليون و 465 هزار و 452 نفر دُز اول، 53 ميليون و 517 
هزار و 573 نفر دُز دوم و 14 ميليون و 269 هزار و 799 
نفر، دُز س��وم واكسن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع 
واكسن هاي تزريق شده در كش��ور به 128 ميليون و 
252 هزار و 824 دُز رس��يده اس��ت. تلفات كرونا طي 
هفته هاي اخير و پس از عبور خيز پنجم كرونا از كشور 
با توجه به رويكرد دولت س��يزدهم در افزايش واردات 
واكسن و واكسيناس��يون حداكثري روندي كاهشي 
داشته اس��ت. روز جمعه 17 دي ماه تعداد فوتي روزانه 
كرونا به 19 نفر و پس از 22 ماه رس��يد. همچنين روز 
شنبه 25 دي ماه ش��مار تلفات كرونا به 18 نفر رسيد. 
آخرين بار 16 اسفند سال 98 شمار فوتي كرونا زير 20 
نفر و 17 نفر اعلام شده بود. همچنين 18 دي ماه پس 
از 614 روز ش��مار موارد مبتلايان شناسايي شده سه 
رقمي شد و به 701 نفر رسيد.اما روز يكشنبه 19 دي 
ماه تاكنون موارد شناسايي افزايشي شد و به مدار چهار 
رقمي بازگش��ت. خيز پنجم كرونا از ابتداي تير ماه در 
كشور آغاز شد و وزارت بهداشت هشتم مهر ماه از عبور 
اين خيز از كشور خبر داد. اين خيز در 28 مرداد و هفتم 
مهر ماه به ترتيب شمار تلفات از يكصد و 120 هزار نفر 
عبور كرد. همچنين رك��ورد تلفات روزانه كرونا در اين 
مدت چندين بار شكسته شد و روز دوم شهريور ماه با 
709 مورد مرگ روزانه به بالاترين شمار تلفات از ابتداي 
شيوع كرونا در كشور رسيد. وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي روز يكشنبه 28 آذر ماه مشاهده سويه 
اميكرون كرونا در ايران را تاييد كرد. بهرام عين اللهي وزير 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي روز پنجشنبه 30 دي 
ماه گفت: در نمونه برداري هاي انجام شده تاكنون بيش 
از دو هزار مورد مثبت ابتلا به ويروس اميكرون در كشور 

شناسايي شده است.

    نزديك به پيك اُميكرون هستيم
اين در حالي است كه دبير كميته علمي كشوري مقابله 
با كرونا گفت: باتوجه به روند افزاينده تعداد موارد مثبت 

مبتلا به امُيكرون در سراسر كشور به نظر مي رسد كه 
نزديك به پيك امُيكرون باشيم. حميدرضا جماعتي 
اظهار داشت: در جلسه كميته علمي براي پيشگيري 
از موج سنگين كرونا، بحث و بررسي هاي زيادي شد. 
يكي از توصيه ها اين بود كه اس��تفاده از ماس��ك در 
تمامي مجامع، سازمان ها، ادارات، دانشگاه ها و تمامي 
محل هاي تجمع مسقف، الزامي شود و از ماسك هاي 
استاندارد استفاده شود؛ چراكه ماسك هاي پارچه اي، 
كارايي چنداني ندارند و ماس��ك هاي استاندارد و سه 
لايه ب��راي افراد عادي، مورد تاييد اس��ت. او افزود: در 
مطالعات نشان داده شده كه استفاده از ماسك حدود 
30 درصد مي تواند در پيشگيري از ابتلا به امُيكرون 
موثر باشد. دبير كميته علمي كشوري كرونا تاكيد كرد: 
باتوجه به مطالعاتي كه در مورد اثرات واكسيناسيون 
انجام ش��ده، توصيه كميته علمي اين است كه مردم 
سريعا نوبت سوم واكسن كرونا را تزريق كنند؛ چراكه 
تزريق دُز سوم، مي تواند بيش از 80 درصد از بستري 
شدن در بيمارس��تانها پيش��گيري كند. همچنين 
واكسيناسيون كاركنان س��ازمان ها و ادارات دولتي، 
بايد الزامي شود. جماعتي خاطرنشان كرد: به معاونت 
بهداشت وزارت بهداش��ت توصيه شد كه افرادي كه 
تست سريع كرونا انجام مي دهند و داراي علائم و تست 
مثبت هستند، در سامانه اي بتوانند نتايج اين تست ها 
را به صورت خوداظهاري ثبت كنند. بنابر اعلام روابط 
عمومي وزارت بهداشت، وي تاكيد كرد: اخيرا سازمان 
غذا و دارو امريكا، مصرف داروي س��ه روزه رمدسيوير 
را در كلينيك هاي سرپايي تاييد كرد و اين مساله نيز 
در جلسات گذشته كميته علمي مورد بحث و تصويب 
قرار گرفته بود و مقرر ش��د كه تزريق رمدس��يوير در 
كلينيك هاي سرپايي و بستري موقت كه قبلا از سوي 
معاونت درمان وزارت بهداش��ت مج��وز دارند، براي 
افرادي كه تا 7 روز از ش��روع علائم آنها گذشته باشد 
و واجد عوامل خط��ر و بيماري هاي زمينه اي و نقص 
ايمني باش��ند كه باعث افزايش بستري و مرگ و مير 
آنها ش��ود، به صورت 3 روزه مورد استفاده قرار گيرد 
و مذاكراتي از طريق معاونت درمان وزارت بهداش��ت 
با سازمان هاي بيمه گر انجام ش��ود تا اين دارو، تحت 

پوشش بيمه قرار گيرد.

دكتر عل��ي بيت الله��ي، مديربخش 
زلزل��ه مركز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي با اشاره به تجربه ژاپن براي 
مهار فرونشست زمين، گفت: اين در حالي است كه 

همه كشور درگير پديده فرونشست است.
به گزارش ايس��نا دكتر عل��ي بيت اللهي در وبينار 
تخصصي فرونشست اصفهان، از پديده فرونشست 
به عنوان »هاي ريس��ك«ترين مخاطره نام برد و 
اظهار كرد: اين پديده در كنار وجود جمعيت زياد 
در شهرها و وجود بافت فرسوده موجب شده است 
كه م��ا بايد با رويكرد علمي در خصوص اين پديده 
مطالعه كنيم و نبايد اج��ازه دهيم كه رنگ و بوي 
سياسي به خود بگيرد. وي اضافه كرد: از سوي ديگر 
فرونشست تبديل به يك موضوع ملي شده و نبايد 

تنها در چارچوب يك استان ديده شود.
بيت اللهي، فرونشست زمين را حركت رو به پايين 
زمين به صورت تدريجي يا ناگهاني دانست كه در 
گستره وسيعي بر اثر عوامل طبيعي يا غير طبيعي 
رخ مي دهد، افزود: علت اصلي بروز اين پديده افت 
س��طح آب هاي زير زميني اس��ت كه در سال هاي 

اخير استان اصفهان با آن درگير است.
مدير بخ��ش زلزله مركز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي، با تاكيد بر اينكه هر چه ضخامت لايه 
خاك بيشتر باشد، فرونشست در آن منطقه بيشتر 
خواهد بود، اظهار كرد: ش��رط فرونشس��ت زمين 
ع��لاوه بر افت آب هاي زير زمين��ي، ريز دانه بودن 
خاك اس��ت؛ به اين معنا كه هر چه آبخوان داراي 
خاك ريز دانه باشد، نشس��ت بيشتر رخ مي دهد. 
از اين رو، در بررس��ي فرونشست زمين بايد در دو 
پارامتر تراكم آبرفت و كنترل كننده نشست سطح 

زمين مورد توجه قرار گيرد.
وي با اش��اره به فرونشست 70 س��انتي متر جاده 
طاهر آباد-يزدل در كاش��ان ادامه داد: علاوه بر آن 
دشت هاي اشتهارد، دشت مهيار، دشت ورامين از 
جمله دشت هاي بحراني كشور از نظر فرونشست 

هستند.
بيت اللهي به بيان برخي از تجربيات كشورها براي 

مهار فرونشست پرداخت و گفت: نمونه آن كشور 
ژاپن اس��ت كه در حاش��يه توكيو در سال 1965 
فرونشس��ت 12 س��انتي متري گزارش شد كه با 
اقدامات مهندس��ي اكنون نرخ فرونشست در اين 

منطقه به صفر رسيده است.
وي ب��ا تاكيد ب��ر اينك��ه كل ايران درگي��ر پديده 
فرونشس��ت اس��ت، اظهار كرد: اين پديده از سال 
1355 گس��ترش يافت و تاكن��ون 135 هزار متر 
مكعب آب زير زميني از دست داده ايم و در خراسان 
رضوي، فارس و كرمان ميزان برداشت از آب هاي 

زير زميني به حد بحران رسيده است.
به گفته اين محقق حوزه مخاطرات زمين، تهران، 
اصفهان، سمنان، خوزستان، يزد، مازندران، كرمان 
و خراسان رضوي از جمله استان هايي هستند كه 

با بيشترين ميزان مخاطره فرونشست مواجهند.

    توقف نفوذ فرونشست به تهران از اتوبان 
آزادگان

در همي��ن حال، رضا ش��هبازي، مدي��ركل دفتر 
مخاطرات، زيس��ت محيطي و مهندس��ي سازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور فرونشست 
را يك��ي از پيامده��اي عدم مديري��ت منابع آب و 
برداش��ت بي روي��ه از منابع آبي دانس��ت و گفت: 
اصفهان اولين ش��هر كشور اس��ت كه فرونشست 
به داخل ش��هر راه يافت، ولي در تهران از بزرگراه 
آزادگان احتمال نفوذ زبانه هاي فرونشست به شهر 
تهران كم مي شود كه اين امر به دليل درشت دانه 
بودن دو سوم خاك تهران است؛ ولي از زاينده رود 

به سمت شمال، تمام شهر ريز دانه است.
ش��هبازي ني��ز در وبين��ار تخصصي فرونشس��ت 
اصفه��ان، حركت توده خ��اك در مح��ور قائم به 
سمت پايين را فرونشس��ت زمين دانست و افزود: 
سازوكاري كه در رابطه با فروريزيش و فروچاله ها 
عمل مي كند، لزوما با فرونشس��ت يكسان نيست، 
ضمن آنكه ترك و ش��كاف ها در مرز كوه و دشت يا 
مرز دشت با پلاياها )playa( و زمين هايي با خاك 
ش��ور و سديمي، س��ازوكار خاص خود را دارند؛ از 

اين رو ه��ر كدام از اين پديده ها س��از و كار خاص 
خود را دارد.

شهبازي، فرونشست را يك حركت بطئي دانست 
كه داراي اثرات مشابه ساير مخاطرات فرسايشي 
مانند خشكسالي و تغيير اقليم هستند كه در گذر 

زمان آثار آن مشخص مي شود.
مدي��ركل دفت��ر مخاط��رات، زيس��ت محيطي و 
مهندسي سازمان زمين شناسي و اكتشافات معدني 
كشور فرونشست را يكي از پيامدهاي عدم مديريت 
منابع آب و برداش��ت بي رويه از منابع آبي دانست 
و اظهار كرد: اتفاقي كه از برداش��ت بي رويه آب در 
زير زمين رخ مي دهد، سال ها طول مي كشد تا در 
سطح زمين ظاهر شود، به دليل شرايط موجود در 
استان اصفهان، مطالعات كليه دشت هاي مهم آن 
از نظر پهنه بندي خطر فرونشست انجام شده است.

وي پديده فرونشست را با عناويني چون »سرطان 
زمين «، »زلزله خام��وش« و »مرگ آبخوان«ص 
توصيف كرد و ادامه داد: اين پديده پي س��ازه ها را 
جابه جا مي كند كه در اين ش��رايط مقاومت سازه 
را در براب��ر مخاطرات و رخداده��اي ديگر كاهش 
مي دهد و آستانه سازه را در برابر رخدادهاي ضعيف 

تغيير داده و منجر به تخريب آن مي شود.
وي با تاكيد بر اينكه همه كلان ش��هرهاي كش��ور 
چون مش��هد، نيش��ابور، تهران، مرودشت، استان 
فارس درگير پديده فرونشس��ت هس��تند، اظهار 
 كرد: از 3 تا 4 س��ال گذش��ته تاكنون دش��ت هاي 
ميان كوهي به شدت درگير اين پديده هستند، به 
گونه اي كه در اسفند و فروردين سال 97 كه سيل 
لرستان را به زير آب برد، ما بيشينه نرخ فرونشست 
را در اين ب��ازه زماني در دش��ت هاي ميان كوهي 

لرستان مشاهده كرديم.
مدي��ركل دفت��ر مخاط��رات، زيس��ت محيطي و 
مهندسي سازمان زمين شناسي و اكتشافات معدني 
كشور انتش��ار دومين نقش��ه فرونشست زمين را 
مربوط به سال 95 دانست و يادآور شد: اين نقشه ها 

درباره نرخ فرونشست و پهنه ها بوده است.
وي اضافه كرد: فرونشست زمين در واقع به معناي 

گرفتن فضاي زير زمين در دشت ها است و سالي به 
اندازه يك سد اميركبير كرج فضاي ذخيره آب در 

زير زمين را از دست مي دهيم.
شهبازي تاكيد كرد: بيان اين واقعيات نشان دهنده 
آن اس��ت كه نزديك 40 سال اين پديده در كشور 
مورد مطالعه قرار گرفته و از 60 سال قبل است كه 
اين پديده در كش��ور آغاز به حركت كرده است و 
20 سال است كه در ادبيات اداري كشور وارد شده، 

ولي همچنان درك مناسبي از اين موضوع در كشور 
وجود نداشته و ندارد و ما خيلي دير نسبت به اين 
پديده واكنش نش��ان داديم و ب��ه طبيعت فرصت 
داديم ك��ه كار خود را انجام دهد و از س��وي ديگر 

فرصت هاي خود را از دست مي دهيم.
اين محقق سازمان زمين شناسي، گفت: بر اساس 
آخرين يافته هاي محققان سازمان زمين شناسي، 
در مقايسه نقشه هاي سال 95 نسبت به سال 98 به 

ظاهر نرخ فرونشست در دشت هاي كشور كاهش 
يافته اس��ت، ولي واقعيت آن اس��ت كه بسياري از 
دشت هاي بزرگ كشور فرونشست هاي زيادي را 
تجربه كردند و به نقطه انتهايي خود رس��يده اند يا 
در حال تجربه كردن هستند. اين امر نشان مي دهد 
كه حجم زيادي از فضاهاي زير زمين را از دس��ت 
داده ايم و فرونشس��ت به س��طح زمين مهاجرت 

كرده است.

گزارش

دكتربيتاللهي:ريسك»فرونشست«كلكشوررادرگيركردهاست

سرطان به جان »ايران زمين«
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